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PRIMORSKI DNEVNIK ,1e začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil Od 5. do 17. septembra 1944 se Je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
« Govcu pri Gorenji Trebuša, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni »Slovenija« pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil Je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi

PREDSEDNIK VLADE BI MORAL DANES OBJAVITI SVOJE PREDLOGE

OSTER SPOR MED ANDREOTTIJEM IN BISAGLIO 
0 IZBIRI VODITELJEV DRŽAVNEGA GOSPODARSTVA

Dorotejski minister predlagal za IRI, ENI in EFIM tri nove kandidate - Le 
malo je verjetno, da bo pristojna komisija potrdila Andreottijeve izbire

RIM — «Glcdc imenovanj je vse rešeno,* je dejal včeraj dopoldne 
Andreotti. V resnici pa se zdi, da ni tako. Predsednik vlade bo res 
sporočil pristojnim komisijam »kandidatno listo*, vendar bodo izbire 
propadle in pogorele zaradi nasprotovanja, ki so ga izzvale in ga še 
bodo. Najostrejši je. kot običajno, ko gre za tako pomembna mesta, spor 
v vrstah KD, predvsem med An
dreottijem in ministroma za držav
ne soudeležbe Bisaglio, ki sploh ne 
■zbira več načinov boja in sc poslu
žuje tudi nizkih, zelo nizkih udarcev.

Včeraj dopoldne med osmo in pol 
deseto je podtajnik Evangelisti iz
menjal mnenja s Chiaromontejem, 
Di Giuliom (KPI) in Signorilejem 
(PSI), takoj zatem pa je Andreotti 
y svojem uradu sprejel ministra za 
industrijo Prodija in ministra za dr
žavne soudeležbe Bisaglio. Takoj se 
jima je pridružil podtajnik KD Do- 
nat Cattin. O sestanku in njegovi 
vsebini niti besede. Nekateri so ce
lo izjavljali časnikarjem, da so se 
ministri pogovarjali o »kemijski in
dustriji in o triletki*, o izbiri vodi
teljev velikih državnih gospodarskih

ustanov pa le »mimogrede* in še to 
prav na koncu.

Edini, ki se je delal neozdravljive
ga optimista je bil prav Bisaglia, 
ki je časnikarjem zagotovil: «Prav 
na koncu smo, tik pred dogovorom.* 
Ob enih popoldne se je srečanje kon
čalo. Andreotti je ponovil, da je vse 
rešeno in da bo naslednjega dne (se 
pravi danes) razposlal pisma z ime
novanji, Katera so imena, so ga 
vprašali. Odgovora ni bilo.

Popoldne je Bisaglia zadal svoj 
zahrbtni udarec z nožem: »Andreot
tiju sem predlagal tri nova, alterna
tivna imena.* Katera? Bisaglia ni 
molčal: «Nordio za IRI, Di Donna 
za ENI in Zurzolo za EFIM.» To so 
pač izbire, ki spadajo v pristojnost

ministra za državne soudeležbe, o- 
stala tri imena pa izbira minister 
za industrijo Prodi in o teh, se zdi, 
ni nesoglasij.

Bisaglia je tildi argumentiral svoj 
presenetljivi predlog. Glisenti, ki naj 
bi zamenjal Setteja v IRI, je sam 
umaknil kandidaturo. Ostala imena 
pa niso ugajala «nekaterim strankam 
večine*. Zato je dorotejski minister 
bil mnenja,' da je edina rešitev v 
izbiri «menežerjev», čeprav se o 
njih sploh ni posvetoval s stranka
mi. Tedaj je bilo vsem očitno, da 
je Bisaglia prvi, ki ne verjame v 
svoje kandidature. Objavil jih je 
samo zato, da bi spravil Andreottija 
v zadrego in poglobil nesoglasja med 
strankami vladne večine.

Predlog, ki ga Bisaglia označuje 
za »menežerskega*, bi v resnici iz
zval globoke spore in val odstopov 
v omenjenih podjetjih. V resnici je 
torej Bisaglia s svojim predlogom 
namenoma »požgal* zamisel o »iz-
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V IRANU ČAKAJO NA NADALJNJI RAZVOJ DOGODKOV

Pred morebitnim neuspehom civilne vlade 
šah poslal v ZDA ogromno vsoto denarja

Vodja laične opozicije Sandžabi ne izključuje mo
žnosti ustavne monarhije, a brez Reze Pahlavija

TEHERAN — Šah Reza Pahlavi 
je včeraj uradno potrdil bivšega čla
na nacionalne fronte Šapura Baktia- 
ra za novega predsednika vlade. Do 
sedaj pa niso znana imena mini
strov, prav tako je'še nejasert poli
tični in gospodarski program vlade, 
saj je Baktiar do sedaj obljubil prak
tično vse, od političnih svoboščin do 
gospodarskega vzpona, pri tem pa 
Je bil do skrajnosti meglen in ni 
sPloh navedel, kako bo vse to ures
ničil.

Iranska verska in laična opozici
ja pa nadaljuje s svojo dejavnostjo, 
kot da se ni v Iranu nič spreme
nilo. Baktiar je navsezadnje v očeh 
opozicije le nebogljena lutka, dejan
sko oblast bosta obdržala kot doslej 
šah in vojska. Med drugim se opo
zicija boji, da bi ji situacija zbe
žala iz rok, saj se iranske ljudske 
množice iz dneva v dan bolj radika
lizirajo, iransko gospodarstvo pa je 
že v agoniji, kar še vžiga srd ljudi. 
Prav zato je ajtulah Homeini po
zval stavkajoče delavce petrokemij- 
ske industrije, naj se vrnejo na de
lo, da omogočijo kritje domačih po
treb po gorivu. Njegov pooblaščenec 
Mehdi Bazargan naj bi včeraj do
segel sporazum z delavci, potem ko 
je oblast privolila v tri zahteve de
lavcev, in sicer umik vojske z naft
nih ležišč, proizvodnjo nafte le za 
domače potrebe in jamstvo, da go
riva ne bo uporabila vojska. Iran 
torej preživlja skrajno zapleteno ob
dobje, če je, kot v tem primeru, 
problem notranje oskrbe rešila opo
zicija in ne Baktiarova civilna vla
da, še manj pa vojska s svojimi 
represivnimi metodami.

Včeraj je v Rim prispela druga 
skupina 125 delavcev in izvedencev, 
ki so jih s posebnim poletom pripe
ljali iz Teherana. Iran se postopo
ma prazni tujcev, šahova poteza o 
civilni vladi ni prepričala nikogar, 
saj tuja letala pristajajo in vzleta
jo z iranskih letališč kljub stavki 
iranskega osebja, da bi na varno 
spravila vse tujce.

Tudi sam šah v zadnjih urah ne 
verjame preveč v uspeh Baktiarove- 
ga mandata, saj se vedno bolj širi
jo govorice, da bo odpotoval v tuji
no. Vesti še krepijo dejstva, da je 
šah v zadnjih dneh spravil na var
no v ZDA ogromne vsote denarja. 
Bančne operacije nedvomno ne spa
dajo v običajno Pahlavijevo poslo
vanje. »Šahanšah* se pripravlja na 
beg, a, kot običajno za kronane gla
ve*, ne bo živel v revščini. ZDA naj 
bi tudi že izjavile, da so pripravlje
ne nuditi zatočišče iranskemu mo
narhu, Carterjevi predstavniki pa so 
takoj pripomnili, da še vedno upa- 
JQ in si želijo, da se bo šahov po
ložaj ponovno izboljšal in utrdil.

Po Homeinijevih izjavah v prejš
njih dneh, da ne bo bodoča islam
ska republika prizadela ameriških 
gospodarskih in strateških interesov, 
Je tudi lider laične opozicije San- 
džabi ponudil kompromisno rešitev 
iranske krize. Po njegovem mnenju 
te ovira pri normalizaciji le šah 
Reza Pahlavi, ne pa monarhija, ki 
“i se lahko ob spoštovanju iranske 
ustave obdržala v državi. Ob vseh 
teh manevrih voditeljev iranske o- 
pozicije se samo po sebi zastavlja 
vprašanje, kako bodo sprejele te 
kompromise ljudske množice, ki so 
v teh mesecih dokazale izredno po
litično zrelost in odločnost, da na
daljujejo boj do končne zmage. Mor
da so se voditelji zbali vojaškega 
udara, morda so se celo zbali lju
di samih, ki so končno postali su

bjekt in le pasivni predmet poli
tičnega dogajanja.

Tudi včeraj je prišlo do manjših 
spopadov med množicami in vojsko, 
ki so bili najhujši v širazu na jugu 
države. V državj torej še yedno vre. 
Ljudstvo pa predvsem čaka na raz
voj dogodkov,' saj je sedaj šah na 
potezi. Vsi upajo, da se bo končno 
odločil in zapustil državo. Carterje
va administracija pa še vedno vztra
ja na slepem zaupanju v Pahlavija, 
saj si drugače ne moremo pojasniti, 
da so ZDA poslale v Iran za 8,3 
milijona dolarja kerozina, ki naj bi 
služil samo za ogrevanje. Američa
ni nedvomno postajajo iz dneva v 
dan eoen izmed glavnih dejavnikov 
pri razvoju iranske krize. Vmešava
nja v notranje probleme postajajo 
vedno bolj očitna. Ameriško brodov- 
je ni še zaplulo v Perzijski zaliv, 
a grožnja obstaja; ko niso uspele 
mahinacije o koalicijski vladi, naj 
bi ameriške interese reševala stra
tegija topnjač in rožljanje z orož
jem. Do sedaj je ameriške manev
re najbolj ostro obsodila Sovjetska 
zveza, saj v njih občuti ost, ki je 
naperjena proti njej in ne samo

proti iranskemu ljudstvu. Med obe
ma velesilama se je že razvnela hu
da polemika, ki ji vsak dan doda
jajo novega netiva članki moskov
ske Pravde, (voc)

Volitve v Namibiji 
naj nadzoruje OZN

WINDHOEK (Namibija) — Na
mestnik predsednika organizacije 
ljudstev jugozahodne Afrike (SWA 
PO) Daniel Tjongarero je izjavil, 
da bi se SWAPO udeležila volitev, 
če bi nad njimi imela nadzorstvo 
Organizacija združenih narodov. 
Predstavnik SWAPO je tudi pripo
mnil. da je drugi glavni pogoj o- 
zemeljska celovitost Namibije.

LONDON — V anketi, ki jo je 
včeraj objavil britanski dnevnik 
«Daily Mail*. je bila za laburiste 
razveseljiva vest. Po dosedanjih nič 
kaj obetajočih napovedih, naj bi se 
ponovno dvignil ugled britanskih 
laburistov, liberalna stranka pa je 
Po podatkih ankete hudo nazadovala.

vedencih* in prisilil Andreottija naj 
gre sam po kostanj v žerjavico 
in se pri tem, seveda, opeče ob kri
tikah KD ali KPI. To Bisaglia sam 
priznava z navidezno naivnostjo, ko 
pravi: »Dobro vem, da ima izbira 
ene ali druge trojice kandidatov 
splošno politično ozadje. Prav zato 
prepuščam predsedniku vlade zadnjo 
odločitev.* Prisotni časnikarji so iz
javo prevedli v jezik navadnih smrt
nikov tako-le: «Dragi Andreotti, vrv 
je pripravljena in ti se samo obesi,*

Iz palače Chigi je niti uro pozne
je prišel odgovor, v katerem je po
udarjeno, da je za izbiro upravite
ljev ustanov, ki vodijo državno go
spodarstvo »pristojen ministrski svet 
in posamezni ministri*. Skratka, An
dreotti ne sprejema, da minister va
li nanj svoje odgovornosti. In doda
ja : «Polemika o izvedencih in poli
tikih je iz trte izvita.* Vsekakor pa 
niti Andreotti ne skriva svoje zadre
ge: kakšna imena naj napiše danes 
na pisma?

Iz govoric, ki krožijo po hodnikih 
palače Chigi bo Andreotti (če se 
stvari ne bodo spremenile v teku 
noči) potrdil prvotni seznam kandi
datur: Sette za IRI, Mazzanti za 
ENI, Fiaccavento za EFIM, Longo 
za INA, Colombo za CNEN in Cor- 
bellini za ENEL.

In skoraj gotovo je, da pristojni 
komisiji (medparlamentarna komisi
ja in pa komisija za industrijo) te
ga seznama ne bosta odobrili. Gla
sovanje o posameznih, torej nedo
govorjenih imenih bo namreč tajno 
in iz žar lahko pridejo za Andreot
tija nova presenečenja.

Prihodnjo sredo se medtem sesta
ne vlada. Na dnevnem redu je tri
letni gospodarski načrt. Nova pod
vodna mina.

P. P.

BENETKE - V deželi Veneto 
danes ne bo izšel noben krajevni ča
sopis, ker je deželni sindikat čas
nikarjev oklical protestno stavko 
zaradi neutemeljenega odpusta čas
nikarja Nicotre, ki je bil član sin
dikalnega odbora lista »H Mattino 
di Padova*.

PRIHODNJO SREDO 
SREČANJE 
MED VLADO 
IN SINDIKALISTI

RIM — Po enem mesecu okleva
nja je predsednik vlade Andreotti 
odgovoril na zahtevo sindikatov in 
jih povabil na sestanek, na katerem 
bodo obravnavali vprašanje nujnih 
posegov v nerazvitih južnih pokra
jinah. Srečanje bo v četrtek, 11. ja
nuarja, se pravi dan potem, ko bo 
vlada odobrila »triletko*. Neizbež
no bo torej, da bodo sindikati že 
tedaj ocenili, čeprav še ne dokonč
no, vladne načrte in nato sklepali 
o splošni stavki, ki so jo bili napo
vedali za konec januarja, če vladni 
predlogi ne bodo zadovoljivi.

Pred srečanjem so sindikalisti CG 
IL - CISL - UIL sestavili seznam 
osnovnih posegov, katerim se ne 
morejo odpovedati.

Med temi naj omenimo samo kom
pleks Gioia Tauro v Kalabriji, re- 
kvalifikacijo jeklarne v Bagnoliju, 
nadalje železarne v Tarantu, uredi
tev namakalnih naprav v Apuliji, u- 
reditev kemijskega kompleksa na 
Siciliji in tako dalje.

Medtem pa je odpadel sestanek 
med ministrom za delo Scottijem in 
sindikalisti, na katerem bi se bili 
morali dogovarjati o okvirnem za
konu za javno osebje.

SNEG POBELIL VSO ITALIJO
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kot v večini italijanskih mest, so se tudi Milančani zbudili pod belo 
državi hude prometne zastoje in človeške žrtve zaradi zasneženih in 
javljamo na zadnji strani

.......
snežno odejo, ki je povzročila v vsej 
poledenelih cest. Obširni članek ob-

(Telefoto ANSA)
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»REVOLUCIONARNE SILE* HITRO PRODIRAJ« PROTI PHNOM PENHIi

Ena četrtina kampučijskega ozemlja 
v rokah upornikov in vietnamskih čet
Glavno mesto bi utegnilo biti v kratkem popolnoma odrezano od ostalega dela 
države - Bojazen pred morebitnimi zunanjimi posegi - «NačeIno» stališče ZDA

Enajst pogrešanih 
v brodolomu 
pri Salernu

SALERNO — Pred salernskim 
pristaniščem se je včeraj potopi
la mala tovorna ladja «Stabia». E- 
najst članov posadke pogrešajo, e- 
den se je s plavanjem rešil do o- 
bale. Ladja je bila zasidrana pred 
pristaniščem, ko je sidro zaradi raz
besnelega morja in močnih sunkov 
vetra pričelo orati po dnu. Ladja 
je butnila v čerj in se potopila.

BANGKOK — Kampučijska mesta 
drugo za drugim padajo v roke u- 
pornikov in njihovih vietnamskih 
zaveznikov. Najmanj en četrt dr
žavnega ozemlja je že v rokah 
FUNSK — »združene fronte za na
cionalno rešitev Kampučije* — pred
vsem pa se okrog prestolnice Pnom 
Penha čedalje bolj statika vojaški 
obroč. Potem ko so oddelki FUNSK 
pred dvema dnevoma zavzeli — ali 
osvobodili, odvisno pač od zornega 
kota — Kompong Čam, 70 km sever
no od glavnega mesta, so včeraj viet
namske čete in uporniki napadli po
dročja južno od Pnom Penha in pro
drli globoko proti mestu Neak 
Luong. Tu naj bi sc pripravljali, 
da prekoračijo reko Mekong samo 
petdeset kilometrov južno od Pnom 
Penha, s čimer bi bilo mesto odre
zano od glavnega kompučijskega 
pristanišča Kompong Soma. To bi 
utegnilo biti usodno za glavno me
sto. Spomnino se samo, da je bila 
prav prekinitev zveze s Kompong 
Somom eden glavnih vzrokov padca 
Lon Nolovega kolaboracionističnega 
režima v boju proti »rdečim Kme
rom*.

................................. .................. .

MED CARTER1EM, SCHMIDTOM, CALLAGHANOM IN GISCARDOM

Danes in jutri «vrh štirih» na Guadaloupu
ST. FRANCOIS DE GUADALOU- 

PE — Na otoku Guadaloupe, ki je 
pravi raj za petične letoviščarje z 
vsega sveta, bo danes in jutri »vrh 
štirih velikih*, kakor ga nekateri s 
trohico evfemizma radi imenujejo. 
Gre za sestanek med Carterjem, 
Callaghanom, Schmidtom in Giscar- 
dom d'Esta.ingom, ki bodo napra
vili nekakšen obračun gospodarskih 
in političnih težav v mednarodnem 
okviru, kakor jih je od minulega 
1978 prejelo v dediščino novo leto. 
Govori se, da bo snidenje neformal
no, temu pa malokdo verjame že 
zaradi pomembnosti tem, o katerih 
bo tekla beseda med najvišjimi 
predstavniki .Amerike. Velike Brita
nije. Zvezne republike Nemčije in 
Francije.

Mali vrh, kot ga zopet drugi ozna
čujejo, .je bil prvotno mišljen kot 
priložnost, da sd četverica zahod
nih državnikov izmenja sodbe in 
predloge v zvezi s politično-strate- 
škim položajem na svetu v luči 
najnovejših mednarodnih dogodkov 
— normalizacija odnosov med ZDA 
in Ljudsko republiko Kitajsko, upo
časnitev pogajanj SALT II., začas
na prekinitev izraelsko-egiptovske- 
ga dogovarjanja in raznovrstni a- 
friški problemi od Rodezije do Etio
pije. O vsem tem bodo sicer res 
razpravljali, kot bodo posvetili do
kajšnjo pozornost verjetno tudi krizi 
v Turčiji, toda najbrž bo govor 
predvsem o nafti in ureditvi sve
tovnega in še posebej evropskega 
denarnega trga.

Naftni problem je kajpak izbruh
nil z decembrsko napovedjo držav 
OPEČ o povišanju cen »črnemu 
zlatu* za dejanskih 10,4 od sto v 
tekočem letu. sicer stopnjema sko
zi štiri poviške, katerih eden je že 
bil uresničen. Problem pa se je 
še zaostril zaradi iranskih, dogod
kov: brž po božiču so se šahove 
dobave goriva Zahodu povsem usta 
vile, kar že samo na sebi razum

ljivo zaskrblja industrializirane (pa 
tudi druge) države, k temu pa gre 
dodati zmanjšano varnost tankerjev- 
velikanov na severni relaciji, kar 
utegne spravili z ravnovesja dose
danje razmerje med ponudbo in 
povpraševanjem.

V VVashingtonu (kot drugod) si 
še nihče ni na jasnem, kaj bo z 
Rezo Pahlavijem, oziroma, kaj bo 
po njegovem morebitnem dokonč
nem odhodu s prestola. Zato pa Be
la hiša že računa, da v primeru 
potrebe potegne iz zaprašenih pre 
dalov snop sporazumov, ki so bili 
sklenjeni v sklopu mednarodne a- 
gericije za energijo po naftnem em

bargu iz 1. 1973. Sporazumi, ki jih 
Francija ni |»dpisala, predvideva
jo popolno in seveda smotrno po
razdelitev vsega razpoložljivega su
rovega petroleja med države' pod
pisnice: te so sicer tudi v enakem 
razmerju podvržene določilom gle
de energetskega varčevanja. 

Denarni problem pa izhaja seve
da iz francosko-zahodnonemšitega 
spora o mehanizmu, ki uravnava 
trgovino s kmetijskimi pridelki med 
državami z močno in državami s 
šibko valuto. Zaradi tega spora je 
bila tudi odložena uresničitev no 
vega evropskega denarnega siste
ma, ki je bila predvidena za. 1. ja

nuar. Splošen vtis je, da se bosta 
Giscard d’Estaing in Schmidt o tem 
otipljiveje pomenila na štiri oči 
prav na Guadeloupu, vendar si v 
Parizu glede rezultata pogovorov 
nihče ne dela utvar, saj je odvisno 
to vprašanje od notranjega gospo
darskega in političnega položaja v 
Franciji in ZRN. ki sta si v tem 
pogledu pač dokaj različni; zlasti 
pa zato, ker bi sprejetje franco
skih zahtev pomenilo skrčenje do
hodkov za nemške kmetovalce, (dg) 

Na sliki (telefoto ANSA-UPI): 
francoski predsednik Giscard d’E- 
staing s soprogo na pariškem leta
lišču pred odhodom na Guadaloupe.

Kampučijski radio je včeraj po
ročal o ostrih bojih vzdolž celotne 
meje z Vietnamom in obtožil viet
namsko letalstvo, da je bombardira
lo obljudena naselja in celo šole 
in bolnišnice. Bolj zanimiva so po
ročila ‘-hf-Hanoja, po katerih so 
»revolucionarne sile* v nekaj dneh 
«osvobodile» vrsto važnih mest, kot 
so Kratie, Bo Keo, Kompong Čam, 
Stung Treng, Veune Sai, Lomphat, 
Snuong, Chup, Dam Be in Sre Kek. 
Prav hitrost prodiranja priča o tem, 
da so uporniki zavzeli mesta skoraj
da brez boja in da se torej kampu
čijska vojska ni sposobna uspešno 
braniti. Če se položaj ne bo nena
dno in nepričakovano spremenil — 
to pa bi bilo mogoče samo z zuna
njim vojaškim posegom — potem 
bo obroč okrog Pnom Penha skle
njen že v nekaj dneh ter bi se lahko 
začel napad na prestolnico.

Po mnenju številnih opazovalcev 
pa verjetno niti FUNSK niti viet
namski oddelki ne bodo sprožili na
pada na glavno mesto, ker bi to 
nedvomno sprožilo močne mednarod
ne reakcije. Glavni cilj FUNSK je 
verjetno prej padec režima.Pol Po
ta in Ieng Saryja kot pa vojaško 
zavzeti prestolnice. Ta cilj pa se 
zdi vedno bolj dosegljiv, še poseb
no, če naj verjamemo informacijam 
iz Hanoja, po katerih se prebivalstvo 
množično pridružuje upornikom, 
medtem ko na stotine vojakov za
pušča vojsko in stopi v vrste »revo
lucionarnih sil*. V tem pogledu je 
zanimivo dejstvo, da je vietnam
ski tisk v zadnjih dneh prenehal 
govoriti o »četah nacionalne fron
te*, se pravi FUNSK, in uporablja 
izraz »revolucionarne oborožene si
le*, češ da gre že za široko ljudsko 
vstajo proti režimu v Pnom Penhu.

Iz Pnom Penha se medtem mno
žijo pozivi na Združene narode, na 
Waldheima, na varnostni svet in na 
»prijateljske države*, naj ustavijo 
«vietnamsko agresijo* (zadnji tak 
poziv je včeraj poslal princ Sihanuk, 
ki se sicer že dve leti in pol ne uk
varja več s politiko), po drugi stra
ni pa je jasno, da je v tem trenut
ku in v položaju, kakršen je sedanji, 
povsem nemogoče, da bi sprti strani 
sedli za pogajalno mizo. Na splošno 
prevladuje mnenje, da bi samo tu
ja (kitajska?) vojaška intervencija 
lahko rešila pnompenške voditelje, 
v takem primeru pa bi kampučijski 
konflikt utegnil zadobiti neslutene 
obsežnosti in bi lahko celo privedel 
do direktne konfrontacije med Sov
jetsko zvezo in Kitajsko.

ZDA medtem opazujejo in čakajo. 
Glasnik državnega departmaja Hod- 
ding Carter je včeraj izjavil, da ZDA 
nasprotujejo vsakršni intervenciji 
tretjih držav proti kampučijskemu 
režimu, pri tem pa je takoj dodal, 
da gre za načelno stališče, ki ne 
pomeni podporo Pnom Penhu. Car
ter je tudi izrazil zaskrbljenost, da 
ne bi vietnamsko-kampučijski kon
flikt »degeneriral* in povzročil »ne
posreden poseg* velesil, po drugi 
strani pa je dejal, da ameriško zu
nanje ministrstvo ne razpolaga z 
informacijami, po katerih bi lahko 
zagovarjali tezo o direktnem sode
lovanju sovjetskih vojaških strokov
njakov v vojni. Kot je znano, so v 
Pnom Penhu trdili, da vietnamska 
vojaška letala »mig*, ki bombardi
rajo kampučijsko ozemlje, uprav
ljajo sovjetski piloti. In končno je 
Hodding Carter še dejal, da bi ZDA 
podpirale morebitno zahtevo po 
vključitvi kampučijsko vietnamskega 
spora na dnevni red varnostnega

sveta OZN. seveda v primeru, da 
bi bila ta zahteva postavljena.

Kitajski «Ljudski dnevnik* pa je 
včeraj objavil zelo oster napad na 
Vietnam in trdil, da se bo »agresi
ja* končala s »sramotnim bankro
tom* hanojskega režima. List pra
vi, da je kampučijsko ljudstvo o- 
dločeno, da vztraja v »odporniškem 
boju proti agresiji*, medtem ko bi 
Vietnam z invazijo Kampučije želel 
postaviti temeljni kamen svojemu 
bodočemu imperiju. To pa dokazu
je, zaključuje «Ljudski dnevnik*, 
da je Vietnam »ob podpori sovjet
skih hegemonistov postal nevarno 
vojno žarišče, ki ogroža mir in sta
bilnost na azijskem jugovzhodu*.

S svoje strani pa je moskovski 
radio obtožil Kitajsko, da skuša iz
vesti »hlokado* vietnamske obale, 
da bi uresničila svoje neutemeljene 
ozemeljske zahteve glede otokov 
Paracels in Spratley, ki pa zgodo
vinsko pripadala Vietnamu, (tm)

RIM — Zaradi nenadne slabosti 
je včeraj umrl Giovanni Evangeli
sti. oče podtajnika v predsedstvu 
vlade.

Se bodo pogajanja 
med Izraelom 
in Egiptom začela 
še ta mesec?

TEL AVTV — V Izraelu zaenkrat 
še niso potrdili vesti, po katerih naj 
bi se pogajanja za mirovni spora
zum med Egiptom in Izraelom pri
čela že v prihodnjih desetih dneh. 
Telavivski tisk pa si je enoten, da 
je na tem nekaj resnice, čeprav 
gleda z velikim pesimizmom na to, 
da bi imela pogajanja uspeh.

Vplivna dnevnika Haaretz in Maa- 
riv pišeta, da bo v prvi fazi pri ob
novi pogajanj za sklenitev mirov
nega sporazuma prišlo do srečanja 
med diplomatskimi in pravnimi iz
vedenci obeh držav in šele v dru
gi fazi, ko bodo juridični problemi 
rešeni, se bosta sestali delegaciji, 
ki ju bosta vodila Mustafa Khalil 
za Egipt in Moše Dajan za Izrael. 
Glede tega pa je glasnik predsed
stva izraelskega ministrskega sve
ta dejal, da niso sprejeli še nobenih 
odločitev.

Neki izraelski diplomatski pred
stavnik v Washingtonu je sicer iz
javil, da se bodo pogajanja ponov
no pričela v drugi polovici tega me
seca v ameriški prestolnici, kar pa 
sta zanikala tako Bela hiša, kot tu
di Tel Aviv.

Tisk izraelskega glavnega mesta 
pa kljub vsemu citira nekatere vlad
ne kroge, po katerih se da sklepa
ti, da se bodo pogajanja vendarle 
pričela.

Tudi v Kairu so včeraj pregleda
li položaj okrog stanja oziroma mrt
ve točke, na kateri so trenutno po
gajanja za mirovni sporazum

PRETEKLO NOC V RIMU

Aretirana mlada zakonca 
ki naj bi pripadala RB
Luigija Novellija in Marino Petrello dolžijo po
sesti orožja in «sodelovanja v oboroženi tolpi>

RIM — Agenti rimskega Digosa 
so prejšnjo noč aretirali diva mlada 
zakonca pod obtožbo, da pripadata 
rdečim brigadam. Aretiranca sta 
25-letni Luigi Novelli, po poklicu 
kovač, in njegova 25-letna žena 
Marina Petrella, otroška vrtnari
ca. Policijski agenti v popolni boj
ni opremi so včeraj zjutraj še pred 
6. uro obkolili njuno stanovanje v 
četrti Tcrpignattara in nato vanj 
vdrli, ko sta zakonca še spala. V 
stanovanju je bil tudi njun komaj 
8 mesecev star sin. Moža so odpe
ljali v zapor v Regina Coeli, ženo 
pa v Rebibbio, kjer sta na razpo
lago sodnim oblastem.

Obtožnica proti zakoncema govo
ri o «posesti vojnega orožja* in o 
»sodelovanju v oboroženih tolpah*. 
Na Digosu pravijo, da sta za
hajala v «brlog» rdečih brigad v 
Ul. Gradoli, kjer je nekaj časa sta
noval tudi domnevni vodja »rimske
ga voda* RB Marino Moretti. Po 
mnenju policije je imela predvsem 
Marina Petrella sorazmerno viso
ko mesto v hierarhiji brigadistov, 
kot naj bi izhajalo tudi iz neka 
terih dokumentov, ki so jih našli 
prav v Ul. Gradoli in ki naj bi 
jih lastnoročno napisala Petrello- 
va. Agenti Digosa so pričakovali, 
da bodo v stanovanju zakoncev na
šli še neko drugo žensko, prav tako 
domnevno brigadistko, katere ime
na pa seveda niso sporočili. Ta 
ženska, ki naj bi bila zaposlena v 
neki javni upravi, naj bi po prepri
čanju Digosa imela v okviru RB 
zelo važno vlogo.

Za sedaj še ni točno znano, kako 
je policija prišla na sled zakonce

ma. Poleg hipoteze, da so ju izsle
dili na osnovi dokumentov iz Ul. 
Gradoli, se je tudi govorilo, da naj 
bi moža aretirali v zvezi z epizo
do, ki se je pred dnevi dogodila 
na genovski železniški postaji, kjer 
je neki domnevni brigadist pozabil 
v vlaku torbico z važnimi dokumen
ti o delovanju RB. Ko se je fant 
zavedel, da je pozabil torbico, je 
z avtom nekega prijatelja pohitel 
na naslednjo postajo in spet stopil 
na vlak, kjer je celo zagrozil vla
kovodji s samokresom, preden je 
zbežal. Torbico pa je takrat že i- 
mela v rokah policija, kateri jo 
je izročil naključni najditelj.

Med dokumenti, ki so jih našli 
v torbici — kot so včeraj sporočili 
— so bili tudi nekateri zapiski v 
nemščini, ki so se nanašali na smrt 
voditeljev «tolpe Baader - Meinhof* 
v zaporu v Stammheimu. To naj bi 
bil še en dokaz o povezavah med 
rdečimi brigadami in nemško »Ro
te Armee Fraktion*. Drugi doku
ment pa naj bi bil označen kot 
»strateška resolucija štev. 6.» ter 
naj bi nosil naslov »osnutek doku
menta o ugrabitvi, jetništvu, pro
cesu in eksekuciji posl. Alda Mo
ra*. (tm)

RIM — Predsednik vlade Andre
otti je tudi uradno odgovoril na pi
smo predsednika republike Pertini- 
ja. v katerem ga je opozarjal na 
dejstvo, da mora vlada določiti vso
to denarja za kritje zdravstvene 
reforme. Andreotti v daljšem pismu 
navaja finančne podatke in postav
ke, iz katerih bo vlada črpala u- 
strezna sredstva.
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OBRAZlOmVZAKONSKCeA PRIOLOM KPIV LJUDSKEM DOMNA PONČANI

ZAGOTOVITEV GLOBALNE ZAŠČITE 
SKRB SLOVENCEV IN ITALIJANOV

Sen. Jelka Gerbec opisala značilnosti osnutka KPI, ki nikakor ne ogroža 
pravic italijanskega prebivalstva, kot skušajo prikazati šovinistični krog1

V Ljudskem domu v Ulici Ponzia- 
na se je sinoči zbrala zelo številna 
in pozorna publika na javno razpra
vo, ki sta jo priredili komunistični 
sekcija za Sv. Jakob in Pončano o 
»Vsebini in smotrih zakonskega 
predloga KPI za zaščitne norme za 
italijanske državljane slovenskega 
jezika*, član pokrajinskega tajni
štva KPI Pasi je ob otvoritvi pou
daril, da spada srečanje v okvir 
vrste pobud, ki jih bo stranka iz
vedla med javnim mnenjem v odgo
vor na kampanjo glasila Liste za 
Trst, ki popolnoma potvarja dej
stva in ustvarja ozračje napetosti 
in razdora.

Po kratkem pozdravu v sloven
ščini je nato senatorka Jelka Ger
bec obrazložila v italijanščini (saj 
je bilo srečanje namenjeno ravno 
boljšemu upoznavanju italijanskega 
prebivalstva s problematiko) zakon
ski predlog KPI o globalni zaščiti 
slovenske narodnostne skupnosti v 
Italiji. V nekaj stavkih je najprej 
orisala težko zgodovino Slovencev 
v naši deželi, velik delež, ki so ga 
prispevali za zmago nad fašizmom 
in tridesetletne enotne napore ob 
podpori demokratičnih strank za pri
znanje zaščite, ki jo predvideva 
ustava. Izrazila je prepričanje, da 
so se razmere izboljšale, pri čemer 
je omenila slovesne izjave javnih 
oblasti, političnih in cerkvenih, sre
čanja enotnih slovenskih delegacij 
s predstavniki vlade in parlamenta 
ter zgodovinsko srečanje s pred
sednikom republike.

Sedaj je treba vendar preiti od 
besed k dejanjem, je poudarila sen. 
Gerbčeva, in je pri tem pozitivno, 
da se je parlamentarni postopek 
že začel, s pozitivnim mnenjem se
natne komisije za kmetijstvo o za
konskem predlogu KPI. O njem in 
o predlogu PSI ter peticiji SSk bo 
moralo izraziti mnenje kar 8 ko
misij senata. Počakati bo tudi tre
ba na odločitve vlade, če bo nam
reč predložila svoj predlog ali a- 
mandmaj e k že predloženim o- 
snutkom, pri čemer se je pa An
dreotti obvezal, da si bo prizade
val, da bi mogel biti zakon odo
bren pred volitvami za evropski par
lament (ki bi morale biti junija). 
Opisala je nato glavne značilnosti 
osnutka KPI: enako obravnavanje 
Slovencev v tržaški, goriški in vi
demski pokrajini, izenačenje slo-

POZIV DRUŽBE ENEL

Varčujte 
z elektriko! •Ort

Zaradi izrednega vala mraza 
se je v zadnjih dneh znatno po
večala poraba električne ener
gije. Marsikdo namreč uporab
lja elektriko za ogrevanje. Druž
ba ENEL zato poziva prebival
stvo, naj omeji porabo elek
trične energije v konicah, to je 
od 9. do 12. ure in od 16. 
do 19. ure, predvsem tako, da 
ob tistih urah ne uporablja go
spodinjskih strojev.

izrazilo potrebo, da bodo v njih pri
memo predstavljeni tako krajevni 
kmetje, kot slovenska narodnostna 
skupnost. Upravitelji ustanove so 
obljubili, da bodo sporočena iim 
stališča upoštevali, kolikor je v 
njihovi pristojnosti.

Na sejmišču 
gradijo nov paviljon

Na tržaškem velesejmu so že za
čeli s pripravami na prvo letošnjo 
prireditev, ki bo 3. salon naprav za 
navtični turizem in taborjenje »Nau- 
ticamp 79». Prireditev bo na spore
du v času od 24. marca do 2. aprila. 
Za druge prireditve, ki si bodo sle
dile v letošnjem letu, niso še bili 
določeni datumi, razen za 31. med

narodni velesejem, za katerega je bil 
določen čas — v skladu z drugimi 
sejmi mednarodnega značaja — od 
16. do 28. junija .

Medtem se nadaljuje delo za po
stavitev novih paviljonov na raz
stavišču. Paviljona A in C vzdolž 
Ul. Settefontane so podrli, namesto 
njih pa bodo kmalu začeli postav
ljati večji enotni paviljon s površino 
4.000 kv. metrov. Tudi ta paviljon 
bo opremljen z ogrevalnimi napra
vami, tako da ga bodo lahko upora
bljali za razne sejemske prireditve 
in razstave čez vse leto. Sestavljen 
bo iz predpripravljenih elementov, 
tako da bo njegova gradnja hkrati 
hitrejša in cenejša kakor tradiciona- 
ne gradnje. Zato so pri vodstvu vele
sejma prepričani, da bo novi pavi
ljon nared že pred začetkom letoš
njega mednarodnega velesejma.

OB POLNIM IZVAJANJU IAKONSKCCA ODLOKA ŠTIV. 813

Tarife na avto cesti Trst-Videm-Benetke 
bi morale poskočiti poprečno za 65-70%
Koncesionar, družba «Autovie Venete», opozarja, da deželno gospodar
stvo ne more prevzeti tolikšne dodatne obremenitve na področju prometa

V zvezi z napovedanimi poviški 
cestnin na italijanskem avto cest
nem omrežju, je družba »Autovie 
Venete*, ki upravlja avto cesto 
Trst - Videm - Benetke, sinoči iz
dala daljše poročilo, v katerem o- 
pozarja na porazen povišek, ki bi 
ga morala v poprečju vpeljati na 
omenjeni avto cesti, če bi polno 
spoštovala določila zakonskega od
loka štev. 813 (o katerem smo že 
pisali v včerajšnji številki).

Medtem ko bodo cestnine v Ita
liji poskočile v poprečju za 20-25% 
— naglaša poročilo — bi zaradi se
danjih razmeroma nizkih tarif na 
avto cestnem omrežju Furlanije - 
Julijske krajine tarife morale po
skočiti v razmerju 65% za tovor
njake in 70% za osebna vozila. 
Družba, ki opravlja neko avto ce
sto, nima namreč pri določanju

OBISK V ZASEDENI PREDILNICI

Delavci «San Giusto v obratu 
do začetka nove proizvodnje
Prihodnji teden odločilno srečanje med deželnim odbornikom 
in lastniki tovarne? - Vsak dan v predilnici 3 zasedbene izmene

venske z nemško in francosko na
rodnostno manjšino v Italiji, zago
tovitev jezikovnih in kulturnih pra
vic, soudeležba pri izbirah družbe
nega in gospodarskega razvoja kra
jev, kjer Slovenci živijo. Ne gre to
rej za nobeno nevarnost za italijan
sko prebivalstvo, kot bi hoteli pri
kazati šovinistični krogi okrog Lege 
nazionale, LpT (v kateri se pa ne
kateri od takih kampanj ločujejo) 
in MSI, ki jih je sen. Gerbec ob
sodila.

Razvila se je nato zelo živa in 
dolga razprava, med katero so na
stopajoči iz delovnih in življenjskih 
izkušenj utemeljevali potrebo po vse
stranski zaščiti Slovencev in po u- 
vajanju dvojezičnosti v javnih usta
novah in v šolstvu, kot pogoj za bolj
ši in skladnejši razvoj obeh skup
nosti. Zato je treba izkoristiti vse 
možnosti za seznanjanje krajevne i- 
talijanske javnosti z demokratičnim 
pomenom zagotovitve nemotenega 
razvoja Slovencev v Italiji, tudi prek 
razprav v rajonskih svetih, da se 
temu plemenitemu smotru zagotovi 
podpora vseh demokratov. Tako so 
se glasili predlogi velike večine šte
vilnih nastopajočih v razpravi, in 
v tem smislu so bili tudi zaključki 
sen. Gerbčeve, ki je med razpravo 
odgovorila tudi na več podrobnejših 
vprašanj.

Srečanje KZ 
z vodstvom EZIT

V sredo sta na sedežu Ustanove 
za tržaško industrijsko področje 
(EZIT) njen predsednik Antonin: in 
član upravnega odbora, dolinski žu
pan Švab sprejela zastopstvo trža
ške Kmečke /teze. Predmet razgo
vorov so bile predvsem najemne 
pogodbe za zemljišča v Žavljah, ki 
so prek razlastitev postala Že dav 
no last ustanove, ker pa še niso 
bila uporabljena za industrijo, so 
jih dovolili obdelovati nekaj dese
tinam vrtnarjev.

Pred kratkim jim je EZIT pred
lagala znatne poviške najemnin, za
to je naša strokovna organizacija 
posredovala, da ostanejo v znosnih 
merah in je \čeraj ustanova oblju
bila, da bo zadevo vzela ponovno 
v pretres.

Na sestanku so obravnavali tudi 
možnosti uporabe Osapske doline za 
mešane kmetijsko-industrijske pobu
de. ki jih .je treba še poglobiti in 
preveriti. V zvezi z nedavno odo
brenim novim statutom ustanove in 
razširitvijo njenih upravnih orga
nov, je zastopstvo. Kmečke zveze

Perečemu vprašanju predilnice »S. 
Giusto* še vedno ni videti pozitiv
nega izhoda. Zadnji sestanek (v 
sredo zvečer) med trgovcem Ve- 
chicem, ki se že dalj časa zanima 
za to, da bi prevzel predilnico v 
najem, in deželnim odbornikom za 
industrijo Rinaldijem, ni pripomogel 
k razčiščenju celotne zadeve. La
stnik tovarne je družba Fabocart, 
ki je sicer lastnica štivanske papir
nice in ki pripada znanim založni
kom Fabbri. Prejšnji tovarnar Ber- 
sini je imel tudi v najemu obrat 
in je ob zapadlosti ustrezne pogodbe 
(15. decembra lani) opustil proiz
vodnjo in se posvetil drugemu de
lu. Kar čez noč je ostalo 58 ljudi 
brez zaposlitve (gre za dva uradni
ka, 15 delavcev — v glavnem so 
bili zaposleni kot mehaniki, ostalo 
so ženske), kar je toliko hujše, ker 
se poprečna starost prizadetega o- 
sebja suka okrog 45 let. Največ de
lavcev in delavk je iz Trsta, neka
teri pa prihajajo v tovarno iz vasi 
v dolinski in miljski občini.

Zapisali smo, . da prihajajo v to
varno. Kljub ustavljeni proizvodnji, 
je namreč delavstvo dejansko vsak 
dan prisotno v obratu, in to od 18. 
decembra dalje, ko so obrat zasedli 
v znak protesta zaradi brezbrižno
sti delodajalca in pristojnih javnih 
organov. Uredili so si turnuse, ka
kor če bi redno delali: prva izme
na od 6. do 14. ure, druga od 14. 
do 20. ure, ponoči pa so na vrsti 
moški. Včeraj smo delavce obiskali 
v zasedenem obratu: ženske so ve
činoma pletle, delavci pa so se po
govarjali o najnovejšem razvoju 
dogodkov. Zvedeli smo, da je odbor
nik Rinaldi sindikalnim predstavni
kom zagotovil, da se bo prihodnji 
teden sestal z lastniki tovarne, s 
katerimi bo skušal doseči sporazum 
za oddajo obrata novemu možnemu 
najemniku pod pogoji — kar zadeva 
višino najemnine in trajanja pogod
be — ki naj bi bolj ustrezali Vechi- 
cevim željam. Delavstvo zato z za
skrbljenostjo, hkrati pa tudi z dolo
čenim upanjem, pričakuje izid na
povedanega sestanka, iz katerega 
naj bi končno izšla prepotrebna re
šitev in zagotovilo za nadaljnjo za
poslenost vseh 58 prizadetih delov
nih moči.

Na našo željo so nam delavci ra
de volje razkazali tovarno: predil
nica je nekoč (pred 15 leti) zapo
slovala do 550 ljudi in temu pri
merne so tudi razsežnosti obrata. 
Večina strojev je stala že pred 15. 
decembrom lanskega leta, ko je pro
izvodnja prediva znašala le še 1400 - 
1500 kg dnevno. Predivo je tovarna 
dobavljala predvsem v notranjost I- 
talije, pa tudi v tujino, zlasti v Švi
co; surovine — bombaž — p; so 
prihajale iz Egipta in iz Sudana. V 
zadnjih treh letih je tovarna pre
jela za svoje proizvode kar pet vi
sokih priznanj, od tega eno prizna
nje v evropskem merilu.

Kako pa poteka življenje v zase
deni tovarni? Med ogledom so nam 
delavci povedali, da so imeli velik 
problem z ogrevanjem, saj jim je 
že decembra zmanjkala nafta. To 
pa so med zasedbo že dvakrat pri
peljali, prvič po nalogu pokrajinske 
uprave, drugič pa na pobudo sindi
kalnih organizacij. Delavstvo je bi
lo deležno številnih obiskov in izra
zov solidarnosti — o tem smo že 
poročali — z denarno pomočjo pa 
so se zaenkrat oglasili iz miljske 
ladjedelnice Alto Adriatico in iz To
varne velikih motorjev pri Boljun- 
cu. Najtežje je bilo med božičnimi 
in novoletni prazniki, ko so morali 
pripeljati v zasedeno tovarno tudi o- 
troke. Sicer pa — pravijo — živ
ljenju v tovarni smo tako navajeni. 
Važno je le, da se bo zadeva reši
la, pa čeprav z novo najemninsko 
pogodbo (od leta 1972 je tovarna že 
trikrat zamenjala najemnika). V 
tem trenutku se zdi najboljša reši
tev ta, da bi podjetnik Vechic pre
vzel tovarno ' najem ter jo nato 
odkupil. Vsekakor pa smo trdno o- 
dločeni nadaljevati z zasedbo vse 
dotlej, dokler ne bo naša prihod
nost v obratu trdno zajamčena — 
so nam zatrdili ob odhodu.

• Tržaška občina je odprla nov 
poštni tekoči račun naslovljen na 
občinsko blagajno za vplačevanje 
taks na občinske koncesije y višini

taks na državne koncesije.
Rok za vplačanje zapade 30. ma

ja 1979.

V TOVARNI VELIKIH MOTORJEV

Pomembno naročilo 
iz Abu Dhabija

Ministrstvo za vodo in električno 
energijo v Abu Dhabiju je naročilo 
pri Tovarni velikih motorjev (Bo- 
ljunec) gradnjo 18 motorjev. Naro
čilo, katerega vrednost znaša 7 mi
lijonov 730 tisoč dolarjev, je prvi 
primer sodelovanja med tržaško in
dustrijo, ki zaposluje okrog 3000 
ljudi, in neko arabsko državo. Mo
torji bodo poganjali elektrogenera-

torje v štirih bolnišnicah, sedmih 
stanovanjskih blokih in enem hote
lu, dva pa'bosta nameščena v cen
trali v kraju Jour Yafoor nedaleč 
od Abu Dhabija. Skupna zmoglji
vost vseh motorjev bo znašala 30 
tisoč kilovatov. Tovarna velikih mo
torjev bo poskrbela tudi za stro
kovno usposobitev osebja, ki bo 
streglo motorjem. V ta namen bo
do pri Boljuncu organizirali poseb- 
ue kvalifikacijske tečaje.

OBVESTILO CIRILMETODARJEM
Udeležencem srečanja ob 90-letni- 

ci Ciril-Metodove šole sporočamo, da 
si lahko ogledajo in nardčijo slike s 
srečanja v Odseku za zgodovino v 
Ul. Petronio 4, vsak dan od 8. do 
13. ure.

višine cestnin proste roke, temveč 
.je vezana na ustrezna določila kon
cesijske pogodbe. Že v začetku leta 
1978 bi morala družba «Autovie Ve
nete* povišati tarife za 50%, ven
dar jih je le za 30%, saj se je do
bro zavedala — pravi nadalje po
ročilo — kakšnega pomena so ce
neni prevozi po cestah za obnovo 
potresnih območij Furlanije in za 
gospodarski preporod Trsta v skla
du z določbami osimskega spora 
zuma.

Poročilo nadalje poudarja, da bi 
od omenjenega poviška ostalo druž
bi le 14% dodatnega finančnega 
priliva, tako da bi polno izvajanje 
zakonskega odloka navsezadnje 
spravilo tudi »Autovie Venete* med 
tiste družbe s področja cestnega 
prometa, ki redno poslujejo z iz
gubo. Da ne omenimo škode, ki bi 
jo utrpelo deželno gospodarstvo, če 
so cestnine na deželnem avtocest
nem omrežju zdaj razmeroma niz
ke — pravi na koncu poročilo — 
ni slučajna sreča: dežela in druge 
javne ustanove so namreč svoj čas 
zagotovile družba <Autovie Venete* 
finančna sredstva, potrebna za 
gradnjo nove sodobne prometnice, 
tako da se ji ni bilo treba zateči 
k bančnim posojilom. Zdaj pa je 
nemogoče zahtevati od uporabnikov 
avto ceste, da bi prevzeli nase to- 
liško dodatno breme, in sicer to
liko bolj, ker dežela Furlanija - Ju
lijska krajina preživlja hud gospo
darski zastoj, predvsem kot posle
dico nedavne naravne katastrofe.

V mestnem drevoredu 
zopet usahla drevesa

Na Drevoredu Raffaello Sanzio 
je v zadnjem času usahnilo veliko 
število brestov, zaradi ličink in 
škodljivega mrčesa, ki so počasi 
uničevali liste in zastrupljali lesno 
tkivo.

Pred dvema letoma so drevesa 
obrezali, toda tudi to ni preprečilo 
postopnega uničevanja. Razen tega 
občinska uprava trdi da nima po
trebnega osebja, ki bi si prevzelo 
odgovornost za negovanje mestne
ga rastlinstva.

Nedvomno je poleg omenjenih 
razlogov krivo tudi to, da cestni
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S TAKSIJEM NA PLOČNIK IN V ZID
Zaradi nenadne slabosti voznika 

je včeraj popoldne, malo pred 18. 
uro, na Istrski cesti taksi zavozil 
na pločnik in trčil v zid, med iz
ložbo in vrati trgovine z jestvinami. 
53-letni Claudio Starri je upravljal 
svoj taksi, v katerem ni bilo pot
nikov, v smeri proti Sv. Ani. V vi
šini Vatikana je zaradi srčne kapi 
izgubil nadzorstvo nad avtom, za
vozil v levo, oplazil ford fiesta, ki 
je vozil v nasprotni smeri in za
vozil v zid. Na kraj so prihiteli 
reševalci Rdečega križa, ki so Star- 
rija prepeljali v glavno bolnišnico, 
kjer so ga sprejeli na oddelek za 
oživljanje. Vendar pa zdravniške 
nege niso zalegle in uro kasneje je 
taksist izdihnil.

Na sliki avto na pločniku po tr
čenju.

asfalt duši drevesne korenine. V 
najkrajšem času bo torej treba 
poskrbeti za izkoreninjenje usahlih 
dreves, menjati zemljo in napelja
ti vodo za namakanje. Primerno 
bi bilo, da bi se pristojni organi 
zanimali za to problematiko in iz
delali natančen program za zašči
to mestnega rastlinstva.

Seja sindikata 
slovenske šole

Sindikat slovenske šole obvešča, 
da bo seja glavnega odbora da
nes, 5. januarja, ob 16.30 s slede
čim dnevnim redom:

1. pregled in odobritev poročila 
za občni zbor

2. razno.

ZANIMANJE ZA IZLETE PRIMORSKEGA DNEVNIKA 1979

ZA SREDNJO AZIJO 
ŠE DODATNO LETALO
Zaradi izredno velikega zanimanja smo si na hitro zagotovili 
že 25 dodatnih mest v drugem letalu za čas od 9. do 19. 
maja • Za Poljsko so na razpolago še zadnja mesta v treh 

letalih • Vpisovanje še danes in jutri dopoldne

Zanimanje za izlet Primorskega 
dnevnika v sovjetsko Srednjo Azijo 
(Alma - Ata, Taškent, Samarkand 
Buhara) je presegel vsa pričakova
nja. Kot smo poročali včeraj, smo 
že prvi dan vpisovanja oddali vsa 
razpoložljiva mesta in vpisali še ne 
kaj izletnikov za rezervo, v teku 
včerajšnjega dne pa se je prijavilo 
še toliko novih izletnikov, da smo 
si morali na hitro zagotoviti še eno 
letalo oziroma 25 mest v njem za 
dodatni izlet, ki pa bo pred prvim, 
to je pred tistim, za katerega smo 
vsa razpoložljiva mesta oddali že 
prvi dan. Ta drugi izlet bo od 9. 
do 19. maja. Zanj imamo na razpo
lago samo še 5 prostorov in kdor 
je še interesent, se lahko prijavi še 
v teku današnjega dne in jutri v 
dopoldanskih urah.

Tudi za množični izlet na Poljsko 
je zanimanje veliko in če smo prvi
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SE O VREMENU

ŽIVO SREBRO POD NIČLO 
A PRI NAS LE NI HUDO

Mraz, ki ga nismo navajeni - V razre
dih malo dijakov • Čuden pojav v Sakeli

V Trstu smo imeli včeraj še kar 
lepo vreme, a tudi medlo sonce, 
ki je tu pa tam pokukalo, ni pre
gnalo ostrega mraza. Kar cel dan 
je ostalo živo srebro v termometrih 
pod ničlo. Tako smo lahko v me
stu, v jutranjih urah, zabeležili kar 
5,2 stopinje pod ničlo. No, prav 
takšnega mraza, da bi našim bral
kam svetovali, kot so to predlagali 
v Moskvi, naj si kar pošteno na
šminkajo obraz, da bi se zaščitile 
pred ostrim mrazom, pa tudi na trg 
naj ne hodijo, saj jim tako in tako 
od trgovine do doma zmrzne v 
vrečki prav vse kar bi nakupile, 
no tako hudi pri nas res še ni.

Dejstvo pa je, da niso Tržačani 
na temperature pod ničlo prav nič 
navajeni. Tako smo včeraj lahko o- 
pazili, da se je le malo ljudi spre
hajalo po mestu. Trgovine so bile 
bolj ali manj prazne in prodajalke 
so samevale za izložbami, ki že va
bijo kupce z izrednimi popusti. Mraz 
je mraz in v mestu kot je Trst, 
kjer tudi prav rada zapiha burja, 
v takem mestu se življenje .tudi ob 
—5 stopinjah, odvija bolj počasi. 
Tržačan, ki že ob prvih snežinkah 
natakne svojemu avtomobilu verige, 
tudi te dni dvakrat premisli preden 
se odpravi iz svojega toplega stano
vanja v mrzel svet.

Tako je tudi marsikatera mamica 
včeraj obdržala svojega otroka do
ma. Razredi so bili torej kljub red
nemu začetku pouka po novoletnih 
praznikih, prazni. Dejstvu pa je vse
kakor tudi botrovalo, da niso na 
nekaterih mestnih šolah dosegli 
predpisane temperature in sicer 18 
stopinj. Ogrevanje ni tudi kaj pri
da delovalo na šolskem skrbništvu, 
kjer so ob desetih uslužbenci odšli 
domov.

Nadvse redek pojav so opazili v 
Šaketi, kjer je na morju nastala 
tanka plast ledu. Pojav je res ne
kaj redkega, saj se je nekaj take
ga zgodilo le trikrat v zadnjih šti
ridesetih letih. Naj povemo še to,

da zmrzuje morska voda pri —4 sto
pinjah.

Pošteno je zmrzovalo tudi na Kra
su, tako so pri Fernetičih prejšnjo 
noč izmerili kar 15 stopinj pod ni
člo. To je bila seveda najnižja tem
peratura, a vseeno se je živo sre
bro na Krasu sukalo kar krepko pod 
ničlo.

Tudi marsikateri kraški kal je bil 
včeraj pokrit s tanko plastjo ledu, 
led je bil tudi tu pa tam na ce
stah in povzroc 1 je predvsem avto
mobilistom marsikatero nevšečnost. 
Težave so predvsem z akumulatorji 
in z zmrznjeno vodo v radiatorjih. 
Avtomobil se jim ni vžgal in mo
rali so, čeprav nejevoljno, k meha
niku. Predvsem pa so i dni slabe 
volje tisti, ki so pustili predolgo 
čakati svoja vozila na mrazu, saj se 
prav tako začno težave in ni nič 
čudnega, da prenekateremu poči cev 
za ogrevanje ali hlajenje motorja.

Spet sneg na Krasu
Vremenoslovci so Imeli prav. 

še pred pol noč jo, so na Krasu 
padle prve snežinke. Vreme je 
bilo suho, burja ni pihala in 
sneg je našel idealna tla. Ko 
zaključujemo redakcijo, sneg na 
Krasu še vedno gosto pada, v 
mestu pa rahlo dežuje. Promet 
za enkrat še normalno poteka, 
s Krasa pa nam sporočajo, da 
se je dvignila burja.

dan vpisovanja (v sredo) oddali dve 
tretjini razpoložljivih prostorov 
skupno za vsa tri letala, se je šte
vilo vpisanih v teku včerajšnjega 
dne zvišalo v tolikšni meri, da ima
jo zamudniki danes in jutri dopol
dne res zadnjo priložnost za vpis. 
Za prvo letalo so vsa mesta prak
tično oddana, v drugem letalu je 
zasedenih že 80 odst. mest, v tre
tjem pa je na razpolago samo še 
nekaj prostorov.

Danes bo vpisovanje od 9. do 12.30 
in od 15. do 17. ure, jutri pa samo 
od 9. do 12.30, vedno na sedežu na
šega uredništva v Ul. Montecchi 6, 
II. nadstropje, soba 22.

Nadaljuje se tudi vpisovanje za 
izlet na Daljni vzhod. Opozarjamo, 
da tako ugodnih pogojev, kakršne 
smo si izjemoma zagotovili tudi za 
ta izredno zanimiv eksotični izlet, 
ne bo mogla nuditi v bodoče nobe
na potovalna agencija.

V torek seja 
deželnega sveta

V torek, 9. t.m., se bo sestal de
želni svet. Razpravljali bodo o dveh 
zakonskih osnutkih in sicer o uvr
ščanju hotelov v kategorije in o u- 
stanovitvi šole za socialne operater
je. Istega dne bosta tudi sestanek 
predsedstva deželnega sveta, pod 
vodstvom Marija Collija in sestanek 
posebne komisije za obnovitev 
potresnega področja, ki ji bo pred
sedoval De Carli.

Za sredo, 10. t.m., je Colli sklical 
odbor za imenovanja, ki bo uvedel 
nekaj sprememb v notranjem pra
vilniku in izrazil svoje mnenje o 
kandidaturah.

Gostovanje Opencev 
v Kulturnem domu 
na Proseku

V soboto, 6. t.m. bo dramska sku
pina PD Tabor — Opčine prvič 
gostovala v novem kulturnem domu 
na Proseku. Na gostovanje jo je 
povabil Amaterski oder «J. Štoka*, 
ki je pred kratkim praznoval 100- 
letnico dramskega delovanja.

Openci se bodo predstavili z Brech
tovim delom iz španske državljan
ske vojne «Puške gospe Carrar*, s 
katerim pravkar gostujejo na naših 
odrih.

V popoldanskih urah je na vzhod
nem Krasu tudi še kar gosto sne
žilo, a na veselje odraslih in veliko 
žalost otrok, je sneg kaj kmalu 
skopnel. Temno, sivo nebo pa je o- 
stalo in vremenoslovci napoveduje
jo, da bo kmalu zopet snežilo in 
tudi mraz, ki nam kljub toplim pla
ščem in rokavicam sega do kosti, 
ne bo odnehal.
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PRED DANAŠNJO SEJO TRŽAŠKE OBČINSKE SKUPŠČINE

Problem smeti v Trstu 
demagoška vaba za volivce
S smotrno reorganizacijo smetarske službe je mogo
če rešiti problem brez najemanja zasebnih podjetij

Tržaški občinski svet se drevi po
novno sestane. To bo prva seja v 
letu in kot v prvih dneh življenja 
enobarvnega melonarskega odbora 
tudi ena tistih sej, za katero lah
ko predvidimo «vse zasedeno*. Ta
ko na tribunah s publiko »velikih 
priložnosti*, ki se kar raztaplja od 
navdušenja, kadar Cecovini in nje
govi katero rečejo in skače iz ko
že, če jih kdo ošteje, kot v areni, 
s prisotnostjo velikih «show-menov» 
š la Pannella in Almirante, ki se 
potrudita v Trst samo, kadar se 
napoveduje živahna debata in se 
je treba postaviti s ponošeno, četu
di žal še učinkovito demagoško re
toriko. Z dveh vogalov arene pa 
bosta na dogajanje v njej budno 
prežali kameri Alessijeve Telequat- 
tro, da bi posredovali petinšestde
set tisočem, ki se stalno množijo, 
kot neumorno trobi La voce libera, 
»junaški* boj Cc'o vini ja za »reši
tev* Trsta.

In česa je tre*T. Trst najprej re
šiti? Cecovini jev program je bil do
volj jasen in zgovoren in sedaj so 
ravno tako zgovorna dejanja: Trst 
je treba rešiti smeti in v ta namen 
bodo melonarji predložili občinski 
skupščini dva sklepa, ki naj bi ko
renito zrevolucionirala smetarsko 
službo. In kako to najbolje izpelja
ti? Enobarvni odbor pravi, da bi 
se čiščenje mesta poverilo čez šest 
mesecev nekemu podjetju za dve 
milijardi lir (vzetih iz proračuna se
veda), dotlej pa bi si pomagali z 
manjšimi skupinami, ki bi pometale 
dva rajona mestnega središča

Cecovini je tokrat spretno ''igral 
svojo karto. Problem smeti je rea 
len in če bi ga ne bilo, bi ga bilo

treba izumiti. Kako bi r' r dokazo
vali, kaj vse (nesnažnega seveda in 
pri tem cvenk ni vštet) prihaja z 
Balkana. Melonarji nam skratka do
kazujejo, kako dragoceni so lahko 
odpadki — iz njih se da skovati 
neprecenljiv politični kapital. In 
prav to so v zadnjih tednih delali 
v melonarski kovačnici. Sestavili so 
past, v katero naj bi se ulovili novi 
volivci. Istočasno pa bi ošibili moč 
nove demokratične večine.

S sklepoma odbora, o katerih bi se 
moral občinski svet drevi izreči, 
skušajo stisniti »ob vrvi* stranke u- 
stavnega loka. Če bi glasovale pro
ti, računajo novi »častilci čistoče*, 
bo.’.o v očeh volivcev, sokrive za 
degradacijo mesta, če pa bodo pri
stale na predloge manjšinskega od
bora, bo seveda to velika zmaga 
Cecovinijeve br"' caleonr’ e armade.

Na kaj pa lahko računajo demo- 
krat čne sile? Njihova i '110 res ni 
lahka, vendar njihova zmagovita 
karta je lahko v tem trenutku pred
vsem zdrava razsodnost večine tr
žaškega prebivalstva, ki mora po 
kazati dovolj zrelosti, da ne nasede 
na ležerne demagoške in propagan 
distične parole, ki so le pesek v 
oči, medtem ko ostajajo veliki bi
stveni problemi Trsta nerešeni in 
se je Lista za Trst pri njihovem 
reševanju doslej vse prej kot izka
zala,

Kar se pa smetarske službe tiče, 
lahko samo pritrdimo sindikatom 
(in o tem pišemo na drugem me
stu), ko pravijo, da se z reorgani
zacijo službe (nadure, povišanje or 
gan" a itd.) lahko reši problem brez 
najemanja privatnih podjetij za ma 
stne denarje, (dk)

Odločno nasprotovanje CGIL 
oddaji mestne čistoče v zakup
Sindikat predlaga občinskemu odboru vrsto alternativnih možnosti za stvarno rešitev vprašanja

Pred drevišnjo sejo tržaškega ob
činskega sveta, na kateri bo melo
narski odbor LpT predložil dva 
sklepa, s katerima se misli otre
sti vprašanja mestne čistoče (prvi 
predlaga oddajo službe mestne či
stoče v zakup zasebnemu podjetju 
za tri leta, s predvidenim letnim iz
datkom od 1,5 do 2 milijard lir, 
drugi pa za prehodno dobo 6 me
secev — do zaključka postopka za 
daljnoročni zakup — čiščenje dveh 
con, prve nekako od železniške po
staje do Trga Garibaldi, druge od 
obale do Sv. Jakoba in Trga Gol
doni), je pokrajinska federacija 
CGIL, daleč najbolj predstavniška 
sindikalna organizacija delovnih 
ljudi na Tržaškem, sporočila župa
nu Cecoviniju svoje mnenje o tem 
vprašanju. Občinski odbor .je bil 
namreč šele 29. decembra lani vpra
šal sindikate za njihova stališča s 
tem v zvezi.

Sindikat predvsem uvodoma ugo
tavlja, da bi se bila morala občina 
glede na važnost vprašanja posve
tovati z enotno sindikalno zvezo 
CGIL - CISL - UIL Takoj nato iz
raža načelne pomisleke glede od
dajanja v zakup zasebnikom jav
nih stritev, pri čemer se sklicuje 
na negativne izkušnje (n.pr. deset
letni zakup upepeljevalnika). Po 
mnenju CGIL obstajajo druge mož
nosti za rešitev tega vprašanja, za
to zavrača predloge občinskega od
bora tako glede dolgoročnih, kot 
glede začasnih rešitev. Predložena 
sklepa sta namreč v besedilu proti
slovna, dvomljive učinkovitosti in 
predvidevata prevelike stroške, kar 
vzbuja zaskrbljenost spričo potre
be, da občina vlaga sredstva na 
drugih področjih svojega delovanja.

Stališče CGIL se seveda ne ome
juje na utemeljeno kritiko name
nov Cecovinijevega odbora, ampak 
navaja alternativne predloge za 
stvarno reševanje perečega proble
ma mestne čistoče na podlagi ob
stoječih možnosti in zakonskih norm. 
Dokončno reševanje tega vprašanja 
je, po mnenju sindikata CGIL, moč 
zasledovati le v okviru splošnega 
preustroja občinskih služb, z okre
pitvijo njihove funkcionalnosti in u- 
činkovitoisti in z izdelavo točnih de
lovnih načrtov za posamezne služ
be, kar mora občinska uprava vse
kakor storiti po službeni dolžnosti.

Glede nujnih posegov pa izraža 
dokument CGIL vrsto konkretnih 
predlogov. Predvsem si mora obči
na prizadevati, z opozarjanjem jav
nega mnenja in postavitvijo košev 
primerne velikosti in v večjem šte
vilu, za zmanjšanje količine smeti, 
ki se nabirajo na javnih tleh. V ta 
namen je treba tudi izboljšati in 
posodobiti tehnična sredstva. V ok
viru 1. januarja razpoložljivih mest 
in upoštevajoč zadnji zadevni odlok 
št. 702, bi mogla občina najeti v 
začasno službo za tri mesece nekaj 
osebja iz seznamov brezposelne mla
dine. V dogovoru s sindikalnimi or
ganizacijami bi si mogli v nujno
sti pomagati tudi z izjemnim izva
janjem nadurnega dela, v mejah, 
ki jih določa nova delovna pogod
ba (240 ur letno, namesto doseda
njih 150). To pomeni, da bi osebje 
lahko opravljalo nekaj več nadur v 
prvih mesecih, manj pa v ostalih 
in da bi moglo pristopiti, seveda 
prostovoljno, tudi osebje drugih ob
činskih služb. V tem času bi mo
rala občina poskrbeti za reorgani
zacijo vseh oočinskih služb, ki mo-,

ra steči takoj, če naj se izogne 
neogibnim protislovjem, ki bi izha
jala iz oddajanja služb v zakup za
sebnikom.

Avto podrl žensko 
na Trbiški cesti
Včeraj popoldne se je na Trbiški 

cesti pripetila težka prometna ne
sreča: 39-letni Giuseppe Castello iz 
Ul. Sinico 76 je s svojim avtom 
audi 80 tržaške registracije, med 
vožnjo po spodnjem delu Trbiške 
ceste v smeri proti Katinari podrl 
58-letno Bruno Gregorini vd. Kar- 
njel, ki je v višini križišča pri Sv. 
Ani prečkala cesto. Žensko so z re
šilnim avtom Rdečega križa pripe
ljali v glavno bolnišnico, kjer so jo 
sprejeli na oddelek za oživljanje s 
strogo pridržano prognozo.

Nesreči, v pristanišču
V tržaškem pristanišču sta se 

včeraj popoldne pripetili dve ne
sreči na delu. Težke telesne poškod
be je utrpel 35-letni težak Fabio 
Vatta. Med raztovarjanjem papirja 
z železniškega vagona pred skladi
ščem štev. 51 v novem pristanišču 
ga je oplazil 300 kg težak valj pa
pirja. Z rešilcem pristaniške usta- 
novve so ga prepeljali v glavno bol
nišnico, kjer se bo moral zdraviti 
tri mesece zaradi-zloma desne noge 
na več mestih.

Uro kasneje pa se je v starem 
pristanišču ponesrečil 52-letni Vini- 
cio Supp iz Ul. Colautti 8. Pri za
piranju vrat tovornega dvigala se 
je nerodno udaril v glavo; na nev
rokirurškem oddelku tržaške bolni
šnice se bo moral zdraviti 15 dni.

Razstave
Jutri bodo v galeriji Tribbio, Piaz- 

za Vecchia 6, otvorili razstavo trža
škega slikarja Mariana Černeta, ki 
bo ostala odprta do 19. januarja.

BANCA Dl CREDITO Dl TRI EST 

TRŽAŠKA KREDITNA BANK
S. P. A.

TRST - UL'CA F. FILZIIO, - ‘ 38? Bl-riri

TEČAJI VALUT V MILANU 
DNE 4. 1. 1979 

Ameriški dolar
Funt šterling 
švicarski frank 
Francoski frank 
Belgijski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Kanadski dolar 
Holandski florint 
Danska krona 
Švedska krona 
Norveška krona 
Drahma 
Mali dinar 
Veliki dinar

835.— 
1680.—
500__
196,50
27.50 

448,—
61.50 

660 — 
410,— 
155,— 
159.— 
189.—
18.50
38.50
39,-

MENJALNICA
vseh tujih valut

Dne 3. januarja nas je za vedno zapustil naš dragi

IVAN IPAVEC
Pogreb bo jutri, 6. t.m., ob 14. uri iz hiše žalosti, Pro

sek štev. 158.
Žalostno vest sporočajo: brat Boris, sestri 
Marija in Pina (odsotna), svaka, nečaki 

ter drugi sorodniki

Prisrčna zahvala zdravnikom in osebju I. oddelka za kro
nične bolnike.

Trst, 5. januarja 1979
Občinsko pogrebno podjetje, Ul. Zonta 7/C



PRIMORSKI DNEVNIK 3 GORIŠKI DNEVNIK
V ORGANIZACIJI KOMISIJE ZA DORAŠČAJOČO MLADINO SKGZ

Pestra aktivnost udeležencev 
letošnjega zimovanja v Gorjah
Otroci so bili (kljub slabemu vremenu) z zimovanjem zadovoljni

5. januarja 1979

SLOVENSKA PROSVETNA 
ZVEZA

GLASBENA MATICA

Jutri, 6. 1. 1979, ob 20.30 
Prvič v Kulturnem domu v 
Trstu

KONCERT 
JAZZ GLASBE

Nastopa priznani 
KVARTET TONE JANŠA

Prodaja vstopnic na sedežu 
SPZ v Trstu, Ul. sv. Frančiška 
20/11 od 9. do 12. ure in od 
16. do 19. ure; v soboto od 9. 
do 12. ure na sedežu SPZ ter 
eno uro pr d začetkom pred
stave pri blagajni Kulturnega 
doma.

Kino

Letošnje zimovanje, ki ga je pri
redila komisija za doraščajočo 
mladino pri SG SKGZ v Zgornjih Go
rjah je potekalo v znamenju ne
ugodnega vremena in tako je bil 
smučarski tečaj, katerega so se 
otroci najbolj veselili, nekoliko 
okrnjen.

Tečajniki so bili razdeljeni na 
tri kakovostne skupine, od kate
rih sta prvi dve vadili na Zatmiku, 
tretja pa v bližini doma. Ker je 
bil tečaj zaradi dežja skrajšan, 
seveda, našim mladim smučarjem 
ni prinesel toliko zadoščenja, kot 
so želeli, kljub temu pa se niso 
dolgočasili. V dneh, ko je bilo smu
čanje zaradi razmočenega snega 
prenevarno, so odhajali na izlete, 
priredili so dve sankaški tekmova
nji, postavili velikega snežaka, 
«zgradili» so pa tudi dve veliki 
snežni trdnjavi, kjer so uprizorili 
pravo bitko s kepami, v kateri so, 
kajpak, fantje premagali dekleta 
z 2:1.

Zaradi slabega snega v zadnjem

La Cappella Underground 18.00 - 20.00 
- 22.00 «L'amante delltessassino*. 
Horst Bucholz, Ann Wedgeworth.

Ariston 15.30—22.00 «Ultimo valzer*. 
Erič Clapton, Neil Diamond, Johnny 
Mitchell, Ringo Starr. Barvni film.

Ritz 16.30—19.15—22.00 «Dove vai in 
vacanza?*. Alberto Sordi, Ugo To- 
gnazzi, Stefania Sandrelli, Paolo 
Villaggio. Prepovedan mladini pod 
14. letom. Barvni film.

Eden 16.30 — 19.15 — 22.00 «Assassinio 
sul Nilo». Peter Ustinov, Jeane 
Birkin, Bette Davis, Mia Farrow, 
David Niven. Barvni film.

Grattacielo 16.30-22.15 «La collegia- 
le». Nino Castelnuovo, Marta Ka- 
thrin, Silvia Dionisio, Femi Benus- 
si. Prepovedan mladini pod 18. le
tom

Excclsior 16.00 «Convoy, trincea d’a- 
sfalto*. Kris Kristofferson, Ali Mac- 
Gravv, Ernest Borgnine. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Fenicc 15.30 «Lo squalo 2». Barvni 
film.

Nazionalc 15.30 «La carica dei 101». 
Walt Disneyeva barvna risanka.

Mignon 15.30—21.00 «Heidi torna tra 
i monti*.

Cristallo 16.30 »Eutanasia di un amo- 
re». Tony Musante, Ornella Muti.

Eilodram matico 16.00 «Fatelo con 
me... bionde dolci danesi*. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Moderno 16.00 «Grease». John Travol- 
ta, Olivia Newton-John. Barvni 
film.

Aurora 16.30 «11 vizietto*. Ugo To- 
gnazzi, Michel Serrault/ Barvni 
film.

Capitol 16.30 «Driver, l'imprendibile». 
R- 0’Neal I. Adjani, B. Dem. 
Barvni filrn.

Vittorlo Veneto 15.45 «Scherzi da pre- 
te*. Pippo Franco, Lino Toffolo, 
Laura Troschel. Barvni film.

Volta Milje 17.00 «Spogliamoci senza 
Pudor*. U. Andress, J. Dorelli, B. 
Bouchet. Prepovedan mladini pod 
14. letom. Barvni film.

Razna obvestila
TPPZ sporoča umik vaj orkestra 

in zbora v Bazovskem domu. Zbor: 
vsak torek in petek od 20.30 do 22. 
ure; orkester: vsak petek od 19. do 
20.30, nato skupno z zborom in soli
sti. Med tednom po dogovoru z di
rigentom ločene vaje recitatorjev, 
članov orkestra in solistov.

Ob 30-letnici Filatelističnega kluba 
Koper je v Pokrajinskem muzeju v 
Kopru prvič v zgodovini jugoslovan
ske filatelije odprta razstava origi
nalnih osnutkov za jugoslovanske 
znamke, ki jih je izdelal mojster 
Božidar Jakac. Na ogled so tudi štu
dijske zbirke znamk članov Filateli
stičnega kluba Koper. Razstava bo 
odprta do 31. januarja 1979 vsak dan 
od 9. do 12. in od 16. do 18. ure, 
ob nedeljah in praznikih pa od 9. 
do 13. ure. Vstop prost.

Glasbena matica obvešča obiskoval
ce koncertov, da. trn, Jtlaior^i recital 
Massima Gana 12. januarja 1979. Ve
ljajo kupljene vstopnice; rezervacije 
je potrebno "potrditi^Se '»nkrat, Pro
daja vstopnic bo od 8. januarja da
lje v pisarni Glasbene matice.

Gledališča
VERDI
Po desetih letih bo v gledališču 

Verdi spet nastopil baletni ansam
bel milanske Scale. Vrsta predstav 
se bo začela s «Pepelko» Sergeja 
Prokofjeva. Gre za delo, ki je v 
repertoarju vseh največjih plesnih 
ansamblov in solistov, za delo, v 
katerem je skladatelj ustvaril zelo 
ekspresivno glasbo. «Pepelka» sesto
ji iz treh dejanj, v katerih si Sie
ni cela vrsta valčkov, mazurk in 
Polk.

za koreografijo «Pepelke» je tokrat 
Poskrbel Paolo Bortoluzzi, ki bo tu
di nastopil v vlogi «princa». Glav
ni ženski vlogi bosta prevzeli Lucia
na Savignano in Anna Razi. Premie
ra «Pepelke» bo danes, 5. januarja, 
®b 20.30, abonmajski turnus A za 
Parter in stranske lože, E za bal
kon in stoiišče. Prodaja vstopnic 
Pri gledališču Verdi.

ROSSETT1
Danes, 5. t.m., ob 20.30 Giorgio 

Gaber v «Polli di allevamento». Re
zervacije pri osrednji blagajni v Pa 
saži Protti.

Od 10. januarja, Paolo Ferrari m 
Ilcana Ghione predstavljata «Vite 
Private* Noela Covvarda. Rezervacije 
Pri osrednji blagajni v Pasaži Prot
ti. Abonenti 30 in 20 odst. popusta.

Gaber v Rossettiju 
od danes do nedelje

Drevi ob 20.30 bo v gledali
šču Rossetti prva predstava no
vega recitala pevca in igralca 
Giorgia Gaberja. Predstavo, ki 
nosi naslov «I*olli di allevamen- 
to», je pripravilo gledališče 
»Piccolo teatro:> iz Milana. Z 
Gaberjem je pri sestavi bese
dila sodeloval pisatelj Luporini, 
za glasbo Franco Battiato in 
Giusto Pio, kot koordinator pa 
Giorgio Casellato. Za tehnični 
del predstave sta poskrbela 
Gianfraneo Aiolfi in Giancarlo 
Messaggi.

Predstava «Polli dl alleva- 
mento« ni samo recital vseka
kor zanimivega in dobrega pev- 
</a; to je že pravo odrsko delo, 
jasno pričevanje o našem vsak 
dan,jem življenju. Predstavo bo
do ponovili tudi jutri zvečer ob 
20.38 in v nedeljo popoldne ob 
16.30.

FANTJE IZPOD GRMADE 
in

DEKLIŠKI ZBOR DEVIN
prirejajo jutri, 6. t.m., ob 20. uri 
v devinski cerkvi

KONCERT 
BOŽIČNIH PESMI

Vljudno vabljeni!

delu tečaja so smučarski učitelji 
pripravili suhi slalom, kjer pa je 
bilo tekmovanje prav tako napeto, 
kot na smučeh.

V prostem času so razvili pestro 
dejavnost, saj so priredili turnirje 
v šahu, dominu, dami, igri «člo- 
vek ne jezi se», ogledali so si 
Bled, kot tudi staro kovačijo, kjer 
izdelujejo kravje zvonce, veliko 
doživetje je bilo zanje nočno tek
movanje v smučarskih tekili v Go
rjah, pripravili so sami vse okra
ske ter nato okrasili dvorano za 
silvestrovanje, imeli so risarski na
tečaj, več predavanj smučarskih 
učiteljev o smučarski opremi ter 
zdravnika o zdravju in higieni na 
smučarskih tečajih itd. Če k temu 
dodamo še, da so naši tečajniki 
zavzeto sledili otroškim televizij
skim oddajam ljubljanske TV, po
tem res lahko rečemo, da jim kljub 
slabemu vremenu razvedrila ni 
manjkalo.

Podrobnejše rezultate raznih tek
movanj priobčujemo na športni 
strani.

Koncerti

Mali oglasi
KUPIM rabljen električni tekoči, gu

mijasti trak dolg približno 5 m. 
Telefonirati na št. 220109. 

ZANESLJIVO osebo za varstvo 10-me- 
sečnega otroka potrebujemo od 1. 
februarja dalje. Telefonirajte na 
št. 232112.

PRODAM smučarske čevlje «nor- 
dica* štev. 34. Telefon 567367. 

MALO sobno kolo zamenjam za ve
liko (normalno) ali kupim rablje
no. Tel. 53160.

SLIKE tržaških avtorjev prodajam 
po zmerni ceni. Telefonirati na 
štev. 814832.

DOBRO ohranjeno spalnico v pro- 
vensalskem stilu, z dvema stole- 
ma, ročno izrezljano ogledalo ter 
stilni lestenec prodajam po izred 
ni ceni. Telefon 814832.

IŠČEM v Skednju pritlični prostor 
za slikarski atelje. Telefon 814832. 

POTREBUJEM pridnega in zaneslji
vega delavca srednje starostne do
be za skladišče v centru mesta in 
za stalno zaposlitev, po možnosti z 
znanjem slovenskega jezika. Po
nudbe na Primorski dnevnik pod 
š>frn »Pošten*.

TRIINPOLTONSK1 zunanji hranilnik 
za nafto zelo ugodno oddam. Tele
fon 211221 med 19. in 20. uro. 

PRODAJAM zemljišče ob avtocesti 
pri Križu 2900 kv. m. Telefonirati 
na štev. 225185.

KUPIM ali menjam stare kovance 1- 
talije. Avstrije in Jugoslavije. Re- 
flektante prosim, da se udeležijo 
rednega sestanka «Notranjskega 
društva zbiralcev Postojna*: sestan
ki so redno vsako prvo nedeljo in 
drugi torek v mesecu v hotelu 
Kras Postojna v mali dvorani. lah
ko pa tudi pri meni, frizerski sa
lon Janko Ozbič — Ljubljanska 24 
- Postojna.

ODDAJATE stanovanje? Vzamemo , v 
najem stanovanje ali hišo v okolici 
Trsta. Pismene ponudbe na upra
vo Primorskega dnevnika pod šifro 
«Stanovanje».

NA PRODAJ kuhinjska kredenca v 
dobrem stanju. Oglasiti se pri O- 
skarju Jamniku, 63000 Celje, Slom
škov trg št. 8.

IŠČEM pisalni stroj v dobrem sta
nju za domačo rabo. Telefonirati 
na št. 824787 (Bisiacchi).

IŠČEM hišo staro ali novo z vrtom 
ali brez. Tudi zazidljivo zemljišče. 
Telefonirati na št, 228390 

ZAVEDEN Slovenec' išče trisobno sta 
novanje ali hišo v Bregu. Telefo 
nirati na št. 231908.

PRODAM violino (1/1) in malo »ga
silsko* črpalko po zelo ugodni ce
ni. Oglasite se na telefonsko šte
vilko 066 24211 vsak dan od 6. 
do 12. ure.

AVDITORIJ
V nedeljo se bodo nadaljevali ne

deljski koncerti s programom, ki bo 
v bistvu nadaljevanje prireditev v 
počastitev Vivaldija. Nastopila bosta 
komorni orkester gledališča Verdi in 
pa komorni zbor istega gledališča. 
Izvajali bodo «Credo» za zbor, go
dala in orgle ter «Gloria» za soli
ste, zbor, dve oboi, dve trobenti, 
godala in orgle s solistkama Mario 
Loredan in Aracelly Haengel.

Baletni ansambel gledališča Ver
di bo nastopil v dneh 5., 6., 8., 9. 
in 10. januarja ob 11.30 s posebnim 
sporedom za šole. Ravnateljstva, ki 
so zainteresirana se lahko obrnejo 
na tiskovni urad gledališča Verdi 
(tel. 62-931). Predstave so brezplačne.

Prosveta
Jutri, 6. t.m., ob 20.30 v novem 

Kulturnem domu (bivši kino Iris) na 
Proseku bo gostovala dramska sku
pina SPD Tabor z Opčin z Brechto
vim delom Puške gospe Carrar. Re
žija in priredba Drago Gorup. A- 
materski oder «J. Štoka* s Proseka- 
Kontovela vabi na ogled predstave.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
sporoča cenjenim odjemalcem, 
da bo zsftfta danes, 5. in jutri, 
6. januarja 1979, zaradi agen
ture. ;•udoma v a

IZJAVA SOVODENJSKEGA ZUPANA JOŽEFA ČEŠČUTA

Občinska uprava v Sovodnjah naj nadaljuje 
svoje odgovorno delo v korist prebivastva

v
Češčut je umaknil svojo ostavko potem, ko so mu politične 
sile izrazile podporo v njegovem delovanju na čelu občine

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 5. januarja

SIMEON
Sonce vzide ob 7.46 in zatone ob 
16.35 — Dolžina dneva 8.49 — Lu
ša vzide ob 11.48 in zatone ob 00.00 

Jutri, SOBOTA 8. januarja 
TRIJE KRALJI

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
2,6 stopinje, najnižja —3,6, ob 13. 
uri —2,6 stopinje, zračni tlak 1011,3 
mb pada, vlaga 52-odstotna, nebo 9 
desetink pokrito, veter 7 km na uro 
jugovzhodnik, morje mirno, tempera
tura morja 9 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 4. januarja se je v Trstu ro

dilo 6 otrok, umrlo pa 16 oseb.
RODILI SO SE: Mara Martinčič, 

Diana Prodan, Elisa Cantarutti, 
Christian Sicuri, Christian Cova, 
Vincenzo Caruso.

UMRLI SO: 82-letni Tommaso
Giordano, 72-let.na Norma Maffioli 
por. Berce, 78-letna Anna Mavec 
vd. Krizmancic, 83-letni Domenico 
Contento, 53-letna Concetta Lionetti, 
por. Lanotte, 82-letni Galliano Fio- 
renčis, 86-letni Pietro Marsilli, 68- 
letna Giliera De Biasio vd. Tomma- 
si, 84-letna Mercede Fakin vd. Sol- 
linger, 63-letna Olga Stokelj vd. 
Sirk, 28-letna Paola Rizzi por. Dol- 
fini, 84-letna Maria Zedovnik vd. 
Sciuka, 50-letna Luigia Scodavolpe 
por. Curri, 80-letna Luigia Smerdu 
vd. Vidmar, 82- letni Ugo Imeri, 61 
letni Giuseppe Severi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Largo Piave 2, Borzni trg 12, Mi- 
rama raki. drevored 117 Ul. Combi 9.
(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30)

Trg Ospedale 8, Istrska ulica 35.
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Trg Ospedale 8, Istrska ulica 35.

«Svetovalci ste dokazali, da smo 
v našem občinskem svetu vedno 
vodili pravilno linijo v korist vse
ga našega prebivalstva. Ta linija 
je bila vedno enotna in vi ste jo 
tudi na zadnji seji odločno podprli. 
Ker nas čakajo velike in odgovor
ne naloge v upravljanju naše ob
čine in ker ste me vsi soglasno 
podprli, umikam svojo ostavko, 
ker sem z varnj mnenja, da mora 
občinska uprava nadaljevati svoje 
odgovorno delo*, tako je dejal v 
četrtek zvečer na občinski seji so- 
vodenjski župan Jožef češčut in 
potrdil umik svoje ostavke, ki jo 
je dal v lanskem novembru, po
tem ko je bil grobo napaden v gla
silu komunistične partije «TUnita».

V svojih izvajanjih je župan če
ščut dejal tudi, da je bilo žalost
no, da je prišlo do take krize v 
občinski upravi, ki so jo povzro
čili zunanji faktorji, še bolj žalost
no pa bi bilo, je dejal, ko bi imeli 
danes 300 brezposelnih, če bi bili 
tovarno zaprli. Jožef češčut je tu
di jasno povedal, da ni nikdar, ni
ti v tem primeru, zlorabljal svo
jega položaja župana. Akcijo med 
delavstvom za ohranitev delovnih 
mest, v kateri je sodeloval, je vo
dil jasno in v prepričanju, da je 
treba ohraniti čimveč delovnih 
mest, kajti izkušnja Lacega je ze
lo bridka in je hudo prizadela pre
bivalstvo sovodenjske občine. Na
ša občina je vedno delala v korist 
delavcev, treba pa je imeti v tej 
akciji tudi sposobnosti in imeti do
ločene mere.

Hudo je bilo s skoro dvomesečno 
krizo v občini, občutil sem jo jaz, 
je dejal češčut, občutili so jo vsi 
občani. Naša politika je osnovana 
na resnosti, osnovana predvsem 
na tem, da ostanemo tu Slovenci, 
hočemo pa od vseh sodelovanje in 
lojalnost. Ko je govoril o polemi
kah na račun svoje osebe, je de
jal, da je bilo to, kar so mu napr
tili, deloma preklicano, in da je 
prepričan da se mora stvar pre
mostiti ter nadaljevati s poštenim 
in vestnim upravljanjem občine.

V svojih posegih so vsi Svetoval
ci podprli odločitev Jožefa češču- 
ta, da ostane na županskem me
stu. Niso pa si bili edini v ocenje
vanju dogodkov. Remo Devetak 
od Slovenske skupnosti je dejal, 
da je izjava posioške federacije 
KPI premajhen umik od tega, kar 
je bilo prej izjavljenega, da sovo- 
denjska Sekcija. KPI ni prav rav
nali, ko ‘je izMa letak dan $#- 
tem, ko.je občinski svet soglSSrtt) 
sklenil, da je treba s podobnimi 
akcijami nehati'1 "Kritiziral je tudi 
osebne napade s strani* nekaterih 
posameznikov. 1

Svetovalec večinske liste Občin
ska enotnost Emil Tomšič je de
jal, da ni pričakoval velikih opra
vičil od tistih, ki ne poznajo sovo
denjske realnosti,^ pričakoval pa 
je, da bi domačini drugače gle
dali na domačo realnost, jn s tem 
omenil predvsem na voditelje kra
jevne komunistične sekcije. Sveto
valec SSk Branko Černič je kriti
ziral tiste sile, ki so povzročile 
krizo in dejal, da bi bilo treba 
več sodelovanja na krajevni ravni 
med vsemi političnimi silami.

Odbornik Ven ko Devetak je pou
daril enotnost ustvarjeno v občin
skem svetu, dejal pa je, da ni bil 
letak sovodenjske sekcije KPI us
merjen proti županu osebno, mar
več proti akciji, ki ni služila, po 
mnenju komunistov, enotnosti de

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SI.UŽBA 
Nočna služba za zavarovance INAM 

in ENI'AS od 22. do 7. ure: telet 
štev. 732 627.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec: tel. 228 124; Bazovica

tel. 226 165: Opčine: tel. 211001; Pro 
sekt tel. 225 141 Božje polje: Zgo 
nik: tel 225-596: Nabrežina: tel
200-121; Sesljan: tel 209-197; žav|je- 
tel. 213-137: Milje: tel. 271024

SPDT javlja, da je v nedeljo. 7. 
januarja, odhod avtobusov na smu
čarske tečaje točno ob 6. uri zju 
traj na Foro Ulpiano.

, OBVESTILO
Zaradi notranjih preureditev pri urejevanju časopisa bomo od 
ponedeljka, 8. t.m sprejemali vse objave v raznih rubrikah 
(izleti, razstave, razna obvestila, prosveta itd.) ter uokvirjene 
oglase društev in drugih organizacij najkasneje do 14. ure dneva 
pred objavo.

lavcev. Za druge napade pa jaz 
ne odgovarjam, je dejal prof. De
vetak.

Svetovalci so zatem z glasova
njem potrdili umaknitev županove 
ostavke. Oiožief češčut je zatem 
zaželel vsem uspešno in složno na
daljevanje dela v dobrobit vsej so- 
vodenjski skupnosti. V kratkem 
bo sklicana druga seja občinske
ga sveta. Na njej bodo izvolili no
vega odtriirnika. Prihodnji tedlen 
s® bo delegacija sovodenjske ob
čine udeležila svečanosti ob praz
niku pobratene občine Škofja Loka.

Ni bilo pouka - 
učilnice premrzle

Učenci osnovne šole «Duca d’Ao
sta* v Tržiču so včeraj imeli pou
ka prost dan. Zaradi slabega delo
vanja centralne kurjave so bili 
namreč šolski prostori zelo hladni, 
saj so namerili v razredih komaj 
nekaj nad plus šest stopinj.

Delegacija staršev in učiteljev o- 
menjene šole pa je dopoldne obi
skala tudi županstvo ter protesti
rala zaradi nastalega položaja pri 
pristojnem odborniku.

Menda je do okvare centralne ku

rjave prišlo zaradi premajhne ko
ličine goriva v hranilniku. Včeraj 
je občina poskrbela za nabavo no
ve količine gorilnega olja, tako da 
bo že danes najbrž pouk potekal 
brez težav.

Delegacija Štandrežcev 
danes pri Dc Simoneju

Danes popoldne ob 16.30 bo sori
ški župan De Simone sprejel dele
gacijo odbora za postavitev parti
zanskega spomenika v štandrežu. 
Sestanka se bodo udeležili tudi ne
kateri občinski svetovalci ter pred
sednik rajonske konzulte Valter Re
ščič.

Namen današnjega srečanja je 
seznaniti načelnika mestne uprave 
s potekom akcije, ki .je do zdaj v 
glavnem zelo lepo uspela.

Iz tržiške bolnišnice
V tržiški bolnišnici so včeraj nu

dili prvo pomoč 47-letni Marri So- 
ledad Plaza Valvo, ki stanuje v 
Tržiču, v Ulici Bologna 2.

Laže se je ranila v prometni ne
sreči na Ulici Rossini v Tržiču. 
Ozdravela bo v osmih dneh.

OB 15. URI V KINODVORANI «RISTORI»

N NEDELJO V ČEDADU 
SREČANJE EMIGRANTOV

Manifestacija narodnostne identitete - Poz
drav Maria Collija - Bogat kulturni program

V nedeljo, 7. januarja, ob 15. uri 
priredijo slivenska kulturna dru
štva in Zveza izseljencev iz Beneči
je tradicionalni dan emigranta, ki 
bo v gledališču «Ristori» v Čedadu. 
Ta praznik se je razvil iz priredit
ve, ki jo je prosvetno društvo ši
van Trinko* pričelo prirejati v svo
jem sedežu pred več kot 10 leti.

Iz skromnih srečanj, katerih so 
se sprva udeležili le na prosvetno 
društvo navezani emigranti, je e- 
migrantski dan prerasel v pravo 
manifestacijo ljubezni izseljencev 
do svojega rodnega kraja, jezika, 
šeg in običajev, manifestacijo, ki 
je postala eden izmed bistvenih e- 
lementov politike narodnostne iden
tifikacije beneških Slovencev ter 
sredstvo v boju za ustvarjanje po
gojev, v katerih bi naši rojaki na 
Videmskem prišli do tistih pravic, 
ki jih imajo Slovenci na Goriškem 
in na Tržaškem.

Dneva emigranta se v velikem 
številu udeležujejo tudi predstavni
ki vseh kulturnih in političnih slo
venskih sredin v Italiji. Na takšen 
način se izkazuje globoko občutena 
solidarnost celotne manjšine z bo
jem emigrantov in vseh beneških 
Slovencev za narodni, kulturni, go
spodarski in splošni družbeni napre
dek. Prireditev utrjuje vezi med 
Slovenci na Tržaškem Goriškem in 
v Beneški Sloveniji, Reziji in Ka
nalski dolini, ter za našo stvar mo
bilizira tudi ugledne italijanske pri
jatelje.
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FINANČNE TEŽAVE SO ZAENKRAT MIMO

Plavalni bazeni na Rojcah 
ponovno odprti občinstvu
Nekaj konstruktivnih predlogov za boljše delovanje in večje izkoriščenje objekta
Finančne težave v zvezi z uprav 

Ijanjem občinskih bazenov na Roj
cah, o čemer smo poročali 29. de
cembra, so menda delno in začasno 
premoščene. Občinski odbor naj bi 
na eni zadnjih sej sprejel sklep o 
dodelitvi prispevka v znesku 10 mi
lijonov lir, s katerim bo mogoče 
kriti izgubo iz leta 1977. Odpadla je 
torej nevarnost, da bi za vso Gori
co in neposredno okolico tako po- 
menjben objekt ostal zaprt in neiz- 
Sffl^Jčen; Združenje GoflfAeJfMUoto, 
kj upravlja bazene, je že predvče
rajšnjim sporočilo, da se bo redna 

"‘orgarrftfratia dejavnost"1 žfiČSir' že 
v ponedeljek, 8. t.rh., medtem ko sta 
pokrita bazena na razpolago občin
stvu: že od včeraj.

Najhujše težave, na katere so o- 
poeorili upravitelji športno - rekre
acijskega objekta pred zaprtjem, 23. 
decembra, so za sedaj mimo. Za 
sedaj, kajti ni izključeno, da se bo
do že čez nekaj mesecev, ali naj
kasneje ob koncu leta ponovile. Te
žave so torej finančnega značaja 
in bi jih bilo mogoče, če ne odpra
viti v celoti, vsaj omiliti z boljšim 
in večjim izkoriščanjem objekta. Ne
kaj pripomb glede tega nam je po
slal profesor Aldo Rupel, ki se je 
že lani, kot učitelj na tečajih pla
vanja pobliže spoznal z dejanskimi 
razmerami. Napisano je bilo sicer 
že pred rešitvijo finančnih težav, 
vsebuje pa nekaj zanimivih in ures
ničljivih predlogov o tem, kako bi
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VČERAJ DOPOLDNE NA ŽUPANSTVU

Generalni konzul SFRJ Renko 
se je poslovil od Doberdobcev

Poudarili so važnost dobrososedskih od
nosov za položaj Slovencev v Italiji

Generalni konzul SFRJ v Trstu 
Ivan Renko, ki bo v kratkem zapu
stil svoje službeno mesto in bo od
šel v domovino, se je včeraj dopol 
dme prišel uradno poslovit v Dober
dob. Na županstvu so ga sprejeli 
župan Andrej Jarc, podžupan dr. 
Mario Lavrenčič, odborniki Jože 
Jarc, Jordan Vižintin in Dario Le- 
giša ter načelnika skupin Jože Fer- 
folja in Marija Ferletič.

V skoraj eno uro traja'očem pri
srčnem pogovoru so ugotovili, ka
ko pomembni so dobri odnosi med 
Italijo in Jugoslavijo za razvoj slo
venske narodnostne skupnosti. Žu
pan Andrej Jarc se je zahvalil ge
neralnemu konzulu Renku za po
goste obiske v Doberdobu, s kate
rimi je pokazal zanimanje za ži
vljenje njegovih občanov, izrazil je 
željo, da bi se v svojem rojstnem 
kraju na Vipavskem, kamor odha 
ja. počutil čimbolje.

Ivan Renko se je zahvgli! za pri 
jazne besede ter dejal, da so osim
ski sporazumi že rokazali prve po
membne sadove, da pa jih bo v pri 
hodnje še veliko več.

Jutri v palači Attems 
otvoritev
Mušičeve razstave

Jutri i večer ob 18. uri bo v P« 
lači Attems svečana otvoritev raz 
stave znaneaa noriškega slikarja 
Antona Zorana Mvi'ča. O njeao 
vem likarnem ustvarjanju ho mre 
(tovoril prof. Giuseppe Marzariol. 
profesor moderne zgodovine umet

nosti na univerzi v Benetkah, ki 
je napisal uvod v katalog.

Anton Zoran Mušič. Goričan po 
rodu izhaja iz slovenske dni trne, 
živi pa ie dolgo vrsto let in u 
stvarja v Parizu. Povzpel se je v 
sam vrh sodobnega evropskega sli
karstva. Razstava njegovih del bo 
odprta v palači Attems dc konca 
februarja.

JUTRI V GRAD'ŠČU

Načrt revalorizacije 
starejših mestnih predelov

Na županstvu v Gradišču bodo 
jutri zvečer ob 18 uri predstavili 
načrt za revalorizacijo nekaterih 
starejših mestnih predelov. Načrt 
bo predstavil ravnatelj gradiščan
skega urbanističnega konzorcija, 
arhitekt Adriano Zuppel.

Izgubljeno-najdeno
Iz občinskega urada za najdene 

predmete v Gorici so nam te dni 
že spet posredovali seznam na.jraz 
ličnejših predmetov, ki so iih Iju 
dje izgubili, pozabili, založili ali od 
vreli na področju goriške orvčine.

V občinskem uradu v Mazzinijevi 
ulici hranijo sledeče predmete: tri 
zapestnice iz drage kovine, ženske 
ročno uro. moško torbico sedem 
listnic z različnimi /haski denarja, 
tri različne zneske denarja, par 
naočnikov, štiri kose ohladila, ogr 
lico. dva mopeda, dve ženski xole 
si, dve zložlilvi kolesi, irršku ko 
lo, kolo vrste «americano», nekaj 
šopov ključev.

bilo mogoče marsikaj izboljšati. Ob-1 vosti in odgovornosti posameznih 
javljamo ga v celoti. učiteljev na osnovnih šolah oz. pro-

«Sredi leta 1977 je goriška občina fesorjem na srednjih šolah. Koliko
dogradila in otvorila infrastrukturo 
s področja telesne kulture, ki spada 
za goriške in tudi širše razmere v 
prvi kakovostni razred. Mišljen je 
pri tem kompleks plavalnih bazenov 
v mestnem športnem središču na 
Rojcah. Poleg bazena olimpijskih 
mer na prostem, ki služi in je 
uporaben seveda le v poletnih me-

manjši bazen, globok le 70 cm, ki 
služi neplavalcem, predvsem otro
kom, ob prvem stiku z vodo.

Ob pripravah na otvoritev, obdob
je je trajalo nekaj mesecev, so se 
razni športni, politični in upravni 
dejavniki mnogokrat sestali, da bi 
proučili in uokvirili možnosti potrebe 
in zahteve uporabe celotnega kom
pleksa. Ob dejstvu, da ni hotela 
občinska uprava neposredno uprav
ljati bazena in na podlagi spoznanj 
in ocen iz tistega časa, se je izobli
kovala rešitev, ki je še danes v 
veljavi.

Bazene upravlja športno društvo 
Gorizia nuoto, v njegovem upravnem 
odboru pa so predstavniki različnih 
športnih in rajonskih dejavnikov 
našega mesta. Ni namen tega se
stavka ocenjevati učinkovitost u- 
pravnega sveta in zavzetost posa
meznih članov. Ob novicah, ki jih 
zasledimo po časopisih, o možnosti, 
da ostanejo bazeni po novoletnih po
čitnicah zaprti zaradi neurejenih 
finančnih težav, je primemo, da o- 
svetlimo vprašanje iz čim več mož
nih zornih kotov. Preneumno bi bilo 
zapreti tak objekt po dograditvi, 
zlasti pa v zimskem času, ko se mož
nost izrabe drugih športnih naprav 
in zgradb zelo zmanjša.

Vedeti je treba predvsem, da je 
bilo v času dogovarjanja, pred otvo
ritvijo, zmenjeno, da bodo bazeni 
služili prvenstveno tem namenom: 
tečajem plavanja in treningom tek
movalnih ekip (k bi se izoblikovale) 
v popoldanskih urah, rekreaciji in 
prosti uporabi za vse občane v kas
nih popoldanskih in večernih urah, 
šolam v jutranjih urah ter psihofi
zično prizadetim v zgodnjih popol
danskih urah. Dogovor in načrt ve
ljata še sedaj; različna pa je stop
nja uresničevanja posameznih po
stavk.

Najbolj uspevajo popoldanski te
čaji ptevanja, katerim je uprava po
svetila največ pozornosti. V poletnih 
mesecih je tudi dotok kopalcev pre
cejšen. Reševanje problemov psiho
fizično prizadetih je za mnogo manj
še p-bude itak težavno, kaj šele 
za plavanje. Vendar se tudi v tej 
smeri nekaj poskuša in treba je 
poudariti, da je uprava bazena bila 
vedno pripravljena najti časovno in 
finančno rešitev Kaj pa šole? Šole 
bi morale biti pravzaprav najmasov- 
nejši uporabnik pokritega bazena. 
Tu pa se nekaj zatika. Ne da bi ka
zal s prstom na krivca, enega sa
mega verjetno tudi ni, bom navedel 
gola dejstva. Med tečaji za plaval
ce in neplavalce, ki jih prirejajo 
srednja šola I. Trinko in osnovna 
šola iz Ul. Vittorio Veneto (sedaj 
se na to dejavnost pripravlja tudi 
osnovna šola iz Ul. Croce), so te
čajniki teh šol večinoma sami v 
bazenu, kar je sicer didaktično ze
lo uspešno, drugače pa sila potrat
no, ker ostajajo ostale proge praz
ne in neizkoriščene. Možno je še, 
srečati nekaj razredov šole Fermi 
in osnovne šote tretjega okoliša Kje 
tiči vzrok za tako stanje? Je možno, 
da učence in dijake plavanje in 
tečaji za neplavalce ne zanimajo? 
Dejstvo je, da ne zadostuje načel
no proglasiti jutranjih ur za šole, 
dejansko pa pntem prepustiti vso or 
ganizacijo, zlasti prevoze, iznajdlji-

laže bi bilo tudi za tiste, ki tečaje 
prirejamo, če bi za potrebo bazena 
bil na razpolago mestni avtobus, ki 
bi peljal od šole do bazena in na
zaj! Koliko časa bi tudi prihranili! 
Prav gotovo pa bi bila uporaba e- 
nega avtobusa rentabilna tudi z go
spodarskega stališča. Če bi vsako 
uro vadile samo tri skupine po pet
najst otrok, bi tudi izguba, ki jo 
mora občina kriti, bila manjša ozi
roma bi bazen posloval celo aktivno.

Za uresničenje zgornjih misli je 
potrebno, da se sestanejo predstav
niki občine, uprave bazena ter šol
skega skrbništva zato, da vsak na 
svojem področju spodbudijo razne 
urade in odgovorne, da se zavzame
jo za večjo uporabo takega objekta, 
kot je plavalni bazen. Kot je res, 
da ne more biti vse odvisno od 
krajevnih in javnih uprav, tako je 
tudi res, da uspešnost neke dejav
nosti ne more biti odvisna samo od 
dobre volje posameznikov, Z 
malo dobre volje, bi bazen zjutraj 
ne posloval z izgubo, krožil bi en 
avtobus več, kar verjetno ni nekaj 
negativnega, šole bi z večjo lahko
to uresničevale program izvenšol- 
skih dejavnosti, starši bi kot občani 
ocenili, da se'uresničuje koristna po
buda, učence in dijake pa bi tudi 
prav gotovo zadovoljili s higiensko

bntrictnA /Ja ioirr\A.

Pa še tole. Emigrantski praznik je 
hkrati bila in bo tudi tokrat lepa 
priložnost, da utrdimo prijateljske 
stike z našimi rojaki onkraj meje, 
s sosednjo slovensko občino Tolmin, 
s katero nas ne druži samo skupni 
jezik, ampak tudi usodna poveza
nost v nesreči ob potresu in v ka
snejšem skupnem premagovanju te
žav pri obnovi porušenih domov.

Tudi letos bo udeležence emigrant
skega praznika pozdravil ugleden 
predstavnik družbenopolitičnega ži
vljenja naših krajev. Iz ust nove
ga predsednika deželnega sveta Ma
ria Collija bomo slišali, kakšna je 
politična naravnanost cežele glede 
reševanja manjšinskih in gospodar
skih vprašanj, ki pestijo te krate 
bolj kot ostale. V imenu priredi
teljev bo spregovoril dr. Valentin 
Noacco. V kulturnem delu progra
ma bodo nastopili Rezijanski citi- 
ravci (violinisti), pevci zbora «Pla- 
ninka* iz Ukev, Keko in Ara. mla
di harmonikarji Antona Birtiča - 
Mečanca ter Beneško gledališč:, ki 
bo ob sodelovanju režiserja Adri- 
jana Rustte Izvajalo dalektalno 
komedijo Izidora Predana »Moder 
hlapec*.

Andrej Košič 
bo razstavili 
v Špetru ob Soči

Goriški slikar Andrej Košič bo 
od 7. do 17. januarja razstavljal v 
občinski galeriji v Šempetru ob 
Soči. Slovesnost ob odprtju razsta
ve bo v nedeljo ob 11. uri.

Kino
Gorivu

CORSO 17.00 — 22.00 «La carica dei 
101». W. Disney. Izven programa 
risanka »Pierino e il lupo*.

VERDI 17.00-22.00 «11 vizietto*. Ugo 
Tognazzi.

VITTOR1A 17.0C-22.00 «L'insegnante 
viene a časa*. H. Fenech in R. 
Montagnani. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Tržič
EXCF,LSIOR 16.30-22.00 «Domani vin- 

co anch io*.
PRINCIPE 17.30-22.00 «Dr. Živago*

Nora Gorivu 
in okolivn

SOČA 18.00—20.00 »Vročica soboto« 
noči*. Ameriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 «N1, ampak*. 
Jugoslovanski film.

DESKLE 19.30 «Mali greh*. Italijan
ski film.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Alla Salute, UL 
C. Cosulich 117, tel. 72-480.

DEŽURNA LEKARNA v GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Villa S. Giusto, 
Korzo Italia 244. tel. 83-538.

Izleti

in zdravstveno 
stjo*.

koristno dejavno-

Slovensko planinska društvo v Go
rici sporoča, da bosta avtobusa v 
nedeljo, 7. t.m., vozila po naslednjem 
redu:

Avtobus št. 1 odpelje s Koma ob 
7.15. avtobus št. 2 pa iz štandreža 
ob 7.10 in iz Sovodenj ob 7.15. Dru
štvo priporoča točnost.
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POGREB JE BIL VČERAJ

Velika omožita se je poslovila 
od tragično umrlega Sava Vogriča

V imenu mladih sovrstnikov je pri odprtem gro
bu spregovoril zastopnik taborniške organizacije

Velika množica ljudi je včeraj po
spremila na njegovi zadnji poti v 
prometni nesreči na prvi dan leta 
umrlega dijaka Sava Vogriča. V 
mrtvašnici splošne bolnišnice so se 
v častni straži poleg pokojnikove 
krste vrstili taborniki Rodu Modrega 
vala, člani Mladinskega centra in 
sošolci. Na cerkvenem obredu v go- 
riški stolnici, ki ga je izvršil msgr. 
Franc Močnik, so bili prisotni šte 
vilni duhovniki, prisotni pa so bili 
tudi dijaki vseh treh višjih sloven
skih šol, številni profesorji in uči
telji ter vrsta zastopnikov drugih or
ganizacij, saj je Vogričeva družina 
zelo poznana, Savo pa je bil med 
sošolci zelo priljubljen. Pri krsti v 
cerkvi so stali dijaki drugega ra
zreda slovenske trgovske šole. V 
njihovem imenu se je tu od Sava 
poslovila njegova sošolka Kosičeva.

Na glavnem goriškem pokopali
šču so mladinci in predstavniki or
ganizacij nosili številne vence Mla
dinskega centra, Slovenske prosvet
ne zveze, Fotokrožka «Skupina 75», 
do groba so krsto pokojnika nosili 
njegovi prijatelji. Pri odprtem gro
bu pa se je v imenu vsega našega 
mladinskega gibanja od Sava po
slovil tabornik Marko Lutman, ki 
je v svojih besedah poudaril kako 
kruta je usoda, ki ukrade mlado 
življenje v najmanj pričakovanem 
trenutku, potem ko je mladenič to
likokrat bil v hujši nevarnosti v 
gorah, v gozdovih, na smučišču.

prišlo do verižnega trčenja med 
tremi vozili, pri katerem pa na sre
čo ni bilo ranjenih. Do nesreče je 
najbrž prišlo zaradi nepravilnega 
prehitevanja m to ob uri. ko je 
promet zelo gost.

V smeri proti središču mesta j« 
vozil rešilni avto krminske bolniš
nice, za njim pa lancia beta, ki 
jo je upravljal 40-letni Goričan Ar- 
temio Brandeilero. V isti smeri pa 
je vozil tudi mini minor goriške re
gistracije, ki ga je upravljal 30- 
letni Silvano Brumat.

Ko je rešilni avto obstal na repu 
kolone, ki je čakala pred sema
forjem, je voznik lancie, ki je bil 
namenjen proti središču mesta za
čel prehitevati in to ravno v tre
nutku, ko je za njim pripeljal mini 
minor. Trčen je .je bilo neizbežno in 
se je na srečo končalo le z gmotno 
škodo in krajšim zastojem v pro
metu.

Neprimerno prehitevanje
Križišče pri železniškem nadvozu 

v Ulici Aquileia v Gorici postaja 
iz dneva v dan bolj nevarno. Vče
raj, nekaj minut pred 12. uro, je

ZAHVALA

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki 
so sočustvovali z nami ob nenadni 
izgubi našega dragega

Ivcta Pelicona
Posebej se zahvaljujemo daroval

cem cvetja In vsem, ki so dragega 
pokojnika pospremili na njegovi zad
nji poti.

DRUŽINA
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DRAMSKA SKUPINA OPENSKEGA PD TABOR 
BO JUTRI ZVEČER GOSTOVALA NA PROSEKU

Člani openskega prosvetnega društva «Tabor» bodo jutri zvečer uprizorili v bivšem proseškcm kinemato
grafu «Iris» Bertoka Brechta delo »Puške gospe Carrer*. Na sliki prizor iz Brechtovega dela

FAUSTA CIALENTE:

« Štiri dekleta Wieselberger»
Slovenski prevod dela pisateljice, ki je bila za roman 
nagrajena - Pretežni del dogajanja se vrši v našem mestu
Roman italijanske pisateljice 

Fauste Cialente ŠTIRI DEKLETA 
WIESELBERGER (za slovensko 
izdajo je poskrbela Državna založ
ba Slovenije, prevajalec pa je bil 
Jaša Zlobec) se ne odlikuje po 
kaki poglobljeni, psihološko uteme
ljeni zgodbi. Tudi zanimiva ni 
zgodba sama po sebi. In če doda
mo k tem ugotovitvam, da tudi po 
kompoziciji ta avtobiografska ro- 
mansirana pripoved ni kaj poseb
nega, lahko na splošno rečemo, 
da gre za knjigo, ki vsaj v literar
nem pogledu ne presega poprečja. 
In vendar je zanimivo delo, za ka
terega lahko rečemo, da je prav, 
da smo ga dobili v slovenščini.

Pisateljica govori namreč o zgo
dovini tržaške meščanske družine, 
o štirih dekletih glasbenika Wiesel- 
bergerja, Nemca po rodu in ven
dar iredentista, pa o usodi njego
vih štirih hčera. In ker se roman 
dogaja na prelomu stoletja in po 
prvi vojni, je nujno, da je pisa
teljica prikazala na eni strani ra

stoči italijanski iredentizem, na 
drugi strani pa vse bolj brezprav
ni položaj tržaških Slovencev. In 
v tem iskrenem, morda bi lahko 
rekli celo pogumnem prikazu res
ničnega stanja v Trstu, je edina in 
poglavitna odlika te pripovedi.

Niti ni bistveno kakšno je živ
ljenje starega avstrijakanta; gla
sbenika Wieselbergerja, niti ni bi
stvena usoda njegove z italijan
skim oficirjem poročene hčere ali 
druge hčere; bistveno je prizna
nje, da v tem delu Evrope že od 
nekdaj živita dva naroda, da se je 
eden vedno skušal okoriščati na 
račun drugega, da tržaški ireden
tizem, ki se zdaj opira na nacio
nalno podlago, včasih na politično, 
včasih na versko, ne more biti ti
sti, ki bo koristil Trstu.

In izhod vidi pisateljica v inter- 
nacionalizmu, ki ga simbolizira 
njen odhod iz Italije v Egipt, nje
na medvojna služba na strani za
veznikov in poroka njene hčerke 
z Angležem, sovražnikom v zadnji
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KAJ SE DOGAJA V AMAZONIJI IN V BRAZILIJI?

Zle posledice rušenja 
prirodnega ravnotežja
Uničevanje gozdov, ki predstavljajo <rpljuča sveta» 
Gradnja 14 tisoč kilometrov dolge ceste - Novi kolonisti 

zapuščajo zemljo - Ostra opozorila znanosti

RIO DE JANEIRO — General 
Joao Baptista de Figueriedo, se 
bo moral lotiti tudi vprašanja, 
na katerega verjetno ni niti mislil. 
Braziliji z okoliškimi predeli pra
vijo tudi zelena celina in pred
stavlja neke vrste pljuča sveta. 
Res je, največ kisika posredujejo 
ozračju Zemlje alge, toda 28 odst. 
kisika dobiva ozračje Zemlje iz 
zelenih površin, prvenstveno iz go
zdov. Vsako četrto drevo na Zem
lji pa raste v Braziliji, konkretne
je v Amazoniji. Iz tega se povsem 
upravičeno izvaja sklep, da rav
nanje z gozdovi v Braziliji ni le 
problem Brazilije, pač pa mnogo 
širših področij, lahko bi rekli, da 
je to že svetovni problem, podob
no kot je že svetovni problem u- 
poštevanje ekologije v ZDA. Glede 
tega se moramo zavedati, da a- 
meriška industrija in motorizacija 
potrošita trikrat več kisika kot ga 
dajejo vse ameriške zelene povr
šine. Toda vrnimo se v Brazilijo, 
pravzaprav na področje Amazo- 
niJe-

Amazonsko sotočje so brazilske 
oblasti ne le pokvarile, pač pa ga 
spravljajo v nevarnost in to na 
več načinov. Predvsem z nekon
troliranim izkoriščanjem gozdov, 
pa tudi z gradnjo velikanske av
tomobilske ceste ter z nekateri
mi drugimi posegi, ki močno spre
minjajo razmere v deželi. Brazi
lija bo verjetno zelo drago plača
la «norost», kot je nekdo to ozna
čil, namreč gradijo 14 tisoč km 
dolge avtomobilske ceste skozi 
pragozdove Amazonije. Pravza- 
p av ne gre za pravo, za resnično 
avtomobilsko cesto z dvema tri- 
pasovnicama, pač pa za širšo in 
ne vedno asfaltirano cesto, za 
gradnjo katere pa so posekali ve
likanske površine gozcov. Ker pa 
gre za 14 tisoč km dolgo pot, ki 
so jo gradili po izredno težavnem 
terenu, so posledice hude, kajti 
res je, pot naj bi omogočila tr
govske iz nenjave in gradnjo in
dustrijskih ali predelovalnih obra
tov, saj je znano, da je Amazo- 
nija zelo bogata najrazličnejših 
surovin in drugih dejavnosti. To
da izkazalo se je, oa so bili ti 
računi zgrešeni, kajti za gradnjo 
ceste so preusmerili tudi nekate
re rečne tokove in pokvarili ozi
roma porušili zelo občutljivo eko
loško ravnotežje in zato se vzdolž 
ceste sedaj otepajo z zelo hudimi 
problemi, ko so velika področja 
kar čez noč postala neplodna. Tu
di tisti [K)gumni doseljenci, ki so 
jih sem zvabile ponudbe vlade in 
pa osebni pogum, da bi tu ustva
rili nekaj novega, so po letu, dveh 
zapustili svoje nove kolonije in se 
spet vrnili v mesta, kajti prišli 
so do sklepa, da so vsi njihovi na
pori zaman, kajti zemlja ni rodo
vitna, ker je izgubila hranljive 
sestavine, ki jih je prej posre
dovala džungla.

Pravzaprav so znanstveniki že 
pred kakimi 15 leti opozarjali 
brazilske oblasti, naj se ne lote
vajo nekaterih načrtov, ki bj se 
znali sprevreči v katastrofo. Do
kazovali so namreč, da so trop
ski gozdovi, ki se na prvi pogled 
zdijo zelo zdravi in odporni, iz
redno labilni in občutljivi in vsa
ko relativno majhno poseganje v 
njihovo ravnotežje spravi v nevar
nost širše komplekse. Pri tem so 
prišli še do drugega zaključka: 
kmetijska tehnologija in agroteh
nika. ki na področjih zmerne kli
me odlično uspeva, ni primerna 
za klimatske pogoje, kakršne i- 
mamo na tropskih področjih. Od 
tod že prej omenjen primer novih 
khonistov, ki so zdržali le nekaj 
let in nato odšli, ker zemlja ni ro
dila oziroma, ker je zemlja rodi
la le leto, dve, nato pa odpove
dala.

In vendar so v brazilskih vrho
vih, kot kaže, odločeni vztrajajti 
pri svojem programu. Še vedno 
se širijo po Riu de Janeiru in tu
di drugod govorice, po katerih 
naj bi brazilska zvezna vlada 
sklenila poveriti raznim multina- 
cionalnim družbam, seveda pred
vsem ameriškim in zahodnonem- 
škim širša amazonska področja, 
da bi jih izkoriščale. Teh govoric

ni bilo možno preveriti, kljub te
mu so znanstveniki in še pred
vsem ekologi in prirodoslovci vzne
mirjeni in opozarjajo brazilske o- 
blasti, naj ne nadaljujejo v svoji 
zgrešeni politiki. Nekdo je celo 
rekel, da «neskončno zeleno po
dročje Amazonije živi svoje usod
no razdobje, ki vodi v dve smeri: 
ali bo Amazonija, ki je največja 
zvezna država Brazilije, ubrala 
povsem novo pot ali pa bo šla v 
pogubo*. V kolikor bodo ubrali di
sciplinirano in strokovno nadzo
rovano eksploatacijo gozdov, bo 
korist od tega imela Brazilija in 
z njo ves svet, v kolikor pa bo 
brazilska osrednja vlada dopu
ščala dosedanji sistem ropanja 
gozdov v Amazoniji, bo to vodilo 
v bodočnost, ki ne zagotavlja nor
malnega razvoja niti Amazoniji 
in tudi ne vsej Braziliji.

O tem in o drugih zadevnih pro
blemih so govorili tudi na tretjem 
gozdarskem kongresu v glavnem 
mestu Amazonije Manausu jn tu je 
bilo slišati ve+ifto* tn-ittk- na račurf 
zgrešene politike osrednje brazilske 
vlade. Tako je prof. Camillo Vian- 
na med drugim rekel, da če pred
stavlja brazilska ponudba multina- 
cionalnim družbam le posrečeno 
šalo, bi jo sprejel, «če pa ne gre 
za šalo — je rekel dobesedno prof. 
Camillo Vianna — je nekdo povsem 
znorel*. Po njegovem mnenju je že 
dosedanje nenačrtno izkoriščanje 
gozdnih bogastev uničilo 10 odst. 
amazonskih gozdov. To bi pravza
prav še ne predstavljalo nekaj ka
tastrofalnega, toda v prihodnjih 
petnajstih, dvajsetih letih bi s so
dobnimi izredno učinkovitimi sred
stvi mogli uničiti nadaljnjih deset, 
morda tudi 15 odst. amazonskih 
pragozdov, četrtina «zelenega ocea
na* pa pomeni že veliko ne le za e- 
' olo3Vo razmere v Amazoniji in 
Braziliji, pač pa tudi v ekološkem 
ravnotežju širših zemljepisnih po
dročij.

že dosedanji posegi so, xot smo 
ugotovili v začetku, privedli do bu
dili posledic. Na kongresu so stro
kovnjaki govorili o pojavih, ki so 
povezani s fotosintezo in ustvarja
njem klorofila, govorili so o uni
čevanju »velikanskih prirodnih 
pljuč*, ki niso le brazilska. Govor 
je bil tudi o preusmerjanju rek in 
vodnih tokov, seveda v zvezi z 
gradnjo že omenjene ceste. Toda o 
tem smo že govorili, strokovnjaki 
pa so se ustavili tudi pri nekaterih 
problemih, ki niso več v zvezi s 
tako imenovanimi makroskopskimi 
pojavi, pač pa s prav tako važnimi 
elementi vendar tokrat mikroskop
skega značaja. Strokovnjaki nam
reč ugotavljajo širjenje nekaterih 
drevesnih oziroma rastlinskih bolez
ni, ki so se razbohotile zaradi te
ga, ker je človek zrušil stoletno in 
tisočletno prirodno ravnotežje. Si
cer pa je prof. Pietro Paolo Lom- 
ba zelo odločno poudaril, da bi mo
ral biti človek bolj previden, ko se 
loteva posegov, ki jih v stvari ne 
more ali jutri ne bi mogel več 
kontrolirati.

V LABORATORIJU MALEGA MESTECA V AMERIŠKI MONTANI

Sovjetsko - ameriški napori 
da bi premog dal več kot da
Neposrednejše pridobivanje elektrike iz premoga - Američani trdijo, 
da so Sovjeti za 15 let pred njimi - Sedaj družno iščejo kako novo pot

Ko so se cene nafti začele na
glo dvigati in ko so geologi za
čeli opozarjati, da je «črnega 
zlata* ob sedanji porabi le za ne
kaj desetletij, so se v določenih 
gospodarskih pa tudi v znanstve
nih krogih začeli intenzivneje uk
varjati z vprašanjem, kako pri
skrbeti človeštvu dovolj ener
gije, da bi nadaljnji razvoj ne 
obstal. Ena izmed izbranih poti 
je bilo tudi vračanje k premogu, 
ki je sicer »umazan* in ne
praktičen*, saj mora človek ponj 
globoko pod zemljo, ki pa ima 
pred nafto to prednost, da ga je 
veliko, mnogo več kot nafte in 
ga torej ne bo zmanjkalo še sto 
morda celo dvesto let. Vendar 
se v znanstvenih krogih niso za
dovoljili le s tem, da bi se k 
premogu vrnili, pač pa skušajo 
premog bolj gospodarno izkoristi
ti in v zvezi s tem so zanimivi 
poskusi, ki jih v mestecu Butte 
v ZDA vršijo dfneriski in sovjet
ski znanstveniki. Gre za tako 

; imenovano magnetohidrodinami- 
ko ali po ameriško «magnetohy- 
drodynamics*, gre za proces, ki 
ga praktični Američani imenuje
jo na kratko MHD. Za kaj prav
zaprav gre?

MHD je trenutno pravzaprav 
poskusni proces, ki teži za tem, 
da bi z intenzivnejšim izgoreva
njem premoga pridobili več e- 
nergije kot je pridobivamo da
nes. Samo da ne gre za prepro
sto izgorevanje premoga, pač 
pa gre za spreminjanje premoga 
v plin in nato v elektriko. Ame
riški in tudi tuji strokovnjaki 
pravijo, da je od tega eksperi
menta veliko odvisno in da bi 
znalo malo mestece Butte, v a- 
meriški Montani, preiti v zgodo
vino tudi zaradi «tvornega sre
čanja* med ameriškimi in so
vjetskimi strokovnjaki.

Pobudo za to proučevanje je 
dal bivši demokratski senator 
Mike Mansfield, ki je trenutno 
ameriški veleposlanik v Tokiu. 
Veliki znanstveni zavod v majh
nem ameriškem mestecu obeta 
veliko. Opis, kako naj bi z izgo
revanjem premoga neposredno 
pridobivali električno energijo, 
je tudi za strokovnjaka težko ra- 
žumljiv, dovolj bo glede tega to
rej povedati, da pri sedanji u- 
porabi premoga, pri sedanjem 
izgorevanju fosila nasploh se 
spremeni v energijo le 40 odst. 
potencialne energije, kolikor je 
premog vsebuje, s sedanjim pro
cesom pa pridobimo kar 60 odst. 
vsebovane energije, hkrati pa so 
tudi strukture za spreminjanje 
energije oziroma toplote iz pre
moga v elektriko nekoliko bolj 
preproste, kajti proces ne potre
buje tradicionalnega generato
rja na paro, ki je v rabi v vseh 
termičnih centralah, pač pa ne
ke nove strukture, ki so sicer na 
videz bolj zapletene, ki pa v 
bistvu niso tako drage. Prepu
stimo razlago pretvarjanja ener
gije strokovnjakom in ostanimo 
le pri kakovostno boljšem izko-
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Horoskop
OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Re

ševati boste morali neko finančno 
zadevo, ki ne bo lahka. Preveč ste 
napadalni. Tudi v družini.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Pre
naglo se navdušite in prenaglo iz
gubite voljo. Skušajte razčistiti 
dvomljiva vprašanja.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Če svojih uspehov ne boste obešali 
na veliki zvon, bo za vas veliko 
bolje. Nova poznanstva.

RAK (od 2". 6. do 22. 7.) Danes 
delo le organizirajte, jutri bo šlo 
lažje. Počutili se boste skrajno o- 
samljen.

LEV (od 23 7. do 22. 8.) Od 
poslovnih tovarišev zahtevate tu
di to, do česar nimate pravice. 
Preveč ste objestni.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) Če 
se ukvarjate s trgovino, izkori
stite priložnost. V čustvenih zade
vah vse kot po navadi.

TEHTNICA (od 23. 9. do 23. 10.)
V poslovnih zadevah bo nekaj na
robe. Ne zaupajte preveč ljudem, 
ki jih ne poznate.

ŠKORPIJON (od 23. 10. do 22. 
11.) Raje se lotite organizacijskih 
priprav, kot pa drobnega dela. 
Do svojcev bodite prizanesljivi.

STRELEC (od 23. 11. do 20. 12.) 
Neko delo, ki vam je pri srcu, se 
bo dobro izteklo. Preveč ste nave
zani na nekoga, da bi ga zapustili. 

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.)
V poslovnih zadevah nekaj novega, 
celo nepričakovanega. Prijetno 
razpoloženje v družini in v družbi.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Danes bo na vrsti naporno delo, 
ki pa ga morate opraviti. Popustlji
vi boste, hkrati pa nervozni.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Vse
stransko primerno razpoloženje za 
poslovne podvige. Verjetno boste 
morali na pot.

riščanju premoga, pri izkorišča
nju, ki ima še eno prednost, 
da je ekološko veliko boljše kot 
je klasični način izkoriščanja 
premoga. Ker izgori več premo
ga, so odpadki, pepel in razni 
plini, okolju manj škodljivi, tako 
da ima človek z novim sistemom 
dvojno korist, da od premoga 
dobi več in da ohrani tudi bolj 
čisto okolje, v katerem živi. Res 
je sicer, da termične centrale na 
premog v dosedanjem sistemu 
kot tudi v bodočem nikoli ne mo
rejo biti tako «čiste» kot so hi- 
drocentrale, ki dajejo najbolj či
sto energijo, toda po nekaterih 
predvidevanjih, kako bi upora
bili in izgorevali premog «na 
kraju samem*, torej v podzemlju, 
bi tudi premog postal skrajno 
čist vir energije.

Da gre pri teh poskusih za ne
kaj velikega in resnega, priča 
dejstvo, , da so ameriški zvezni 
vladni krogi bili doslej zelo ve
likodušni- v dodeljevanju finanč- 
n IH'‘sredstev vsem tistim' Znan
stvenim inštitutom in znanstve
nikom, ki se s tem ukvarjajo. 
Zvezna vlada je dala na razpo
lago 80 milijonov dolarjev, k če
mur je treba dodati še velike 
vsote, ki jih v ta namen dajejo 
zasebne družbe.

Sicer pa je vredno dodati še 
to, da pri novem izgorevanju, 
pri popolnejšem izkoriščanju e- 
nergije iz premoga, se v ambient 
širi razmeroma malo strupenih 
plinov, komaj 5 do. 10 odst. te
ga, kar daje sežiganje oziroma 
izgorevanje premoga v današnjih 
razmerah.
In čemu v ameriškem mestecu 

na področju Montane sovjetski 
strokovnjaki?

Tokrat se dogaja, da sovjetski 
in ameriški znanstveniki solidar
no sodelujejo pri izvajanju dolo
čenih teoretičnih konceptov v 
prakso in kaže, da bo to sodelo
vanje pripeljalo daleč. Vedeti pa 
moramo da so Sovjeti glede tega 
daleč pred Američani in kot sa
mi Američani priznavajo so na 
tem področju zaostali za Rusi 
najmanj 15 let. Seveda se bo tu 
postavljalo logično vprašanje, za
kaj Sovjeti ne posredujejo Ame
ričanom vsega tega, kar so oni 
že dosegli in na tem področju 
že preverili. Toda ne gre ze zau
panje, ne gre za prikrivanje do
sežkov, pač pa tu iščejo in pre
verjajo povsem nove sisteme, ki 
sicer temeljijo na istih principih, 
ki pa vodijo po drugi poti k iste
mu cilju. In v tem raziskoval
nem delu je sovjetska tehnična 
podpora dobrodošla, saj smo re
kli, da imajo Sovjeti že dolgo 
pot za sabo in kot zatrjujejo v 
ameriških krogih so Sovjeti v 
neposredni bližini Moskve pred 
nedavnim postavili že drugo e- 
lektrično centralo MHD in baje 
gradijo že tretjo, vtem ko so 
Američani še vedno šele v labo
ratorijski fazi. Ameriški strokov
njak Plunkett v zvezi s tem pra
vi dobesedno: »Nikakor ne na
meravamo iti po sledi sovjetskih 
kolegov in postaviti pri nas du
plikat sovjetske MHD. Naša pr
va MHD bo imela zmogljivost 
300 mgW, kar bo verjetno šlo že 
preko eksperimentalnih potreb*.

Ta način izkoriščanja premoga 
je odprl še eno novost. Načelnik 
urada za spreminjanje premoga 
v energijo je rekel, da v ZDA 
proučujejo in že preizkušajo »na
čin vplinjevanja premoga, kakr
šnega niso doslej mogli izvajati 
na večjih globinah*. Gre za 
»spreminjanje premoga v čist 
plin*, je rekel Edvvard L. Bur- 
well na simpoziju strokovnjakov, 
kjer so razpravljali o energetiki 
in sicer prav v zvezi z novim na
činom izkoriščanja premoga, pa 
tudi z normalno izrabo premoga. 
Strokovnjak Burwell je rekel, da 
imajo na razpolago za vplinje- 
vanje skoraj 1.800 milijard ton 
premoga, ki bi ga mogli izkori
ščati na nov način, torej s popol
nejšim izgorevanjem in to bi po
večalo potencialne zaloge ener
gije ZDA za štirikrat. Po nje
govem bodo prve centrale z no

vim načinom izkoriščanja premo
ga začele delovati že 1987, torej 
že čez osem let.

Charles Brandenberg, ki dela 
v tehnološkem inštitutu za energi
jo v Laramieu na področju Wyo- 
minga je podčrtal, da Sovjeti 
razpolagajo z dvema velikima 
centralama in da tretjo centralo 
že gradijo, njegova družba Texas 
Utilities Company pa da je od 
Sovjetske zveze odkupila tehno
loško dokumentacijo, ki jo bo 
uporabila v državi Texas, nakar 
se bo začel proces izkoriščanja, 
seveda kolikor bi ameriška zna
nost Sovjetov ne prehitela oziro
ma kolikor ne bi prišlo do ve
čjih novosti v zvezi s poskusi, 
o katerih smo govorili v začetku, 
torej v laboratoriju v Butteju, 
kjer sodelujejo ameriški in so
vjetski strokovnjaki pri iskanju 
ameriškega načina izkoriščanja 
premoga v smislu . novih prin
cipov.

V zvezi z vsem tem se čedalje 
več govori tudi o tem, da bi pre
moga sploh ne kopali več, pač 
pa bi rudnike le odprli in bi pre
mog izgoreval kar v podzemlju. 
Seveda bi morali k plastem pre
moga dovajati zrak, ali kot pra
vijo dajati injekcije kisika, da bi 
premog lahko gorel. Vendar ta 
zadeva ni tako preprosta, kajti 
tudi v primeru najslabšega ligni
ta bi ob izgorevanju dosegli vro
čino 2.500 stopinj Fahrenheita, 
kar je 1.350 stopinj C, to pa je 
visoka temperatura in je torej 
delo «na gorišču* močno otežko- 
čeno.

Seveda so tu še druge težave, 
kako plin, ki bi ob takem izgore
vanju nastajal, dovajati na povr
šje, kajti plin potrebujemo na 
površini, v novih centralah. Vse 
to je še dokaj daleč in težko tu
di obrazložljivo. In vendar v do
ločenih ameriških krogih meni
jo, da je vse to izvedljivo

V zvezi s tem pa nam spomin 
uhaja več desetletij nazaj, ko so 
močne gasilske enote ob podpori 
same vojske mesece in mesece 
zaman gasile požar v rudniku, 
požar, ki ga niso namenoma za
netili, pač pa je do nesreče pri
šlo zaradi eksplozije jamskega 
plina.

vojni. In skrito misel o škodljivem 
tržaškem iredentizmu zaključuje 
pisateljica ob koncu pripovedi o 
usodah članov svoje družine z zah
valo Vivantejevi knjigi Jadran
ski iredentizem, ki jo je lahko pre
brala šele v ponatisu leta 1954 in 
ki jo ocenjuje kot eno najbolj i- 
skrenih in razumnih študij o koč
ljivem tržaškem problemu.

V tej pisateljičini ugotovitvi, v 
priznanju tržaških Slovencev, v 
priznanju njihovega avtohtonega 
obstoja, a tudi njihove zapostavlje
nosti, zatiranosti in nujnosti nji
hovih pravic, ki jim jih večinski 
narod mora priznati, je bistvo in 
jedro te knjige. Namenjena je I- 
talijanom, prav pa je, da smo jo 
dobili tudi v slovenščini. Tako vsaj 
vemo, da so tudi umetniki, ki po
šteno mislijo.

Raymond 
Queneau:
«Cica
v metroju»
V zbirki Krog nam založba Mla

dinska knjiga postreže od časa do 
časa s kako posebnostjo. In med 
neobičajne knjige se uvršča tudi 
pripoved francoskega pisatelja 
Rapmonda Queneauja (1903-1976), 
ki je v slovenščini izšla pod na
slovom CICA V METROJU. Gre za 
svojevrsten, privlačen, duhovit in 
globlji tekst, kot to kaže zunanji vi
dez. Gre za tekst, ki ga z zanima
njem preberemo in uživamo že ob 
zunanjem duhovičenju in še bolj 
ob iskanju resnice, za katero v 
vsem tekstu gre.

Pisatelj Queneau se s tem ro
manom prvikrat predstavlja slo
venskemu bralcu, čeprav je kot 
pisatelj in kritik ter urednik v svo
ji domovini užival velik sloves. 
Bil je matematik, po poklicu banč
ni uradnik, sicer pa kasneje ured
nik pri založbi, kritik in povrh 
vsega pisa.Jj.

Izdal je nekaj knjig, tudi pesmi 
in s svojimi eksperimenti v litera
turi pokazal na možnost sožitja 
matematike, literature, lingvistike 
in poezije. Poseben sloves mu je 
prinesla knjiga 'Stilistične vaje, v 
kateri je v 99 pripovedih prav to
liko različnih pripovedovalcev opi
sovalo eden in isti dogodek in pa 
knjiga, Cica v metroju, ki smo jo 
zdaj dobili tudi na naš knjižni trg.

Vsebina te knjige je preprosta:
Štirinajstletno, že zrelo dekle 

Cico, pripelje mati v Pariz. In tu 
V teku dveh dni dekle'z dežele 

. doživlja velemesto tako. da se pred 
bralcem zvrsti vrSftrmhbvitih pri
zorov najrazličnejših dogodivščin. 
Pri tem. pa vodita Cico dva pogla
vitna cilja: rada bi prišla v me
sto, kar pa ji zaradi stavke usluž
bencev podzemske železnice ne u- 
spe. Drugi njen cilj je, dognati 
ali je stric Gabriel, h kateremu jo 
mama pripelje, homoseksualec.

Sploh je vprašanje o stričku Ga
brielu ena izmed ključnih skriv
nosti teksta, kar je spet povezano 
z vprašanjem Cicinega očeta in 
odnosov ter sorodstva med junaki 
zgodbe.

Toda to je že ozadje teksta, ki 
je sicer primarnega pomena za 
bistvo tega romana, kar pa za šte
vilne povprečne bralce ostaja v o- 
zadju, saj se zadovoljujejo s za
bavnimi in duhovitimi situacijami 
in dogodki, ki jih pisatelj še bolj 
duhovito opisuje. Gre torej za iz
jemen, duhovit francoski roman, 
napisan v žargonu, ki mu je slo
venski prevajalec uspel dati u- 
strezno slovensko jezikovno obelež
je, za zanimivo pripoved o dogo
divščinah dekleta v Parizu, pa 
spet za vse tisto zapletanje in raz
pletanje sorodstvenih vezi in ozad
ja, ]~~r daje zunanji zgodbi še svoj 
čar in posebno vrednost.

Sl. Ru.

ITALIJANSKA TV
Prvi kanal

12.30 Argumenti
Amerika pred veliko krizo 
5. oddaja

13.00 Ameriška komika 
Dirkajoča hiša
Igrajo Billy Bevan, Andy 
Clyde in Syd Smith

13.25 Vremenska slika
13.30 TV DNEVNIK
14.00 Jezik za vsakogar 

Francoščina:
Les Gammas, les Gammas!

17.00 Nemirna zemlja — 1. oddaja
18.00 Nova

problemi in raziskave so
dobne znanosti — 1. del 
Prvi znaki šimpansa

18.30 TG 1 — Kronike: Sever kli
če Jug —■ Jug kliče Sever

19.00 Fotografija pripoveduje 
4. nadaljevanje

19.20 Happy days — TV film 
Veranda za tri

19.45 Almanah — Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Iz milanskega gledališča La 

Scala neposreden prenos Ver
dijeve opere 
SIMON BOCCANEGRA 
V glavnih vlogah nastopata 
Piero Cappuccilli in Mirella 
Freni, režija Giorgio Streh- 
ler
v odmoru: Peege — TV film 
Ob koncu DNEVNIK - Vre
menska slika
Drugi kanal

12.30 Vidim, slišim, govorim 
Knjige

13.00 DNEVNIK 2 — ‘OB 13. URI
13.30 Človek in zemlja
17.00 Buli in Bill
17.05 Program za najmlajše 
17.3Q Lihi prostor
18.00 Mladi in kmetijstvo
18.30 DNEVNIK 2 — ŠPORT
18.50 Dober večer s Quartettom 

Cetra
Vremenske napovedi

19.45 DNEVNIK 2 — ODPRTI 
STUDIO

20.40 PORTOBELLO
21.50 TEHNIKA DRŽAVNEGA U- 

DARA
POHOD NA RIM
četrto in zadnje nadaljevanje

22.50 Jasno nestanovitno
Ob koncu DNEVNIK 2,— 
ZADNJE VESTI

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

9.00 in 11.00 TV V ŠOLI
17.10 POROČILA
17.15 Zverinice iz Rezije
17.35 Mathis —■ otroška nadalj.
17.55 Čez tri gore:

OKTET BRATOV PIRNAT
18.25 OBZORNIK
18.35 Ogrožena dediščina 

Oddaja iz cikla Restavrator
stvo in varstvo spomenikov

19.15 Risanka
19.30 TV DNEVNIK
20.00 Kar bo, pa bo
21.05 AVTOSTOPAR — film
22.15 TV DNEVNIK
22.30 625, pregled programa
22.50 Jazz na ekranu:

plesni orkester RTV Zagreb
Koper

20.00 Dober večer: risanke
20.15 TV DNEVNIK
20.35 SANGUE Al, KM 148 — film
22.10 Ekonomska sporočila
22.25 Glasbeni nokturno

Zagreb
17.15 TV DNEVNIK
17.35 TV koledar
17.45 Magnet — otroška oddaja
18.15 Družbena tema
18.45 Potujoči studio
19.30 TV DNEVNIK
20.00 Kar bo, pa bo
21.05 Propagandna oddaja
21.05 Lutka — serijski film
21.55 TV DNEVNIK
22.10 Dosje našega časa:

LETO 1965

ŠVICA
15.40 La Scala: 1778 - 1978
16.30 Peš. . . na konju. . . z avtom 

film
17.50 DNEVNIK
17.55 Risanke
18.00 Ura G
18.50 DNEVNIK
19.05 Jazz club
19.35 Nasvidenje dedek -
20.30 DNEVNIK
20.45 Reporter
21.45 Per grazia rifiutata

film

film

TRST A
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 14.00,

15.30, 17.00, 18.00, 19.00 Poročila;
7.20 Dobro jutro po naše; 8.05 žen
ska stran neba; 9.05 Mozaik me
lodij in ritmov; 9.30 Petkova glo
sa; 9.40 Disco mušic; 10.05 Kon
cert sredi jutra; 11.00 Drugoraz
redne narodnosti v Italiji; 11.35 Z 
lestvice najpopularnejših motivov 
.1978; 12.00 V starih časih; 12.30 Iz 
operetnih partitur; 13.15 Medna
rodno zborovsko tekmovanje «C. 
A. Seghizzi 1978»; 14.10 Mladi
znanstveni raziskovalci: 14.20 Gre
mo v kino; 15.00 Jugotonov ex- 
press;ri5»35- Zgodovina rock in pop 
glasbe; 16.30 Otroški vrtiljak;
17.05 Mi in glasba; 18.05 Po sle
dovih izumrlih živali; 18.20 Za 
ljubitelje operne glasbe.

KOPER
7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30,

14.30, 15.30, 16.25, 16.30, 17.30,
18.30, 19.30, 20.30, 21.30, 22.30 Po
ročila; 7.00 - 8.30 Dobro jutro v 
glasbi; 8.32 Bach in sodobniki; 
9.10 Igra skupina 01ympic Run- 
ners; 9.32 Lucianovi dopisniki; 
10.00 Z nami je. . .; 10.15 Edij Gal- 
letti; 10.40 Glasba in nasveti; 11.00 
Kirn, svet mladih; 11.32 Zimska 
plošča ’78; 12.00 Na prvi strani;
12.05 - 14.00 Glasba po željah; 14.00 
Kultura in družba; 14.10 Plošče;
14.45 V družbi slovenskih glasbe
nih skupin; 15.00 LP lestvica;
15.45 Savio record; 16.05 Jaz po
slušam; 16.40 Glasbeni notes; 17.00 
Ob petih popoldne; 17.45 Reklame 
in zabavna glasba; 18.00 Melodije 
na tekočem traku; 18 35 Naši zbo
ri pa jo; 19.33 Crash; 20.00 Glasovi 
in zvoki; 20.32 V nedeljo zjutraj z 
G. Pagano. (pon.): 21.17 Igra pia
nist Ramsey Lewis; 21.32 Simfoni
čni koncert; 22.45 Igra kvartet 
Tone Janša.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00, 14.00,

15.00, 17.00, 19.00, 21.00, 23.00 Po
ročila; 6.00 - 7.30 Sinoči, davi; 9.00, 
10.35 Radio anch’io; 11.30 Danes 
je na vrsti dežela Val d’Aosta; 
12.05, 13.30 Vi in jaz ’78; 14.30 Ko
mentarji, zapiski in spomini o ne
katerih znanih italijanskih popev
kah; 15.05 Rally; 15.30 Errepiuno;
17.05 Pridna mati, drugi prijate
lji —/ rad. igra; 17.30 Affaires, 
affari, affaristi; 18.05 Oddaja ž 
Mino (pon.); 18.35 Ali veš?; 19.35 
Jažž glasba; 20.25 Pretorjeve sod
be; 21.05 Simfonični koncert; 23.00 
Lahko noč z. ..

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12 00,

14.00, 15.00, 18.00, 19.00, 22.00, 24.00 
Poročila; 6.20 Rekreacija; 6.50 
Dobro jutro, otroci!; 7.30 Iz naših 
sporedov; 8.08 Glasbena matineja;
9.05 Radijska šola za nižjo stopnjo; 
9.30 Iz glasbene tradicije jugoslo
vanskih narodov in narodnosti;
10.15 - 11.00 Kdaj, kam, kako in po 
čem?; 10.45 Turistični napotki za 
naše goste iz tujine; 11.03 Znano in 
priljubljeno; 12,10 Z orkestri in so
listi; 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 
Pihalne godbe; 13.00 Danes do 13. 
ure; 13.20 Obvestila in zabavna 
glasba; 13.30 Priporočamo vam. . .; 
13.50 Človek in zdravje; 14.05 Gla
sbena pravljica; 14.16 Naši umet
niki mladim poslušalcem; 14.55 
Minute za EP; 15.30 Napotki za 
turiste; 15.35 Glasbeni intermezzo; 
16.00 «Vrtiljak»; 17.00 Studio ob 17. 
uri; 18.05 Moment musical; 18.55 
Minute za EP; 19.20 Obvestila in 
zabavna glasba; 19.35 Lahko noč, 
otroci!; 19.45 Minute z ansamblom 
Borisa Franka; 20.00 Stop pops 20;
21.15 Oddaja o morju in pomoršča
kih; 22.20 Besede in zvoki iz lo
gov domačih; 23.05 Literarni nok
turno; 23.15 Jazz pred polnočjo.
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Za prebivalce francoskega mesteca Lunay 
se druga svetovna vojna še ni končala
Pod bližnjim gričem je skladišče z najmanj 3.000 tonami angleškega streliva

Francoske oblasti hodijo »kot 
maček okoli vrele kaše*, v 
tem primeru bi rekli raje «okoli 
vročega streliva*, ki predstavlja 
življenjsko vprašanje za prebival
ce malega francoskega mesta Lu- 
nay v departementu Loir-et-Cher. 
Nihče ni oziroma noče biti glede 
tega problema »kompetenten», nih
če noče prevzeti nase niti odgo
vornosti za varnost okoliškega 
prebivalstva, kot tudi ne naloge, 
da bi odstranil 3.000 ton bomb 
in raznega streliva, ki je tu v ro
vih bližnjega griča že od 1940. le
ta. Čeprav je res, da 3.000 ton 
tedanjega streliva še ne predstav
lja nevarnosti, ki jo predstavlja 
enaka količina sodobnejšega stre
liva, je 3.000 ton vendarle ogrom
na količina.

V začetku druge svetovne voj
ne so si britanske enote v nepo
sredni bližini Lunaya napravile 
majhno zasilno vojaško letališče, 
nakar je pet tovornih vlako/ pri
peljalo sem omenjeno strelivo, ki 
so ga zložili v že vnaprej priprav
ljene rove v gričku. Britanci in 
Francozi so računali, da jih bo 
Maginotova linija, ki so jo nekaj 
let gradili med Francijo in Nem
čijo, zavarovala pred nacističnim 
vdorom in je bilo torej to streli
vo povsem na varnem. Ko pa je 
Hitlerjeva vojska Maginotovo li

nijo obšla in so odpovedale vse 
francoske in angleške sile, so 
Angleži letala z letališča pri Lu- 
nayu rešili, skladišče streliva pa 
so pustih nedotaknjeno, rekli bi 
nekako, da so nanj «pozabili».

Pa tudi francoske čete, ki so se 
razbežale, se niso zmenile za pod
zemeljsko skladišče. In ko so se 
odtod jeseni 1944. leta Nemci u- 
maknili, so minirali le del granat, 
posebno v začetku rovov, kar je 
povzročilo zrušenje tunelov v gri
ču, tako da je strelivo ostalo za
suto pod gričem.

In tako so dočakali mir, novo 
Francijo, z novimi oblastmi in no
vo osrednjo in tudi krajevno bi
rokracijo, ki je našla tisoč izgo
vorov, da se ni lotila tega nevar
nega skladišča pod gričem na 
robu mesteca Linay. Ljudje pa že 
dolgo spijo z enim budnim oče
som. Ker ni bilo s strani oblasti 
nobenega konkretnega odziva, so 
se obrnili na časnikarje, da bi ti 
sprožili ves problem. Ljudje tudi 
pravijo, da bi se dali ti tuneli 
drugače uporabiti, seveda če bi 
jih izpraznili.

Zgodba z oblastmi je stara. Le
ta 1955 so francoske oblasti ugo
tovile, da je stanje «resno», hkra 
ti pa potolažile nervozne Franco 
ze, da bo vse urejeno in naj le

malo počakajo. Nato so v istih 
krogih rekli, da umik streliva ni 
njihova naloga in naj se zato o- 
bmejo na višje oblasti.

Polnih enajst let je trajalo, da 
So od ministra za notranje zadeve 
izsilili priznanje, da je za vso za
devo kompetentno njegovo mini
strstvo. Hkrati je tedanji minister 
obljubil, da bo poskrbel za odstra
nitev »zapuščenega streliva*.

Kljub svečani obljubi je strelivo 
ostalo v griču in le ena komisija 
je kraj obiskala in po bežnem 
pregledu napravila zapisnik, v ka
terem se omenja «130 vnetljivih 
in 14 rušilnih bomb po 100 kg ter 
2 bombi po 50 kg*. Nadalje je tu
di rečeno, da so v griču odkrili 
tudi »nekaj ročnega orožja in pro
tiletalskih granat*. Leta 1967 pa 
je prva strokovna komisija »prodr
la* v grič in to z načrtom, da na
pravi temeljit pregled. Po tem 
«temeljitem» pregledu, ki pa je 
bil v resnici hudo površen, so 
sklenili, da bodo s strelivom uni
čili nekaj slojev bomb, vendar 
od tega ni bilo ničesar.

In tako se je zadeva nadaljeva
la kajti krajevna občinska upra
va je odgovornost zvračala na 
departementalne oblasti, te : ) pre
nesle odgovornost na osrednje o- 
blasti in tu so si odgovornost de

lili notranje ministrstvo, obramb-' 
no ministrstvo in druge kompe-1 
tentne oblasti, ki so nato odgo
vornost prenesle na nižje oblasti, 
dokler niso na poveljstvu letal
stva v obrambnem ministrstvu 
našli dokončne «rešitve» in prebi
valstvu naselja svetovali, naj se 
obrnejo na britanske oblasti, kajti 
strelivo so tja pripeljali Angleži 
in ne Francozi.

Francoskemu notranjemu mini
strstvu se je ta rešitev zdela ven
darle preveč neumna in so našli 
drugo rešitev. Rekli so ljudem, 
naj se obrnejo na vojaško inten- 
danturo, ki pa je spet našla od
govor in svetovala že dokaj živč
nemu prebivalstvu pod nevarnim 
gričem, naj se obrnejo na civilne 
oblasti, ker gre za zaščito civil
nega prebivalstva.

Končno Se je oglasil francoski 
tisk in nedavno tega je pariški 
«Figaro» opozoril francosko jav
nost, da «tovor 5 vlakov eksplo
ziva še vedno čaka, Lunay in o- 
koliški zaselki živijo še vedno na 
vulkanu*.

Kakor vidimo, kadar gre za de
lo, ki nikomur ne prinaša koristi, 
se ga birokracija otepa in zvra- 
ča kompetenco na tega in onega, 
pa naj . bo to pri nas, ki smo zna
ni že po prislovični birokraciji, 
kot tudi v Franciji ali kje drugje.
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SMUČARSKI SKOKI

ŠPORT ŠPORT SRORT
VČERAJ V INNSBRUCKU

5. januarja 1979

Kokkonen prepričljivo prvi
Norvežan Rund presenetil z drugim mestom - Bogdan Norčič šele 
35. - Finec Kokkonen vodi na skupni lestvici - Jutri v Bischofshoffnu

INNSBRUCK — Na olimpijski ska
kalnici na Bergislu se je včeraj na
daljevalo tekmovanje v smučarskih 
skokih letošnje že 27. novoletne ska
kalne turneje «Intersport».

•Junak tretje tekme je bil nedvo
mno Finec Kokkonen, ki je imel 
dva najdaljša skoka med vsemi 
številnimi tekmeci. Tako V prvi se
riji kot tudi v drugi je poletel kar 
98 m daleč, kar je bilo več kot do
volj za prepričljivo zmago na tej 

preizkušnji in s tem še toliko 
nelj zanesljivo prvo mesto na skup
ni lestvici. Potem ko je bil Kokko
nen tretji v Oberstdorfu in Gar- 
tnisch - Partenkirchnu je tokrat do
kazal, da je trenutno v odlični for- 
ro1 in najresnejši kandidat za kon
čno zmago letošnje skakalne turne
je štirih skakalnic.

Za prijetno presenečenje je tokrat 
Poskrbel še drugi nordijec Norve
žan Ruud, katerega na prvih dveh 
skakalnicah ne zasledimo med dvaj
setimi najboljšimi, z povsem enaki- 
rn® *n zanesljivima 96,5 m dolgima 
skokoma. Medtem ko je bil v GA-PA 
Danneberg nekoliko slabši (šele de
veti) je bil v Innsbrucku spet zane
sljiv in dolg, kot smo ga pač že 
navajeni zadnja leta. Tudi on je 
imel dva povsem enako dolga sko
ka, toda za meter krajša od Rudda.

S tem pa je vzhodni Nemec še 
naprej obdržal drugo mesto na skup
ni lestvici.

Glede na dosedanje razplete i- 
mata prav Kokkonen in Danneberg 
največ možnosti za tako visoki u- 
vrstitvi in tudi, da jo obdržijo do 
zadnje tekme, ki bo na vrsti že jutri 
v Bischofshoffnu. Švicar Walter Stei
ner je dobil več kot dobrega na
slednika, saj je bil Sumi peti za 
Duschkom, ki je skupaj s Tuchsche- 
rerjem in Saetreom razbil premoč 
NGR, saj ima tokrat med prvo de
seterico kar pet zastopnikov, še po
sebej bi omenili Deckerta, ki je bil 
Presenetljivi šesti.

Potem ko je bil Norčič najprej 
trinajsti in potem presenetljivo dru- 
8i je v Innsbrucku skakal dokaj 
Poprečno. Že prvi skok s 85 m ni 
obetal visoke uvrstitve, z drugim, 
ki je bil še za štiri metre krajši, 
Pa mu je šlo vse po zlu. Zaostanek 
7-a najboljšimi je bil dokajšen, ta
ko da je zdrsnil iz presenetljivega 
šestega mesta na štirinajsto in ima 
sedaj le malo možnosti, da bi se 
povzpel med prvo deseterico na 
končni lestvici.

Po prvi seriji je bil najboljši Ju
goslovan Bogataj, ki je skočil 87,5 
m. V drugi seriji pa si je zapravil 
visoko uvrstitev, ker je bil za več; 
kot deset metrov krajši.

Vrstni red v Innsbrucku:
1. Kokkonen (Fin.)

(98,0 in 98,0 m)
231,3

2. Ruud (Nor.)
(96,5 in 96,5 m)

224,6

3. Danneberg (NDR) 
(95,5 in 95,5 m)

218,8

4. Duschek (NDR)
(95,5 in 93,5 m)

216,0

5. Sumi (švi.)
(96,0 in 94,0 m)

215,4

b. Deckert (NDR)
(92,5 in 96,0 m)

213,3

7. Tuchscherer (Av.) 
(94,0 in 93,0 m)

213,2

8. Saetre (Nor.)
(94,5 in 94,0 m)

212,3

9. Weber (NDR)
(95,0 in 92,0 m)

212,3

10. Ostwald (NDR)
(95,0 in 95,5 m)

211,3

3b. Norčič (Jug.)
(85,0 in 81,0 m)

170,0

45. Bogataj (Jug.)
(87,5 in 77,0 m)

163,7

OBVESTILO
Pripravljalni odbor za 
planinsko sekcijo pri Slogi 

vabi vse interesente na prvi dru
žinski pobud, ki bo v nedeljo, 7. 
januarja. Zbirališče bo ob 9. uri 
Pred vaškim spomenikom v Bazo
vici.

Pohod je naslednji: Bazovica, 
vrh Kokoš, Gročana, Pesek, Dra- 
8a, ob robu Botača na Jezero in 
spet v Bazovico. Pohod bo pred
vidoma trajal 3 ure in bo ob vsa
kršnem vremenu.

48. Mlakar (Jug.) 162,7
(82,0 in 80,0 m)

56. Kajzer (Jug.) 149,8
(74,5 in 79,0 m)

71. Tepeš (Jug.) 127,2
(70,0 in 74,5 m)

Skupna lestvica po treh tekmah:
1. Kokkonen (Fin.) 578,1
2. Danneberg (NDR) 563,4
3. Duschek (NDR) 551,8
4. Sumi (švi.) 546,8
5. Tuchscherer (Av.) 538,0
6. Buse (NDR) 531,8
7. Škoda (ČSSR) 530,5

14. Norčič (Jug.) 501,6

ZA SVETOVNO PRVENSTVO

Wcngcn brez snega 
smuk v Crans Montani

WENGEN — Ker je v tem kraju 
zapadlo premalo snega, so odločili, 
da bodo moški smuk za svetovno

prvenstvo opravili istega dne (13. 
januarja) v Crans Montani.

V dvomu pa je tudi moški slalom, 
ki je bil na sporedu v VVengenu, 
14. januarja. Verjetno bodo tudi to 
tekmovanje opravili v Crans Mon
tani.

HOKEJ NA LEDU

Bolzano v vodstvu
CORTINA D’AMPEZZO — V dru

gem povratnem kolu prve italijan
ske hokejske lige je Merano, ki le
tos prvič nastopa v prvi ligi, kar 

| s 13:5 premagal Alleghe, z istim 
izidom pa je Asiago v Milanu pre
magal domači Diavoli. V drugih 
dveh srečanjih sta Brunico in Gar
dena remizirala z 1:1, Bolzano pa 
je v gosteh premagal Cortino s 5:2.

LESTVICA
Bolzano 31, Gardena 30, Merano 

24, Cortina 19, Brunico 16, Asiago 
in Diavoli Milan 15, Alleghe 9, 
Valpellice 2.

KOŠARKA V PRVI ITALIJANSKI LICI

Več presenečenj v 10. kolu
Antonini izgubil v Bologni ■ Pagnossin praznih rok v Pordenonu 
Pomembna zmaga tržaškega Hurlingbama - Emerson sam na vrhu lestvice

Ivo Stmad je med najuspešnejšimi napadalci Bregove enajsterice
vnM

V obeh prvih italijanskih košar
karskih ligah so v sredo odigrali 
10. kolo. V obeh prvenstvih je pri
šlo do več presenečenj

A -1 LIGA
Antonini iz Siene je po vrsti u- 

spešnih nastopov nerodno izgubil 
v Bologni proti skromni peterki Mer- 
curyja in je tako izgubil tudi stik 
z vodečim Emersonom. Državni pr
vaki pa so se morali pošteno po
truditi, da so strli odpor košar
karjev Mecapa iz Vigevana. V tem 
srečanju sta Yelverton in Malagoli 
dosegla po 30 točk, dobro je zaigral 
tudi Damir šolman, ki je dosegel 
17 točk in je zlasti zadovoljil v dru
gem polčasu.

Dve tekmi sta se zaključili po 
podaljških. Canon je v Benetkah 
premagal Sinudyne, potem ko je 
moral čosič zaradi petih osebnih 
napak na klop. čosič je dotlej do
segel 12 točk, izid pa je sedaj bil 
62:59 za Bolonjce.

Dokaj izenačeno pa je bilo tudi 
v Milanu, kjer je domači Billy po 
45 minutah igre premagal Perugino 
iz Rima. Gabetti iz Cantua pa je 
prvič v tem prvenstvu dobro igral 
in seveda premagal milanski Xerox. 
Pri tem pa gre omeniti, da so Tau- 
risanovi varovanci odigrali svojo 
najboljšo tekmo prav v sredo, ko 
so igrali brez obeh Američanov Neu
manna in Battona.

LESTVICA
Emerson Varese 16, Antonini Sie

na 14, Arrigoni Rieti, Billy Milan, 
Chinamartini Turin in Canon Be
netke 12; Perugina Rim, Xerox Mi
lan in Sinudyne Bologna 10, Scavo- 
lini Pesaro, Gabetti Cantu in Mer
cu^ Bologna 8, Mecap Vigevano 
in Amaro Harrys Bologna 4.

PRIHODNJE KOLO (7. 1.)
Antonini - Billy, Gabetti - China

martini, Mecap - Amaro Harrys, 
Perugina - Mercury, Scavolini - 
Canon, Sinudyne - Emerson, Xerox - 
Arrigoni.

NAJBOLJŠI STRELCI
Bucci (Antonini) 293, Morse (E 

merson) 276, Jura (Xerox) 274 
Grochovvalski (Chinamartini) 273, 
Roberts (Amaro Harrys) 263, Soren- 
son (Perugina) 247, Carraro (Ca
non) 241, Cimmings (Mercury) 229 
itd:

A-2 LIGA
Tržaški Hurlingham je v 10. kolu 

osvojil nadvse pomembni točki v 
tekmi z Jollyjem iz Forlija. Lom 
bardijevi varovanci so tako z 10 toč
kami na sredini lestvice. V nede
ljo pa jih v Gorici čaka izredno

težka naloga: derbi s Pagnossinom.
No, Goričanom v sredo ni uspel 

podvig, pa čeprav je Pomdexter do
segel kar 40 točk. Goriški košar
karji so namreč v Pordenonu ostali 
praznih rok, kljub temu pa še ve
dno imajo le dve točki zaostanka 
za vodečim Pintinoxom, ki je ne
pričakovano doma izgubil s Super- 
go iz Mester. Na vrhu razpredelnice 
se je Pintinoxu pridružil Eldorado 
iz Rima, ki je z odličnim Jeelani- 
jem (36 točk) odpravil Manner iz 
Novare.

Videmski Mobiam je osvojil dru
go prepričljivo zmago in je tako 
popravil svoj neugoden položaj na 
lestvici. Naj omenimo, da je v sre
čanju Mobiam-Juvecaserta Američan 
gostov Brown dosegel kar 50 točk.

LESTVICA
Pintinox Brescia in Eldorado Rim 

14, Rodrigo Chieti, Superga Mestre 
in Pagnossin Gorica 12, Acentro Ca- 
gliari, Bancoroma Rim in Hurlin
gham Trst 10, Sarilia Rimini, Jolly 
Forli, Juvecaserta, Mobiam Videm 
in Postalmobili Pordenon 8, Manner 
Novara 6.

PRIHODNJE KOLO (7.1.) 
Pagnossin - Hurlingham, Manner - 

AcentrO, Bancoroma - Pintinox, Ju
vecaserta - Šarila, Jolly - Postal
mobili, Rodrigo - Eldorado, Super
ga - Mobiam.

NAJBOLJŠI STRELCI 
Jeelani (Eldorado) 324, Pomdexter 

(Pagnossin) 319, Mel Davis (Man
ner) 315, Sutter (Acentro) 289, 
Fultz (Postalmobili) 268, Brown 
(Juvecaserta) 267, Harris (Superga) 
264, Laurel (Hurlingham) 251 itd.

V PRIJATELJSKIH TEKMAH

Bor proti Kontovelu 
in Don Boscu

Borovi košarkarji, ki se bodo u- 
deležili prvenstva «propaganda», bo
do jutri in v soboto, 13. januarja, 
odigrali dve prijateljski tekmi.

Jutri se bodo v Dolini ob 15.15 
spoprijeli z dečki Kontovela, v so
boto, 13. januarja, pa bodo igrali z 
Don Boscom («propaganda»), prav 
tako v Dolini. Bruno kneipp iBor) med metom na koš v tekmi z Jeans Comerjem

....................................... ........................................ ............................................................................................................................... .

NA ZIMOVANJU SKGZ V ZGORNJIH GORJAH PRI BLEDU

ŠTEVILNA TEKMOVANJA
Največ odličij sta si priborila Aleš Košuta in Olaf Sedmak

Na letošnjem zimovanju za otro
ke, ki ga je priredila komisija za 
doraščajočo mladino pri SKGZ v 
Zgornjih Gorjah pri Bledu, se je 40 
otrok iz Trsta in okolice ter iz Be
neške Slovenije v dobrem tednu dni 
temeljito naužilo svežega zraka in 
lepe zimske narave. Snega je bilo 
kar precej, žal pa je nekaj dni tu
di deževalo, tako da je bil smučar
ski tečaj nekoliko okrnjen (izpeljati 
ni bilo mogoče niti regularnega za
ključnega tekmovanja), v zameno pa 
so otroci nastopili v mhogih drugih 
tekmovanjih, kjer so dosegli take 
rezultate:

SUHI SLALOM 
FANTJE 

1. skupina
1. Del Medico Alain 29”8
2. Kralj Maksi 30”3
3. Leban Aleks 32”0
4. Okretič Aleks 32”6
5. Košuta Aleš 35"2
6. Mellai Marco 35”4
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. . . V DRUGI ŽENSKI ITAUJANSKI LIGIROKOMET

V NEDELJO V TRSTU

Prijateljska tekma 
med Cividinom 
in Kolinsko Slovanom

V nedeljo se bosta v tržaški šport
ni palači ob 17.30 v prijateljski tek
mi spoprijeli rokometni ekipi CiVi
dina in ljubljanskega moštva Kolin
ske Slovana.

Za ljubitelje rokometa in športa 
sploh bo to srečanje prava poslasti
ca. Ljubljančani so namreč prvi na 
lestvici v prvi zvezni jugoslovanski 
ligi in uvrščajo tudi odličnega Kri
vokapiča, ki je bil med ostalim tu
di član reprezentance sveta.

Tekma bo vsekakor za Tržačane 
edinstvena priložnost za preverja
nje forme posameznikov in uigra
nosti ekipe pred nadaljevanjem prve 
itahjanske lige.

KOŠARKA

Hurlinghamu globa
RIM — Košarkarska disciplinska 

komisija je za minuli dve koli v 
prvih dveh italijanskih ligah med 
ostalim uvedla naslednje ukrepe: 
izključila je za eno kolo Bonamica 
(Antonini), Thomasa (Scavolini) in 
Sergia Donadonija (Juvecaserta).

Hurlingham pa je dobil 50.000 lir 
globe.

ODBOJKA

Bor in Sokol z dvema točkama
Nabrcžinke so v 3. kolu presenetile z zmago nad Borom - Tri ekipe neporažene
Pred štirinajstdnevnim počitkom 

so odbojkarice v B ligi odigrale 3. 
kolo. Pred prazniki je kot nalašč 
naneslo, da sta se v slovenskem 
derbiju spoprijela Bor in Sokol.

Pred tem letošnjim neposrednim 
obračunom smo napisali in tudi oba 
trenerja sta bila soglasna, da je bil 
Bor nesporen favorit. Kot se pač 
večkrat dogaja in to še posebej, ko 
so derbiji, ta napoved se ni ures
ničila.

Nabrežinke so tokrat poskrbele 
za veliko in toliko bolj nepričako
vano prijetno presenečenje. Prvi set 
takega razpleta ni obetal, saj je 
bila zmaga borovk dokaj lahka in 
prepričljiva. To pa ne glede na to, 
da so morale domačinke tokrat na 
igrišče brez Debenjakove in Gla- 
vinove. V drugem setu pa je pri
šlo do nepričakovanega razpleta, v 
tem vse več kot zanimivem derbiju, 
ki se je le občasno dvignil iznad 
povprečja in prikazana odbojka je 
bila še daleč od drugoligaškega sre
čanja. Napak je bilo vse preveč in 
večkrat tudi začetniških ter, kar je 
še najbolj žalostno, je to, da so 
bridko razočarale tiste izkušene i-

gralke Bora, od katerih smo priča
kovali, glede na okrnjeno postavo, 
v tem derbiju največ.

Vse drugače pa lahko rečemo za 
Sokol, ki je po prvem izredno sla
bem začetku uredil svoje vrste in 
zaigral, kot je ta čas mogoče pri
čakovati. Igra sama se je nekoliko 
bolj razživela samo v četrtem ni
zu, ki je bil prav gotovo najlepši.

Tako imata sedaj oba naša za
stopnika po dve točki, kar ni naj
bolj spodbudno pred nadaljevanjeni 
prvenstva. Prav gotovo pa so tem 
izkupičkom veliko bolj zadovoljne 
Nabrežinke kot Tržačanke, ki so 
povrhu z boljšo razliko v setih za 
mesto više na lestvici.

Po treh odigranih tekmah so še 
tri ekipe neporažene. Poleg Liber- 
tas Fascina iz Fiume Veneta še 
novinca Ceneta Sotto in Treviso.

Odbojkarice iz Fiume Veneta so 
pospravile tretji par točk v gosteh 
kot tudi vrsta iz Ceneta Sotto. Tre
viso pa je doma odpravil Libertas 
iz Pordenona.

Že po treh kolih lestvica zadobiva 
nekoliko bolj jasno sliko, ki pa vsaj 
upamo, da nam ne kaže realne mo

či posameznih šesterk. Nesporno pa 
je, da je Libertas Fascina najres
nejši kandidat za napredovanje, Li
bertas iz Pordenona in Mantova pa 
zn nazadovanje.

IZIDI 3. KOLA 
Barribi Brescia - 

Libertas Fascina 0:3
Treviso - Libertas Pordenon 3:1 
Bor - Sokol 1:3
Primavera Noventa Vic. - 

Mantova 3:0
Libertas Schio - Cenate Sotto 1:3 

LESTVICA

2. skupina
1. Sedmak Olaf 33”0
2. Panjek Pavel 35”8
3. Grahonja Boris 36"9
4. Pertot Marko 37”4
5. Panjek Aleksander 37”6
6. Sterni Aljoša 37"8
7. Tuljak Erik 42'’4
8. Gomizelj Dorijan 42”7
9. Križman Peter 49"9

10. Pressburger Andrej 97”9
DEKLETA 

L skupina
1. Zobec Erika 27”0
2. Salvi Sabina 27”7
3. Zobec Silva 28”8
4. Sosič Adrijana 30”8
5. Malalan Martina 33”9
6. Abrami Rosana 35”4’
7. Škabar Erika 36”9

2. skupina
1. Sterni Alja 32'’6
2. Strazzolini Antonella 33”7
3. Marušič Klavdija 36”8
4. Grahonja Nataša 36”9
5. Osgnach Michela 42”3
6. Ogretič Morena '42”9
7. Simonitti Sonja 43”9
8. Zlobec Sharagei u ., 4g”9
9. Stanco Barbara 67 8

3. skupina
1. Rupel Eleonora 35”7
2. Pavletič Poljanka 42”5
3. Strazzolini Claudia 45”8
4. Colja Katja 46"5
5. Bresciani Odama 49”3
6. Mellai Laura 53"9

SANKANJE
FANTJE

1. Košuta Aleš 11”4
2. Panjek Pavel 11”4
3. Del Medico Alain 11”5
4. Križman Peter 11”5
5. Pertot Marko 11”7
6. Leban Aleks 11”8
7. Sedmak Olaf U”8
8. Okretič Aleks 11”8
9. Panjek Aleks 11”9

10. Mellai Marco 12'’0
11. Kralj Maksi 12'T
12. Sterni Aljoša 12’T
13. Gomizelj Dorijan 12"2

Fascina F. Veneto 3 3 0 9:1 6 14. Grahonja Boris 12”3
Treviso 3 3 0 9:3 6 15. Bogateč Lorenco 12”8
Cenate Sotto 3 3 0 9:3 6 16. Tuljak Erik 15”7
Primavera Noventa 3 2 1 7:3 4 17. Pressburger Andrej 72” 6
Barribi Brescia 3 1 2 5:6 2 DEKLETA
Sokol 3 1 2 5:7 2 1. Zobec Erika 11”3
Bor 3 1 2 4:6 2 2. Sosič Adrijana 11”4
Libertas Schio 3 1 2 4:8 2 3. Salvi Sabina 12”1
Mantova 3 0 3 2:9 0 4. Abrami Rosana 12"1
Libertas Pordenon 3 0 3 1:9 0 5. Zobec Silva 12”5

PRIHODNJE, 4. KOLO 6. Malalan Martina 12”8
Sokol - Barribi Brescia Fascina 7. Škabar Erika 12"8

Fiume Veneto - Treviso, Libertas 8. Zlobec Sharagei 12 "9
Pordenon - Libertas Schio, Manto- 9. Sterni Alja 13”6
va - Bor, Cenate Sotto - Primave- 10. Rupel Eleonora 13"6
ra Noventa Vicentina. G. F. 11. Colja Katja 17”1

DAMA
1. Okretič Aleks, 2. Košuta Aleš, 

3. Leban Aleks, 4. Pertot Marko, 
Sedmak Olaf in Grahonja Boris ter 
drugi.

ŠAH
1. Košuta Aleš, 2. Sedmak Olaf, 

3. Okretič Aleks, 4. Del Medico A- 
lain in Okretič Morena ter drugi.

DOMINO
1. Sterni Alja, 2. Abrami Rosana, 

3. Pavletič Poljanka ter drugi. 
ČLOVEK NE JEZI SE

1. Bogateč Lorenco, 2. Zlobec Sha- 
ragei, 3. Sedmak Olaf, 4. Okretič 
Morena, Sosič Adrijana in Leban A- 
leks ter drugi.

RISANJE
1. Škabar Erika, 2. Marušič Klav

dija, 3. Zlobec Sharagei in drugi.
KVIZ

Zmagala je ekipa v postavi: Abra
mi Rosana, Salvi Sabina, Zobec E- 
rika, Zobec Silva, Panjek Pavel, 
Strazzolini Antonella, Simonitti So
nja, Mellai Laura.

TENIS

Vilas zopet uspešen
HOBART — Po predvčerajšnji 

zmagi na prvenstvu Avstralije je 
včeraj Argentinec Guillermo Vilas 
uspešno startal v prvem dnevu med
narodnega teniškega turnirja v Ho- 
bartu.

Njegova včerajšnja nasprotnika 
sta bila tokrat dva Avstralca. Phil- 
lipsa je premagal s 6:2, 6:4, Camp- 
bella pa tudi s 6:2, 6:4.

* * *
Panatta • Bertolucci
zmagala
LONDON — Po neuspešnem pr

vem kolu na svetovnem prvenstvu 
dvojic sta Panatta in Bertolucci v 
drugem kolu zmagala. Italijanska 
teniška igralca sta premagala Juž
noafričana McMillana in Hewitta s 
6:2, 2:6, 6:4.

V drugi skupini sta Poljak Fibak 
in Nizozemec Okker odpravila bri
tanski par Cox - Lloyd s 7:6, 6:2.

Paola Pigni se poslavlja
RIM — Atletinja Paola Pigni je 

včeraj na tiskovni konferenci javi
la svoj odstop. Paola Pigni, ki je 
stara 33 let, je bila aktivna atletinja 
kar 17 let in je bila celo trikrat sve
tovna rekorderka.

HOKEJ NA KOTALKAH

1. ITALIJANSKA LIGA

Goriziana letos 
z mlado postavo

Jutri se bo pričelo državno pr
venstvo v hokeju na kotalkah, v 
katerem nastopa 14 ekip. Med temi 
sta tudi dva predstavnika dežele 
Furlanije - Julijske krajine: Gori
ziana in Pordenone.

Ostale ekipe, ki se bodo potego
vale za državni naslov pa so: Tris- 
sino, Follonica, Breganze, Novara, 
Amatori Lodi, Monza, Fonte dei 
Marmi, Giovinazzo, Viareggio, Reg- 
gio Emilia, Bassano in Castiglione 
della Pescaia.

Katere so možnosti goriške eki
pe v letošnjem prvenstvu? Po obe
tajočih nastopih v prvenstvih pred 
nekaj leti, ko so Goričani bili v 
samem vrhu državnega hokeja, je 
ekipa v zadnjih letih dokaj razoča
rala. Vzrok je slab finančni položaj 
ekipe, ki ji ne dovoljuje, da bi 
brez težav pričela prvenstvo. Zaradi 
gmotnih težav je namreč Goriziana 
odstopila nekaj dobrih igralcev, ta
ko da sedaj nastopa z dokaj mlado 
postavo, ki jo sestavljajo v glav
nem mladi goriški hokejisti. V le
tošnjem prvenstvu zato ne moremo 
pričakovati od goriške ekipe velikih 
podvigov. Pomembno bo že, da se 
Goriziana reši pred izpadom in na
daljuje s politiko mladih, ki se bo 
nedvomno čez nekaj let obrestovala.

Prvo tekmo bodo Goričani igrali 
doma, in sicer jutri zvečer proti 
Monzi.

(nr)

HOKEJ NA LEDU

STOCKHOLM — Sovjetska zveza 
je osvojila svetovni naslov v mla
dinski kategoriji.

V finalnem dvoboju j' premagala 
Švedsko s 7:5.

NOGOMET

V Piacenzi sneg
PIACENZA — Zaradi snežnega 

meteža včerajšnje prijateljske no
gometne tekme Piacenza - Catanza- 
ro niso odigrali.

FARO — V prijateljskem sreča
nju mladinskih reprezentanc je vče
raj ZRN premagala Portugalce s 
3:0.

OBVESTILA 
SK Devin

obvešča, da se bo smučarska te
lovadba, ki je bila med počitnica
mi prekinjena, redno nadaljevala 
od 10. januarja z istim urnikom
in bo v istih dneh.

• * •

SPDT
obvešča, da sc bo v nedeljo, 7. ja
nuarja, redno nadaljeval smučar
ski tečaj SPDT v Ravasclettu oz. 
na Zoncolanu. Zbirališče in odhod 
avtobusov bo ob 6. uri na Trgu Ul- 
piano v Trstu (pred sodnijo).

— MIŠKO KRANJEC —

Nekoč bo lepše
(Dve povesti)

84.

Ko je stopila v ravnateljevo pisarno, je otrpnila: pred 
njo je stal njen oče. — Majda se je bila že nekako spri
jaznila z mislijo na ječo, nikakor pa se ni mogla sprija
zniti z mislijo, da bi oče izvedel za njene grde stvari. 
A on je bil tu!

Pomežikovala je. Zdelo se ji je, da sanja težke sanje. 
Na vsak način bi se rada prebudila, ker resnica ne more 
biti tako strašna kakor te sanje. V njej se je dvignil srd 
Proti Komarju: le kaj je v vso to njeno umazanijo treba 
mešati še njenega očeta? Mar naj bi ga pustili v njego
vem čeprav težkem, a vendar lepem svetu.

Nič manj ni bilo mučno za Suhadolca, ko je zagle
dal pred sabo svojo hčer. Kakor da njegovo Majdo, ki 
i° ie tako neskončno rad imel, osvetljuje neka zoprna 
luč, ki ščemi v očeh.

Majdi ni ušlo, kako so se mu ob srečanju z njo 
skalile oči in se ovlažile. Bil je na tem, da ne bo mogel 
skriti teh solza.

Hotel je stopiti do hčere, a ga noge niso nosile: samo 
stal je še lahko. Tudi rok ni mogel stegniti, le zganil je 
še lahko z njimi in zašepetal z ustnicami. Za trenutek 
sta si tako stala drug drugemu nasproti. Moralo bi se

kaj zgoditi in najbrž bi se zgodilo, da ni Komar po
segel vmes.

»Sedita... oba sedita... moramo se pogovoriti,* je rekel.
Ton njegovega glasu je bil tak, da si nista niti segla 

v roko, kakor bi sicer bilo potrebno. Preložila sta na kas
neje, ko bosta sama. Ker kar tako ju vendar ne bo
do ločili.

Majda se ni več upala ozreti se po očetu, po njego
vih očeh. Bala se je, da ji bo preveč vsega očital. Za
čutila se je daleč od njega, zato ker se je v svojih na
črtih že bila ločila od njega. Skoraj malo tuj se ji je že 
zdel, ne več takšen, kakršen je bil, ko jo je bil prišel 
prosit za denar, ko ji je bil prinesel nekakšno prebujenje, 
a je vendar ni bil rešil, ker ni vedel, kako je z njo. Zdaj 
ji ne more pomagati, ne more je rešiti. Poslej bo sama, 
zavržena. Ko se bo nekoč rešila ječe, si bosta popolnoma 
tuja. Mladostna lepota, nekdanja ljubezen med njima 
— vse bo pozabljeno. Vse to je ona umazala in tega ne 
more nihče več oprati z njenega življenja.

Stal je pred njo. Za čas se ij je zazdelo, da ni več 
samo podoba očeta, temveč nekaj več, da je postal njena 
prebujena vest, njeno spoznanje.

Leo Komar je obvisel na njej s svojimi vodenimi, to 
krat zelo, zelo hladnimi, prav poslovnimi očmi. Ko je 
spregovoril, se ]e Majdi zdelo, da govori poslovno, se- 
stankarsko, nič več tako, kakor je včasih govoril z njo, 
ko ji je dejal zadovoljno: »Takšne ljudi, kot ste vi, bi 
potrebovali v podjetju, ne pa ta bagaž, ki te povsod vara, 
in ki moraš paziti nanj na vsakemu koraku!« Majda bi 
se zdaj morala nasmehniti: tisti 'bagaž' bo ostal ln dalje 
delal, ona, ki je bila za 'zgled' drugim, pa v ječo!

»Majda,« je rekel Komar, »z očetom sva se na kratko

pomenila o stvari. Podrobno mu lahko vi razložite, če 
se vam bo zdelo potrebno. Midva — vi in jaz — sva za 
zdaj opravila. Mislim, da me boste razumeli. Bil sem 
se zanesel na vas. Mladi, polni idealizma ste bili prišli 
k nam, vsem sem vas bil dajal za zgled, kakšnih ljudi 
da bi mi povsod potrebovali. Pomislite!« se je posmehnil, 
«če bi povsod imeli prav takšne ljudi! — No, zase bom 
že pogoltnil take 'zglede'. V podjetju imam kup starih 
trgovcev, ki smo jih zmerjali z izkoriščevalci, špekulanti, 
kapitalisti. Vzeli smo jim bili trgovine ali jih kako dru
gače spravili ob trgovine, še danes jih imamo za kapi
talistični element in socializem jim je tuja stvar. Niso 
komunisti. Veste, kakšne boje smo imeli z njimi. Ampak, 
Majda, ne kradejo mi, vsaj ne na debelo in ne na takšen 
način. — Ko boste zmogli, le premislite to stvar. Večno 
se ne bo dalo ne plesati ne pohajkovati, ne zapravljati 
in se ne zgubljati in ne propadati! — Mogoče je na meni 
mnogo krivde za vaš propad, ker nisem pazil na vas, 
ko sem vedel, da je za mladega človeka v trgovini vedno 
nevarno. Toda jaz sem trgovec, moral sem postati trgo
vec. imamo plan prometa, denarja. Nimamo pa vzgojnih 
in podobnih planov. To ne spada v Okrajni magazin. Ko
likor pa spada, bi to morali opravljati vi, kar vas je ta
kih, ki je človek zidal na vas. — To je vse, kar vam 
imam povedati. Globoko ste razočarali mene in marsi
koga. To razočaranje mi ne da, da bi še govoril z vami. 
Vsak čas bova opravila. Zdaj pa si tole dobro zapomnite 
in se tudi ravnajte po tem: takoj boste pospravili svoje 
stvari, poobedujete z očetom in se odpeljete s popoldan
skim vlakom. Z nikomer nimate kaj govoriti. Dobili boste 
za tri tedne bolezenski dopust... če bi vas že kdo vprašal. 
S prvim boste nastopili službo pri nekem mojem prija
telju v drugem okraju. Seveda mu bom povedal, kako

in kaj je z vami. Imeli boste več kot dovolj časa, da bo
ste doma premislili vso stvar. V novi službi boste imeli 
priložnost, da vse popravite. Razen mojega prijatelja ne 
bo nihče vedel, kako je z vami. To je vse. Storil bom za 
vas, kar morem. Nočem, da se v svojih otročarijah do 
kraja pogubite. O vsem tem sem se pogovoril z našimi 
ljudmi. Zato tudi ne bom dajal te stvari dalje. Privolili 
so v moj načrt: denar boste vračali v mesečnih obrokih, 
kar naj bo pokora za vas. Vaš oče bo porok, da boste 
res vračali, razen če ga hočete osramotiti do kraja. Ne 
nameravam ga uničiti: če zavržete vse to, njega ne bom 
pestil. Država bo tudi te tisočake pozabila. Niso prvi ne 
zadnji, ki jih mora pozabiti. Ljudje ne bodo propadli za
radi takih malenkosti. Hočem pa, da vaš oče ve za vaše 
dejanje in da boste malo mislili tudi nanj, če bi vas spet 
začelo zanašati. To je vse. 2e nekaj dni se ukvarjam s 
to zadevo. Nisem zamolčal vašega dejanja, ker ste ko
munist. Jaz sam sem slab komunist, nisem zgrajen, ka
kor se temu reče. Ali jaz z vsem svojim srcem pripadam 
tej skupnosti, tudi komunizmu. Ce še nisem zgrajen, slu
žil bom vendar tej ideji s tistim, kar znam in zmorem, 
in če ne drugače, vsaj s trgovino. Se enkrat: da ne boste 
mislili, da zakrivam vaše dejanje, ker ste komunist. Maj
da, vi veste, da nisem pogubljal tudi onih, ki smo jih 
letos in lani odkrili, ker je šlo za mlade ljudi: nobenega 
nisem dal zapreti. Toda ne pozabite: to je poslednja pri
ložnost, da se rešite! Komunist — to bi moralo biti nekaj 
svetlega, nekaj velikega. Takšni so po mojem bili komu
nisti pred vojno, vsaj večina. In kolikor jih poznam, teh 
starejših, nekdanjih, — na vseh je nekaj svetlega. Taki 
so bili tudi komunisti v borbi. Majda, mi pa — krade
mo, ali pa počnemo kaj drugega takega! Kam vodi takšna 
pot? — Ali imate denar za vlak?« je prešel na drugo stvar.
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TOŽIL GA JE PREDSEDNIK SODIŠČA IZ CAMERINA

ZARADI HOMILIJE PROTI SPLAVU 
KARDINAL BENELLI PRED SODNIKE
Sodnik Sabalich je obtožil cerkvenega dostojanstvenika žalitve parla
menta - Nadaljuje se ostra polemika o zakonu o splavu - Izjava Piccolija
RIM — Kaže, da ima kardinal Be- 

nelli pri svojih političnih pustolov
ščinah isto pasjo srečo kot senator 
Fanfani, katerega visoki cerkveni 
dostojanstvenik nadvse občuduje in 
mu je iskren prijatelj. Kamen, ki 
ga je zalučal florentinski nadškof s 
svojo božično homilijo o splavu, mu 
je padel natanko spet na glavo. 
Sam papež se je zelo previdno izre
kel o stališčih kardinala (»čeprav 
moramo spoštovati vse, ki mislijo 
drugače, lahko le s težavo ocenimo 
objektivno in nepristransko vse ti
ste, ki izdajajo poročno zvestobo, 
ali tiste, ki dovoljujejo, da se uni
či življenje, ki nastaja v materinem 
telesu*), predsednik sodišča v Ca- 
merinu Giovanni Sabalich pa je 
včeraj prijavil kardinala Benellija 
florentinskemu sodišču zaradi oma
lovaževanja, oziroma «žalitve parla
menta*.

Giovanni Sabalich, ki se je ro
dil v Splitu pred 63 leti in ki se 
proglaša za vernega, a ne katoli
čana, meni, da se je kardinal v

svoji homeliji na božično noč močno 
prekršil proti zakonu in v svoji pri
javi sedišču med drugim pravi: 
»Besede o novi križarski vojni pro
ti italijanskemu zakonu o splavu, 
ki ga je kardinal označil kot stru
peni tvor, ki ga je treba čimprej 
izruti, samo podpihujejo javno mne
nje in mu vsiljujejo misel, da je za
kon nekaj, kar je treba zaničeva
ti. S tem pa gre kardinal Benelli 
očitno na protizakonita stališča. 
Zaradi tega so bile močno omajane 
norme konkordata, ki ukazujejo in 
narekujejo duhovščini, da na dr
žavnem ozemlju mora spoštovati 
suverenost države same.* »Demo
kratični zakon,* nadaljuje sodnik, 
»se lahko reformira, lahko se od
strani z referendumom, nikakor pa 
ga ni mogoče izruti s protizakoni
tim in nedemokratičnim nastopom. 
Omalovažujoč odnos do zakona je 
sam na sebi tudi omalovaževanje 
tistega, ki je zakon predložil in o- 
dobril, zaradi tega pa je kardinal 
žalil celotni parlament.*

Referendum proti IB členom 
veljavnega zakona o splavu

Naloga vsakega javnega moža, 
meni nadalje predsednik sodišča v 
Camerinu, in posebno neke cerkve
ne oblasti, ki ima v naši državi ve
lik vpliv na ljudi, je, da meri svo
je besede. Ob tem pa je tudi na
loga tistih, ki predstavljajo zakon 
in ga branijo, da zahtevajo od sle
hernika spoštovanje inštitucij naše 
republike, predvsem danes, ko jo 
preveva res dramatični trenutek, 
oziroma ozračje.

Sodnik Giovanni Sabalich je za
tožil samo enega duhovnika, čeprav 
vidnega. Uredništvo feminističnega 
dnevnika Donna pa je državnemu 
pravdništvu prijavilo vse škofe stal
nega sveta škofovske konference 
zaradi «zasebnega nasilja z obtežil- 
nimi okoliščinami ih zaradi groženj 
z obtežilnimi okoliščinami proti vsem 
ženskam.* «Grožnja je toliko bolj 
huda in močno ustrahovalna, ker 
se v naši katoliški državi z njo 
strinja na milijone ljudi. Izobčenje 
pa pomeni pekel in bodoče v^čno 
pogubljenje, če pa že ne tega, je 
to splošno družbeno izobčenje*.

Na dlani je, da se že uveljavlja 
metaforično vzeto, biblični rek oko 
za oko in zob za zob. če je cerkev 
mislila sprožiti nepredviden in zma
govit napad, pa mora že sedaj res
no pomisliti kako odnesti cele kosti 
iz tega navzkrižnega ognja, ki ga 
je sama odprla. Verjetno niti biv
ši namestnik tajništva vatikanske 
države ni predvidel, da se bj nje
gova vloga v nekaj dneh popolnoma 
preobrnila: iz sodnika je postal so- 
jenec.

O celotni aferi je včeraj sprego
vorila tudi jezuitska revija Civil- 
ta cattolica. Jezuiti pravijo, da i- 
zobčenje je bilo vedno v veljavi, 
škofje so samo spomnili vernike na 
to neizpodbitno dejstvo, da bi jih 
rešili greha. Italijanski zakon pa, 
ki nudi celo brezplačen splav, je 
permisiven in ne preventiven. Za
radi tega. z ozirom na to, da bo 
v Italiji do konca leta opravljenih 
nad tisoč splavov, cerkev ne more 
molčati in mora ta pojav nadvse o- 
stro obsoditi.

Vsi so raztimeli, da je vsa 
gonja proti splavu politično deja
nje, pa čeprav je uradno glasilo 
Vatikana Osservatore romano pred 
dnevi pojasnjevalo, da je imel pa
pež v svojem prvem govoru namen 
govoriti samo o veri in morali, se
veda s katoliškega vidika.

Pa tudi Flaminio Piccoli je mo
ral pojasniti, da KD ni proti zakonu 
o splavu 1 in zakon sam s te strani 
ni v nevarnosti, pač pa edina nevar
nost zanj prihaja s strani radikal
cev,

G. G.

MILAN — Včeraj zjutraj so v te
lefonski kabini pri postaji podzem
ske železnice na Trgu Giovanni dal 
le Bande nere našli pitona, ki je 
v noči med ponedeljkom in torkom 
zbežal iz cirkusa «Medini*. Skoraj 
dva metra dolga kača se je verjet
no hotela zavarovati pred mrazom 
in edino kritje, ki ga je našla, je 
bila pač telefonska kabina.

f
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Sirena v kopenhagenskem pristanišču izstopa iz pokrajine kot še nikoli, 
saj je izreden mraz uklenil in pobelil pristanišče (Telefoto ANSA)

lili! ZA SEDEM ČLANOV BASKOVSKE ORGANIZACIJE ETA

Španska policija aretirala morilce 
madridskega vojaškega guvernerja
Na pogrebu gen. Ortina Rila so frankistični častniki ob prepevanju nacifašisti- 
čnih himen in koračnic ščuvali k zrušenju vlade in vzpostavitvi vojaškega režima
MADRID — španska tiskovna a- 

gencija EFE poroča, da so policij
ski agenti aretirali morilce vojaške
ga guvernerja madridske pokrajine 
Costantina Ortina Gila. Le ta je bil, 
kot znano,: ustreljen predvčerajš
njim pred lastnim domom. Vest ne 
ponazarja, koliko ljudi je bilo pri
jetih, pač pa druga agencija, «Eu- 
ropapress* govori o treh moških. 
Gotovo je le, da so jih zajeli v 
naselju Cerezo de Abajo v segovij- 
ski pokrajini, ki šteje le 293 pre
bivalcev.

Pozneje je prišla vest, da je are
tiranih vsega sedem. Med njimi so 
trije znani pripadniki vojaškega 
krila organizacija ETA: Mugica Ar- 
regui, Marcelino Echaniz Landa in 
Lorenzo Artola Zaralegui.

«V danih razmerah je vsaka dvo
umnost vredna najstrožje obsodbe: 
če si na strani policije in civilne 
straže, prav, v nasprotnem prime
ru si pribočnik teroristov*. Tako je

naglasil notranji minister Rodolfo 
Martin Villa, ko je včeraj ponoči 
preko radia in televizije obrazložil 
javnosti stališče vlade do razrašča
jočega se terorizma, ki je prve tri 
dni novega leta zahteval poleg ge
nerala Ortina Gila še smrt pomoč
nika vojaškega guvernerja v San 
Sebastjanu podpolkovnika Joseja 
Marie Herrere in policijskega raz- 
streljevalca Francisca Berlange.

Minister je izrecno zatrdil, da 
vlada sploh ne namerava zaradi 
stopnjevanja terorističnih napadov 
uvesti izjemnega ali morda celo ob
sednega stanja, ker bi to ne bilo v 
skladu z načeli demokratičnega re
žima in ustave. Terorizem naj bi 
bilo mogoče zatreti po Villovem pre
pričanju zgolj z izvajanjem decem
bra lani v parlamentu odobrenega 
protiterorističnega zakona. Z druge 
strani vlada ne bo razglasila nove 
amnestije: «Prvobitna pravica člo
veka je pravica do življenja, čemu

TOKRAT SE METEOROLOGI NISO UŠTELI

Skoraj nad vso Italijo močno sneži: 
prve žrtve in hudi zastoji v prometu
V različnih krajih polotoka večurni izpadi električne energije - ENEL poziva k 
varčevanju z elektriko v konicah - Sneženje zajelo tudi osrednjo Dalmacijo
RIM — Le štirideset odstotkov 

predvidevanj italijanskih meteoro
logov se uresničuje, včerajšnje sne
ženje pa so do pičice natančno na
povedali. Kljub temu pa je sneg 
presenetil nepripravljene cestarje, 
predvsem na ligurskih obalnih ob
močjih, a tudi drugje ni bilo nič 
boljše.

Severfto od Alp je v preteklih
dneh mraz povzročil nad 70 člove
ških žrtev, a včerajšnje vesti iz 
Italije so dokazovale, da bi v Ita
liji doživeli pravo morijo, če bi bil 
položaj le približno podoben onemu 
v severni Evropi. Na cesti Savona 
- Genova se je včeraj zjutraj smrt
no ponesrečil šofer težkega tovor
njaka, šele potem je bilo vsem ja
sno, da je cesta neprehodna in so 
jo zaprli. Vozilo je na poledenelem 
cestišču zaneslo, da je strmoglavilo 
po tridesetmetrskem nasipu. Nekaj 
podobnega se je pripetilo na avto
cesti Palermo - Catania, kjer je si
len sunek vetra zagnal z nekega 
viadukta kontejnerski vlačilec, šo
fer, težkega tovornjaka je bil pri 
priči mrtev, njegova dva sinova pa 
sta hudo ranjčna. O prometnih ne
srečah poročajo tudi iz drugih kra
jev, k sreči pa je bila le material
na škoda, več desetin voznikov pa 
je bilo lažje ranjenfh.

Pri Bologni je snežni plug cestne
ga podjetja ubil neko gospodinjo,

RIM — Skupina 22 «zasebnikov», 
ki jih je vodil poslanec Giacinto 
Pannella, je včeraj uradno vložila 
na kasacijskem sodišču zahtevo o 
sklicu referenduma, s katerim naj 
bi odpravili 13 členov veljavnega za
kona o splavu.

Pozneje so radikalni poslanci (biv
ši in novi) sklicali tiskovno konfe
renco, na kateri so pojasnili, da 
je cilj referenduma «doseči samo
odločbo ženske*, ki je — po njiho
vem mnenju — sedanji zakon o 
splavu ne jamči v zadostni meri. 
Poleg tega pa zahtevajo, naj se 
povsem razbremeni kakršnekoli ka
zni opravljanje splavov v nekate
rih okoliščinah.

Poslanec De Cataldo je pri tem 
pojasnil, da je predlog o referen
dumu »odprt*, v kolikor so radikal
ci pripravljeni sprejeti predloge in 
zamisli drugih političnih sil, ki bi 
se pridružile zahtevi o referendumu 
za odpravo veljavnega zakona o 
splavu.

Zahteva radikalcev o referendu
mu za razveljavitev večine členov 
veljavnega zakona o splavu nima 
nič skupnega s stališči katoliške 
cerkve, kj se je zadnje čase spet 
zagnala proti omenjenemu zakonu. 
To poudarjajo v svoji reviji »Civiltš 
cattolica* jezuiti, ki so mnenja, da 
je »dolžnost kristjanov ukrepati pre
ventivno, da do splavov ne bo pri
šlo, ker bo družba sprejela novoro
jenčka dostojno, kot se spodobi člo
veku*. Zato morajo kristjani, meni
jo jezuiti, »delati na kulturnem, sin
dikalnem, družbenem in gospodar
skem področju, da se zaščiti zave
stno materinstvo.*

V okviru verskega občestva pa 
niso vsi enakega mnenja. »Skupno
sti baze*, ki združujejo oporečniške 
kristjane, opozarjajo na nevarnost 
»križarske vojne*, ki jo skuša v 
teh dneh obnoviti cerkev pod vod
stvom novega papeža in še to v 
upanju, da bo cerkev prevladala v 
družbi, ki jo pretresa globoka kriza 
vrednot.

Oporečniškj kristjani se zato izra
žajo za moralni zakon, ki ne potre
buje verig družbene norme in za 
laično državo, ki naj ne '»>< podre
jena muham cerkvene oblasti. (Na 
sliki: Giacinto Pannella podpisuje 
uradno zahtevo po referendumu. Tc- 
leloto ANSA).
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NA PROCESU V REGGIO CALABRH

Močan udarec kalabrijski mafiji: 
obsojenih osemindvajset veljakov
To je prva razmeroma stroga razsodba v zgodovini italijanskega sod
stva proti mafijskim organizacijam - Oproščenih 32 osumljencev
REGGIG CALABRIA — »Zgodo

vinska obsodba* bi lahko rekli o pro
cesu, ki se je včeraj končal v Reg- 
gio Calabrii proti stari in novi ka
labrijski mafiji. Sodniki so po e- 
najstih urah posvetovanja obsodili 
28 mafijcev, 32 pa so jih oprostili. 
Obsodba znaša skupno 207 let za
porne kazni, najbolj pa so jo sku
pili zgodovinski «bossi* raznih ma
fijskih «bratovščin».Tako je na pri
mer bil obsojen na 11 let zapora 
Girolamo Piromalli, nadalje na 10 
let njegov brat Giuseppe, na 7 let 
njun nečak Gioacchino, na skoraj 
10 let Paolo de Stefano, na 8 let 
brata Domenico in Pasquale Libri, 
na 10 let Vincenzo Mammoliti, na 
9 Saverio Mammoliti (ki je vodil 
ugrabitev Paula Gettyja), pa še 
drugi »priznani* mafijski vodje bo
do lepo kopico let presedeli za re
šetkami, tako da so sodniki resni
čno nastopili proti najbolj vplivnim 
kalabrijskim mafijcem, medtem ko 
so oprostili le manjše ribe zaradi 
pomanjkanja dokazov.

Kot znano, je javni tožilec zah
teval celo 53 obsodb s skupno 475 
leti zaporne kazni, a včerajšnja raz
sodba je kljub vsemu precej huda 
in trda.

Razsodbo so sprejeli v Kalabriji 
z vidnim zadovoljstvom, predvsem 
politične stranke in druge družbene 
sile, ki ugotavljajo, da čeprav 28 
obsodb in 32 oprostitev niso najhuj 
ša kazen, pa vendarle pomeni raz 
sodba močan udarec rovarjenju in 
delovanju kalabrijske mafije. Vsi

dosedanji procesi proti mafiji so se 
namreč zaključili z zelo milimi ob
sodbami, ali celo brez njih s po
polno oprostitvijo obtoženih.

V bistvu lahko tokrat rečemo, da 
je bil storjen velik korak naprej pri 
preganjanju in omejevanju mafijske
ga fenomena, ki predstavlja odlo
čilen zaviralni moment za celoten 
ir. splošen razvoj Kalabrije. Pome
ni pa tudi hud udarec «mafijskim 
bratovščinam*, ki imajo prav v tej 
deželi močne in težko iztrebljive 
korenine.

Proces proti 60 mafijcem v Reg- 
gio Calabrii je bil osnovan samo 
na indicih, ki pa so v teku obrav
nave prerasli v dokaze. Skratka, to 
je bila prava zmaga resnice nad 
sodno resnico, če se smemo tako 
izraziti.

Drugo nadvse važno dejstvo, ki 
izhaja iz procesa proti kalabrij
skim mafijcem, je to, da je bilo 
še enkrat dokazano pronicanje ma
fije v javne ustanove, oziroma v 
notranjost javne oblasti. Na proce
su je bilo videti upravitelje, kako 
so smešno in obenem bedno zani
kali dokazana dejstva, še več, po 
njihovem mnenju so bile nekatere 
osebe, ki so sedele na zatožni klopi, 
vsega spoštovanja vredne in ne
sumljive. Na dan je torej prišla vsa 
mreža in povezave, na katere lah
ko mafija računa, da uveljavi svo
jo strupeno prisotnost znotraj pro
duktivnih sektorjev, predvsem kar 
se tiče javnih del, prevozov in grad
beništva, kjer se »bratovščine* bo

gatijo na račun delavstva in delov
nih ljudi.

Zato lahko ob vsem tem na koncu 
rečemo, da se je prvič v zgodo
vini uveljavila volja državnih u- 
stanov, da se borijo proti mafiji z 
drugačnimi, pravičnejšimi prijemi 
in ne s tradicionalnimi, kot se je 
do včeraj dogajalo, (mč)

Neznanci ubili 
očeta enega 
izmed obsojenih 
mafijcev

REGGIO CALABRIA - Sinoči so 
neznanci ubili pri Melicucci 58-let- 
nega kmeta Giovannija di Nara, ki 
se je s polja vračal domov. O zlo
činu se še ne ve za podrobnosti, 
zelo zanimivo pa je to, da je bil 
di Naro oče enega izmed 60 kala
brijskih mafijcev, ki so jim včeraj 
sodili v Reggio Calabrii. Sin, Anto
nio di Naro, je bil obsojen na let 
zaporne kazni.

Kaže, da je prav včerajšnja raz
sodba zelo razburila duhove, saj 
sta bila žrtev zasede tudi dva mla
deniča, ki sta nesla na tržnico- ze
lenjavo. Oba sta sedaj v bolnišnici 
v Reggio Calabrii. Njuno stanje je 
zaskrbljujoče, saj so ju sprejeli 
na oddelek za oživljanje.

ki je prav tedaj kidala sneg pred 
svojim pragom. V predmestju Pa
dove pa je včeraj zjutraj zmrznil 
v svoji baraki 65-letni upokojenec. 
Isto se je pripetilo nekemu 52-let- 
nemu sardinskemu pastirju, ki je 
sam živel v neki podrtiji v predme
stju Genove. Mraz je bil tudi nepo
sredni vzrok smrti matere in sina 
v Basagliapenti v videmski pokraji
ni. Zaradi nepravilnega gorenja je 
iz pečice v kuhinji uhajal ogljikov 
monoksid, ki je dvojico zastrupil. 
Ko je neki sorodnik vdrl v stanova
nje, je bila ženska še živa,' a je 
kasneje v videmski bolnišnici umrla.

Na fronti sneženja pa je bil po
ložaj približno tak. Že v zgodnjih 
jutranjih urah je sneženje zajelo 
Ligurijo in se postopoma širilo pro
ti vzhodu in jugu. Vdor vlažnega 
atlantskega zraka na prejšnjo iz
redno mrzlo podlago je povzročil 
predvsem v Apeninih silovite snež
ne viharje. Avtoceste, ki peljejo 
čez apeninske prelaze, so za več 
ur zaprli, saj so številni tovornja
ki dobesedno zamašili cestišča, da 
so onemogočili pluženje in prehod 
lažjih vozil. Kljub relativno majh
nim količinam snega je bil še naj- 
bplj otežkočen promet na jadranski 
obalni avtocesti, kjer je primanj
kovalo mehanizacije, ljudi in soli. 
Podoben položaj pa je bil tudi v 
krajih, kjer so navajeni na snežne 
padavine, soli je zmanjkalo, pred
vsem, ker so jo nesmotrno porabili 
že pred dnevi, niso pa poskrbeli za 
obnovo zalog.

Kot že predvčerajšnjim je bil naj
bolj dramatičen položaj v Markah, 
Abucih in Moliseju.

Pri Campobassu so na neko o- 
samljeno kmetijo pripeljali zdravni
ka z rezkalcem, da je lahko poma
gal pri porodu. 15 kilometrov od 
Pesara pa je v nekem cirkusu po
ginil zaradi mraza slon.

V večernih urah je sneženje za
jelo tudi ves alpski lok. Na Nevej- 
skem sedlu so včeraj zjutraj na
merili kar minus 22 stopinj Celzija. 
Zastoji v prometu so se torej na
daljevali skoraj ves dan, ukinjen 
pa je bil tudi letalski promet pred
vsem iž ligurskih letališč. Železni
ški promet se je še nekako utiral 
pot skozi zasnežene pokrajine, vsi 
vlaki pa so si grmadili ure in ure 
zamud. Na bolonjski ranžirni po
staji pa je prišlo tudi do «snežne» 
stavke, kretničarji in drugi delavci 
so za več ur prekinili z delom, ker 
jirh niso kljub večmesečnim proš
njam poslali primerne obutve. Po
poldan je na Tirenskem morju po
novno zamrl ves pomorski promet 
s Toskanskim, Kampanijskim in Si
cilskim otočjem. Namesto mistrala 
je včeraj pihal močan južni veter, 
ki je dokončal, kar je mistral v 
preteklih dneh načel. Ponovno je 
razbesnelo morje rušilo valobrane, 
obalo, izpodjedalo obalne ceste in 
železnice.

K vsem tem nevšečnostim pa se 
je včeraj pridružila še druga, ki 
grozi, da bo postala naša vsako
dnevna zimska spremljevalka. Bolj 
ali manj, skoraj v vseh italijanskih 
deželah je prišlo do izpadov elek
trične energije, ki so bili najdaljši 
v Liguriji in v Apuliji. Električna 
astanova ENEL opravičuje izpade 
zaradi izredne porabe in okvar na 
električnem omrežju, vlaga je tudi 
onesposobila številne' transformator
ske postaje, zato so namenoma iz
klopili številna območja. Obeti za 
bodočnost niso nič kaj razveseljivi, 
saj poziv ENEL na varčevanje v 
krnicah, od 9. do 12. in od 16. do 
19. ure pomeni, da italijansko elek
trično omrežje ni kos izrednemu po- 
praševanju in hudim vremenskim 
nepriiikam. Dosedanje tolaženje, češ

da nam lahko pomagajo sosedi je 
sedaj jalovo, saj nima nobena ev
ropska država presežka električne 
energije.

Sneženje je v popoldanskih urah 
prešlo tudi Jadran in povzročilo pa
davine po skoraj vsej Jugoslaviji. 
Na sončnem Hvaru so včeraj turisti 
letovali brezplačno, saj^so gostinci 
spoštovali običaj, da je oskrba brez
plačna, ko 'ape.de sneg. Na split
skem območju je divjal pravi me- 
tež, saj je v višjih legah zapadlo 
kar 20 cm snega. Mraz in sneg sta 
zajela tudi Grčijo, kjer so bile v 
severnih predelih tudi žrtve.

Po mnenju meteorologov se bo sla
bo vreme še nadaljevalo, po občas
nem izboljšanju naj bi celo ponov
no pritisnil strupen mraz. (voc)

TASS napada rasno 
diskriminacijo v ZDA

MOSKVA — Sovjetska agencija 
TASS opisuje položaj državljanskih 
pravic v Združenih državah precej 
dramatično.

Agencija TASS meni, da ob deset
letnici vstopa v veljavo mednarod
nega dogovora o odpravi vsakršne 
oblike rasne diskriminacije (dogo
vora, ki ga Združene države niso

nikoli podpisale), položaj manjšin 
v ZDA ni ravno najboljši.

Rasna diskriminacija je na dnev
nem redu. Brezposelnost med pre
bivalci črne polti in prebivalci špan
skega materinega jezika je dva
krat večja kot brezposelnost med 
belci, medtem ko dosega brezposel
nost pri Indijancih 80 odstotkov. 
Tudi plače teh ljudi so manjše v 
primerjavi s plačami belih prebi
valcev, kakor je umrljivost belih o- 
trok skoraj polovična od črnskih.

Nazadnje TASS pravi, da je »za
pisan ječi* vsak črnec, Indijanec, 
Portorikanec ali Mehikanec, ki se 
aktivno poteguje za odpravo ra
sizma.

Umrl jc lastnik 
hotelov Hilton

LOS ANGELES — Preteklo noč je 
v mestni bolnišnici umrl Conrad 
Hilton, ustanovitelj in lastnik hote
lov Hilton.

Umrl je zaradi pljučnice v staro
sti enaindevetdesetih let. V svojem 
dolgem življenju je s svojim ime
nom poimenoval kakih 250 hotelov, 
ki so raztreseni po vseh Združenih 
državah in drugod po svetu.
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NA PROCESU 0 PETOVELJSKEM ATENTATU

Pascoli in Mingarelli bosta 
danes odgovarjala sodnikom

Pismo Vittoria Talamoneja iz Kanade krenilo 
v pozabo: bil je le poskus zavlačevanja procesa

bi torej dovolili na prostost ubijal
skim teroristom!*.

Villa je zaključil svoj govor s 
trditvijo, da se vlada ne bo nikoli 
pogajala z organizacijo baskovskih 
separatistov ETA, ker ta nikakor ne 
zastopa k miru in svobodi hrepe
nečih Baskov ter s pozivom vsem 
Špancem, naj se enotno borijo proti 
terorizmu in za demokracijo.

Ministrove besede so ugodno od
jeknile v demokratičnih političnih 
strankah, sindikalnih organizacijah 
in delavskih množicah, katerih raz
položenje jasno ponazarja tisk. Li
sti se s skrbjo vprašujejo, če ne 
postaja morda dežela Baskov »dru
gi Ulster* ter označujejo baskovsko 
separatistično organizacijo ETA kot 
«tolpo revolverašev*, ki pa ima na 
čelu politično sila spretnega vodi
telja. Ta ima v načrtu vsestransko 
destabilizacijo Španije, tako njene
ga relativno umirjenega političnega 
življenja kakor družbenogospodar
skega ustroja, ki se sicer šele utr
juje, a potrebuje zato miru, sožitja 
in demokracije. «E1 Pais» piše, da 
baskovski teroristi izzivajo vojsko, 
da bi zasedla Euzkadi in s tem 
sprožila državljansko vojno. Z dru
gimi besedami: izzvali bi radi vzpo
stavitev vojaške diktature, ki naj 
bi omogočila vsesplošno gverilo. Na
črt je na las podoben tistemu, ki 
so ga zasnovali teroristi po meri za 
Italijo.

Značilno pri tem pa je, da se na
črt tudi povsem sklada z željami 
vojaške in civilne reakcije, kar nam 
dokazujejo nezaslišani dogodki med 
včerajšnjo pogrebno svečanostjo za 
gen. Ortinom Gilom. Pogrebni spre
vod je imel izhodišče na dvorišču 
glavnega štaba vojske, pred kate
rim se je zbralo okoli dva tisoč 
pristašev skrajno desničarskih 
«Fuerza nueva», falange in drugih 
fašističnih skupin. Ti so skoraj pre
tepli obrambnega ministra Gutier- 
reza Mellada, besno kričali slogane 
kot «državni udar*. «vojska na o- 
blast* in »smrt izdajalcem*. Sku
pina podčastnikov in oficirjev je 
na ramenih nesla krsto s pokoj
nikovim truplom pet kilometrov da
leč do pokopališča, kjer je po za
ključeni svečanosti vzklikala pro
tivladna gesla ter prepevala falan- 
gistično himno »Čara al sol* in na
cistično koračnico «Imel sem ka- 
merada*. Med nekaj ur trajajočim 
prenosom krste so frankistični no- 
stralgiki povzročili več incidentov 
s pretepi, napadi na sedeže demo
kratičnih ustanov in organizacij in 
vandalskim početjem. Policija je vse 
to samo gledala. . .

Kot bi bilo vse skupaj zrežirano 
z namenom ustvariti v mestu in 
državi sploh čim večjo napetost, 
so hkrati počile tri nove bombe, k 
sreči brez hujših posledic, ako iz
vzamemo veliko gmotno škodo: dve 
v madridski podzemeljski železnici, 
tretja pred vhodom v urad za izda
janje potnih listov pri notranjem 
ministrstvu, (dg)

Strmoglavilo jc 
sovjetsko letalo

BENETKE — Z zaslišanjem ob
tožencev se danes nadaljuje sodna 
obravnava proti goriškim preisko
valcem, ki so obtoženi, da so izkri
vili preiskavo o petoveljskem aten
tatu. Sodnikom se bodo predstavili 
goriški državni tožilec Bruno Pa
scoli, karabinjerski general Dino 
Mingarelli, karabinjerska častnika 
Antonino Chirico in Domenico Far- 
rj in «superpriča» na petoveljskem 
procesu Walter di Biaggio, ki so 
obtoženi, da so «zrežirali* preiska
vo in prvostopenjski proces z na
menom. da bi zapečatili usodo še
stih mladih Goričanov, za katere 
so vedeli, da so nedolžni. Poleg 
njih se pred beneškimi sodniki zago
varja tudi eden izmed obtožencev, 
Romano Resen, katerega dolžijo, 
da je pretiraval, ko je prijavil ka
rabinjerje in Pascolija sodnikom. 
Isto obtožnico so sodniki sestavili 
a odvetnika Bemota, ki je na pe

toveljskem procesu branil brata 
Giannija in Mario Mezzorano, kon
čno pa je na seznamu obtožencev 
še bivši jetnišniški paznik iz Gori
ce Antonio Padula, ki je svoj čas 
izjavil, da so karabinjerji prislu
škovali razgovorom v zaporu, Pa
dula pa se beneškim sodnikom ne 
bo predstavil, ker je pred časom 
zapustil Italijo, da se izogne zapor
nemu nalogu zaradi domnevnih ne
pravilnosti pri upravljanju goriške- 
ga zapora.

Osrednja točka današnje razpra
ve bo torej zaslišanje obtožencev. 
Pismo, ki naj bi ga poslal sodnikom 
iz Kanade Vittorio Talamone, je že

krenilo v pozabo. Šlo je za izmišlje
no ime, čeprav je pismo vsebovalo 
precej resničnih podatkov. Sedaj je 
mogoče s precejšnjo gotovostjo tr
diti, da je bilo pismo le poskus za
vlačevanja beneškega procesa, po
skus, ki se je vsaj zaenkrat izja
lovil. Pričakovati pa je treba nova 
presenečenja, kajti tisti, ki imajo 
interes zavlačevati z ugotavljanjem 
resnice o petoveljskem atentatu, ve
rjetno ne bodo odnehali, (bbr)

Triletna deklica 
sc je zastrupila 
z očetovim zdravilom

VIDEM — Triletna deklica, An- 
namarija Reggeni iz Marana, je 
med igranjem z bratci v sobi svo
jih staršev staknila v nočni oma
rici stekleničko zdravila, s Kate
rim si je njen oče zdravil srce. De
klica .je mislila, da je našla bon
bone in je tako zaužila nekaj ta
blet. Kmalu nato pa je padla v glo
boko nezavest. Mati jo je takoj pri
peljala v bolnico, a jd zdravniki 
niso mogli dosti pomagati. Umrla je 
zaradi zastrupitve.

MOSKVA — Na povabilo sovjet
skega obrambnega ministra Dimi
trija Ustinova je včeraj prišel na 
uraden obisk v Sovjetsko zvezo sir
ski obrambni minister Tlas.

MOSKVA — Sovjetska agencija 
TASS sporoča, da je 2. januarja le
talo vrste iljušin—14 strmoglavilo 
med vzletom s sovjetske astartske 
postaje «Malodjožnaja» in da je 
bilo «nekaj» žrtev, ne navaja pa 
števila mrtvih.

Agencija TASS št dodaja, da so 
«nekaj» ranjencev evakuirali z ne
kim ameriškim letalom. Odpeljali 
so jih v Christchurch, v Novo Ze
landijo.

BENEŠKI DNEVNIK

Zasedanje sekcije 
KD Nadiških dolin

ČEDAD — Predstavniki KD Na
diških dolin so se preteklega 16. 
decembra zbrali v Lipi, da bi re
šili nekatere organizacijske pro
bleme.

Zvedeli smo, da je med sejo KD 
izrazila svoje popoino nesoglasje s 
tistimi elementa (tudi včlanjenimi v 
stranko), ki skušajo z organizira
nim pobiranjem podpisov, čimveč 
potisniti v ozadje (zmanjšati) pro
blem o zaščiti Slovencev in mu od
vzeti tisti pomen in obseg, ki mu 
ga pripisuje ustava.

Razprava o podrobnostnem 
načrtu za Ažlo

ČEDAD — Na vrsti sej občinske
ga sveta Špetra Slovenov so obrav
navali kakih 20 individualnih in 
splošni priziv prebivalcev Ažle proti 
podrobnostnemu načrtu.

Ta dokument je bil v središču 
mnogih razprav, toda najhujši dvo
mi še vedno zadevajo stvarne per
spektive za prenovitev okraja.

Drugi ukrep zadeva izbiro, na os
novi zakona št. 30, prve skupine 
poškodovanih hiš, ki jih bodo po
pravili z javnim denarjem (na raz
polago je 580 milijonov lir). Izbira 
pa je povzročila neprijetno prese
nečenje med prebivalstvom, ker se 
ne drži prvotno določenih kriterijev.


